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خریدار  پس از انتظار چند ســاله برای توســعه 
روابط هند و ایــران در بندر چابهار، حــالا به نظر 
می رسد بنا شــده دو کشــور تا دو ماه آینده، یک 
قرارداد بلندمدت برای توســعه این بندر به  عنوان 
دروازه ای برای دسترسی هند به بازارهای آسیای 
میانه، امضــا کنند.موقعیت اســتراتژیک ایران در 
منطقه و برخــورداری از یــک جغرافیای خاص، 
کشورهای همسایه را بر آن داشته که از خاک ایران 
به  عنوان یک مسیر ترانزیتی استفاده کنند؛  یکی از 
این همکاری ها، استفاده از موقعیت ترانزیتی ایران 
برای هند است.  در این میان بندر چابهار می تواند 
به  عنوان یک نقطه مهم و استراتژیک و در راستای 
کریدور ترانزیتی شــمال - جنوب در یک شــبکه 
حمل ونقل چندوجهی جریان کالا و مســافر بین 
ایران، هند، افغانستان، کشورهای منطقه و آسیای 

میانه فعالیت کند.
هند از طریــق انعقاد قرارداد یکی از شــرکت های 
خصوصی خود و با تعهد ســرمایه گذاری به  میزان 
۸۵ میلیون دلار برای خرید تجهیــزات مورد نیاز 
بندر چابهار، از ســال ۱۳۹۷ وارد طرح توسعه فاز 
یک بندر شــهید بهشتی چابهار شــد که به دلیل 
مشــکلات ثانویه ایجاد شــده از جمله تحریم ها، 
جهت خرید و تأمین تجهیزات مذکور، این قرارداد 
به طور کامل اجرایی نشد؛ اما ســال گذشته اعلام 
شد که تامین تجهیزات سنگین راهبردی به مبلغ 

مجموع ۲۴ میلیون دلار انجام شده است.
علی اکبــر صفایــی - مدیرعامل ســازمان بنادر و 
دریانوردی- خردادمــاه بود که دربــاره وضعیت 
اپراتور هنــدی در چابهار گفت: در جلســاتی که 
داشتیم، چند مورد اختلاف نظر بوده  و در ۱۰ سال 
گذشــته نیز اختلاف نظرهایی را که برای قرارداد 
بلندمدت به نتیجه نرسیده بود، حل وفصل کردیم 
و در آینده نزدیک قرارداد بلندمدت نهایی می شود 
که یک اقدام خوب در حــوزه بین المللی برای بندر 

چابهار خواهد بود.

قرارداد نیمه کاره در آستانه ۱۰ ساله شدن
چابهار که در جنوب شــرقی ایران واقع اســت، به 
عنوان دروازه ای برای دسترســی هند به بازارهای 
آسیای میانه در نظر گرفته شــده و ریشه های این 
پروژه به ســال ۲۰۰۳ باز می گردد که دو کشور بر 
سر توسعه آن به توافق رســیدند. با این حال، این 
ابتکار عمل به دلیل تحریم هــای غرب علیه برنامه 

هسته ای ایران با موانعی مواجه شد.
به  دنبال آن سفیر هند در تهران تیرماه امسال گفت 
که هند برای رشد اقتصادی و تجاری از طریق بندر 
چابهار برنامه ریزی ویژه ای را در دســتور کار خود 
دارد. »رودرا گائوراو شِرِســت« تاکید کرد: چابهار 
نقطه عطف تحول اقتصادی منطقه اســت و برای 
هند فرصتی طلایــی یدک می کشــد و موقعیت 
چابهار در گســترش مبادلات تجاری در منطقه، 

اورآسیا و حتی اروپا منحصر بفرد است.
حالا کشــتیرانی اعلام کــرده که به گفتــه منابع 
مطلع، انتظــار می رود هنــد و ایران تا ســپتامبر 
۲۰۲۳ )شــهریور - مهــر ۱۴۰۲( و قبل از اجلاس 
جهانی دریایی هنــد ۲۰۲۳ که برگــزاری آن در 
دهلی نو برای مــاه اکتبر برنامه ریزی شــده، یک 
قرارداد بلندمدت برای توســعه بندر چابهار امضا 
کنند. بدین ترتیب پس از سال ها مذاکره، دهلی نو 
و تهران قراردادی چند ساله را امضا می کنند که به 
هند اجازه می دهد بندر شهید بهشتی چابهار را به 

صورت بلند مدت توسعه دهد.
در حال حاضر هنــد و ایران قرارداد توســعه بندر 
چابهار را به مدت یک ســال تمدیــد کردند. با این 
حال، هنــد از ایران خواســته که به یــک پیمان 
بلندمــدت متعهد شــود و اطمینــان لازم برای 
ســرمایه گذاری و برنامه های توسعه هند را فراهم 
کند. این قــرارداد بلند مدت برای ۱۰ ســال دیگر 
نیز می تواند به  طور خودکار تمدید شــود. یکی از 
مقامات وزارت بنادر، کشتیرانی و آبراهه های هند 
گفته که مفاد قرارداد بلندمدت مــاه آینده نهایی 

خواهد شد و احتمالاً در ماه سپتامبر توافق نامه ای 
امضا می شــود.مذاکرات قرارداد بلندمدت پیش 
از این به دلیــل اختلاف نظر در مــورد بند داوری 

متوقف شد.
 ایران قبلًا با توجه به محدودیت های قانون اساسی 
خود برای رســیدگی به اختلافات در دادگاه های 
خارجــی، از بندهایی در مــورد داوری بین المللی 
ناراضی بود. با ایــن حال، هر دو طرف قرار اســت 
به یــک راه حل دســت یابند که اجــازه می دهد 
پرونده های اختلافــات احتمالی بــه دادگاه های 
داوری بین المللــی در مکان هــای بی طرف مانند 
ســنگاپور و دبی منتقل شــود. هند قبلًا پیشنهاد 
کرده بود که موضوعــات داوری در دبی یا بمبئی 
مطرح شــوند. اختلاف نظر در مورد ســایر بندها، 
مانند تضمین حداقــل ترافیک مــورد نظر ایران 
نیز راه حل خواهد شــد و مســیر توســعه سریع 
زیرساخت های بندر را برای اطمینان از رسیدن به 
سطح قابل قبولی از ترافیک کشــتی و کالا به این 

مکان استراتژیک هموار می کند.

هند و ایران در آستانه امضای قرارداد 
بلندمدت برای توسعه بندر چابهار

در سال ۲۰۱۶ میلادی، شــرکت های ایندیا پورتز 
گلوبال با مســئولیت محدود )IPGL( و آریا بنادر 
ایرانیان قرارداد توسعه بندر شهید بهشتی چابهار 
را امضا کردند. هند تأمیــن ۸۵ میلیون دلار برای 
توســعه بندر چابهار بــه همراه اعطــای یک خط 
اعتباری ۱۵۰ میلیون دلاری را متعهد شد. از سال 
۲۰۲۳ میلادی، هند شــش جرثقیــل دروازه ای 
به مبلغ ۲۵ میلیون دلار برای توســعه بندر شهید 
بهشــتی تأمین و مســتقر کرده، ولی با این حال، 
ایران از تلاش های هند ابــراز نارضایتی می کند. به 
طوری که سفیر ســابق ایران در هند، پیشرفت کار 

توسعه چابهار را »بسیار کُند« توصیف کرد.
اگر چه در سال ۲۰۱۶، در جریان سفر نخست وزیر 
نارندرا مودی بــه تهران، هند، ایران و افغانســتان 
توافقنامه ای را برای توسعه چابهار به عنوان کریدور 
تجاری و حمل ونقل برای پیوند دادن اقتصادهای 
خود به یکدیگــر امضــا کردند؛ اما از ســرگیری 
تحریم های ایالات متحــده علیه ایران در ســال 
۲۰۱۹ و سقوط دولت رســمی افغانستان در سال 
۲۰۲۱، کار را در بندر چابهــار پیچیده و کند کرد، 
اما سال گذشــته تیمی از وزارت بنادر، کشتیرانی 
و آبراهه های هند از ایــران بازدید و مذاکرات برای 

توسعه چابهار دوباره سرعت گرفت.
 IPGL بر اســاس داده های دولتی، شرکت دولتی
که بندر شهید بهشــتی چابهار را اداره می کند، از 
زمانی که فعالیت خود را در سال ۲۰۱۸ آغاز کرده 
تا ماه می ۲۰۲۳، بیش از ۶.۵۶ میلیون تن محموله 
فله از اســترالیا، بنگلادش برزیل، آلمان، روسیه و 

امارات متحده عربی را جابه جا کرده است.
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بازارارزوبحرانیبهنامبازکردندستدلالان
جبار کوچکی نژاد  اقدامات نســنجیده از جمله لغــو فعالیت صرافی های 

توانمند نه تنها به ارز تک نرخی منتهی نشد بلکه نابسامانی بازار را نیز رقم زد.
این اتفاقات در حالی رخ داده اســت که امروزه تاثیر تلاطم قیمتی در حوزه ارز 

در همه کالاها و همچنین معیشت مردم مشهود است.

یادداشت

ازباغآلبالوروسیهتافصلماهیسفیدایران
محمد حمزه ای   فیلم فصل ماهی سفید به کارگردانی قربان نجفی این روزها 

در سکوت خبری و تبلیغاتی در حال اکران است. 

دیدگاه

چای

 مدیرعامل انجمن تخصصی محصول چای، دمنوش، فراورده های گیاهی 
ایران گفت: چای وارداتی ایران از سه کشــور هندوستان، سریلانکا و کنیا 

است که بخش عمده آن از سریلانکا و هندوستان تامین می شود.
»احمدرضا بخشــی« در خصوص وضعیت تامین و بازار چای کشور افزود: 
قیمت گذاری چای به عنوان یک محصول باغی بر اساس درجه بندی انجام 
می شود و قیمت هر کیلوگرم چای وارداتی از هندوستان و سریلانکا بین ۵ 

تا ۷ دلار و چای کنیا بین ۳ تا ۴.۴ دلار خریداری و وارد می شود.
وی اظهار داشــت: چای وارداتــی ارزش گمرکی بالایی نــدارد، بنابراین 
قیمت های ما با نرم جهانی یکسان اســت. آنچه باعث افزایش بالای قیمت 
چای در داخل کشــور می شــود، گاهی عدم تعادل بین عرضــه و تقاضا و 
تخلفات در شــبکه توزیع اســت که البته در هر صنفی افراد متخلف وجود 

دارند.
مدیرعامل انجمن تخصصی محصول چای، دمنوش، فراورده های گیاهی 
ایران تصریح کرد: مشکلاتی که از سال گذشــته گریبان گیر صنعت چای 
شــده و بازار را در مقطعی با کمبود و افزایش قیمت روبرو کرد، در رابطه با 
یک شــرکت متخلف است که به اندازه ۲.۵ ســال صنعت چای کشور ثبت 
سفارش انجام داده اما این میزان چای وارد کشــور نشده است و این ضربه 
بزرگی به صنف چای کشور وارد کرده، زیرا بسیاری از شرکت ها نتوانستند 

ثبت سفارش جدید داشته باشند.
وی گفت: بر اساس آمار سامانه جامع انبارها، چای وارداتی در انبارها وجود 
ندارد و تاکنون نتوانستیم ثبت سفارش را به صورت رسمی انجام بدهیم و 

واردات را به روال قبل بازگردانیم.

بخشعمدهچایکشورازسریلانکا
وهندوستانواردمیشود

آگهی مزایده عمومی
نوبت اول

دارد  نظر  در  شاهرود  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان 
نسبت به فروش حدود 150 تن انواع لاستیک مستعمل اقدام نماید، 
لذا متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر از موضوع آگهی 
همه روز به جز ایام تعطیل در وقت اداری با تلفن 023-32238909 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری شاهرود تماس حاصل نمایند. 
الکترونیکی دولت به آدرس  ضمنا متن آگهی در سایت تدارکات 
 www.setadiran.ir جهت مشاهده متقاضیان قابل رویت و بهره 
برداری می باشد. لازم بذکر است مهلت دانلود و بهره برداری اسناد مزایده 

از سامانه فوق الذکر تا روز چهارشنبه مورخ 1402/05/25 می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/05/16 
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/23
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رئیسی در دیدار وزیر خارجه سریلانکا:
آمادگیداریمتوانمندیهایایرانراباسریلانکا

بهاشتراکبگذاریم
رییس جمهور با اشــاره به پیشــرفت های ایران در عرصه های مختلف 
به ویژه در زمینه های علمی و فناوری علیرغم تحریم های ظالمانه گفت: 

آمادگی داریم توانمندی های ایران را با سریلانکا به اشتراک بگذاریم.
 ســید ابراهیم رئیســی در دیدار آقای »علی صبری« وزیر امور خارجه 
سریلانکا، با بیان اینکه روابط دو کشور از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی 
همواره سازنده و رو به توسعه بوده اســت، ظرفیت های متنوع موجود 
در دو کشور را بستر مناسبی دانســت که می تواند موجب ارتقای روابط 

فیمابین به سطوح بالاتر شود.
رئیس جمهور با اشاره به پیشرفت های چشــمگیر جمهوری اسلامی 
ایــران در عرصه های مختلف به ویــژه در زمینه های علمــی و فناوری 
علیرغم تحریم های ظالمانه گفــت: آمادگی داریم این توانمندی ها را با 

کشورهای دوست مثل سریلانکا به اشتراک بگذاریم.
رئیســی با تاکیــد بر ضرورت فعال تر شــدن کمیســیون مشــترک 
همکاری های اقتصادی ایران و ســریلانکا اظهار داشــت: کشورهای 
مختلف دنیا از جمله ســریلانکا، ظرفیت های فراوانی برای پیشــرفت 
دارند که اگر دخالت های اســتعماری و منفعت طلبانــه خارجی نبود، 

می توانست باعث رشد و شکوفایی این کشورها باشد.
»علی صبری« وزیر امور خارجه ســریلانکا نیز در این دیدار با بیان 
اینکه در این سفر به چشــم خود دیدم که ایران با وجود تحریم ها به 
چه پیشــرفت های عظیمی از جمله در عرصه های علمی و فناوری 
دســت یافته، این موفقیت ها را به رئیس جمهور و ملت ایران تبریک 

گفت.

وزیر امور خارجه ســریلانکا با اشــاره به حضور و فعالیت های سازنده 
شرکت های ایرانی در این کشــور، از علاقمندی دولت متبوعش برای 
گســترش همکاری ها با ایران در زمینه های مختلف اقتصادی، فناوری 

و پزشکی خبر داد.

با دستور وزیر کشور
فرایندبرگزاریانتخاباتدوازدهمیندوره

مجلسشورایاسلامیآغازشد
فرایند برگزاری انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی روز 
یکشنبه با دستور وزیر کشور به فرمانداران و بخشداران سراسر کشور، 

آغاز شد.
متن دستور احمد وحیدی به شرح زیر است:

»فرمانداران محترم حوزه  های انتخابیه اصلی و فرعی سراسر کشور
بخشداران محترم حوزه  های انتخابیه فرعی سراسر کشور

با سلام و احترام؛
با اســتعانت از درگاه حضرت حق و تحت توجهــات حضرت ولی عصر 
)ارواحنا له  الفدا( و با تاکید بر عملیاتی کردن مولفه  های چهارگانه رهبر 
معظم انقلاب، فرایند برگــزاری انتخابــات دوازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی از امروز یکشــنبه ۱۵مرداد ۱۴۰۲ آغاز می  شود. مهلت 
پیش ثبت  نــام از داوطلبان هفت روز اســت که از روز دوشــنبه تاریخ  
۱۴۰۲/۵/۱۶تا پایان روز یکشــنبه تاریــخ ۱۴۰۲/۵/۲۲ ادامه خواهد 
داشت و متقاضیان می  بایست ثبت  نام خود را طی هفت روز از تاریخ ۲۷ 

مهرماه سال جاری نهایی سازند.
همچنیــن با عنایت بــه اینکه هیات  هــای اجرایی مراکــز حوزه  های 
انتخابیه و هیات  های اجرایی حوزه  های فرعی می  بایســت همزمان از 
روز پنجشنبه مورخه ۱۴۰۲/۷/۱۳حداکثر در مدت هفت روز تشکیل 
شوند، مقتضی اســت بر اســاس مواد ۳۸ و ۳۹ قانون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و در چارچوب برنامه زمانبندی انتخابات و بخشنامه  ها 
و دســتورالعمل  های صادره، نسبت به تشــکیل هیات اجرایی و ارسال 
صورت جلســه انتخاب معتمدین اصلی و علی البدل به ستاد انتخابات 

کشور اقدام فرمایید.
این بخشنامه به منزله دستور شروع انتخابات دوازدهمین دوره مجلس 

شورای اسلامی در آن حوزه انتخابیه تلقی می  شود.«

قالیباف در نطق پیش از دستور:
توطئهدشمنبرایجداکردنمردمازاهلبیت

شکستخورد
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: توطئه گران و دشمنان مردم 
ایران برای جدا کردن مردم از اهل بیــت برنامه ریزی کرده بودند، اما باز 

هم شکست خوردند و به جهانیان ثابت شد ما ملت امام حسینیم.
 محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی، اظهار داشت: ملت مؤمن ایران اسلامی با شکوه تر از سال های 
گذشته مجالس عزای سید و سالار شهیدان )ع( را به نحو شایسته اقامه 

کرد.

وی بیان کرد: توطئه گران و دشمنان مردم ایران برای جدا کردن مردم 
از اهل بیت برنامه ریــزی کرده بودند، اما باز هم شکســت خوردند و بار 
دیگر به جهانیان ثابت شــد ما ملت امام حســین هستیم و شعله عشق 

دیرینه ایرانیان و اهل بیت هر روز برافروخته تر می شود.
رئیس مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: از تمامــی بانیان خیر، 
واعظان معزز، مادحین ارجمند و عموم خادمان که در برگزاری مراسم 
عزای حسینی در سراسر کشــور تلاش کردند، تقدیر و تشکر می کنم. 
همچنین به طور ویژه از ســربازان گمنام امام زمــان )عج( و نیروهای 
جان بر کف میدانی در فراجا و ســایر نهادها که با دقت و هوشــمندی، 
امنیت و آرامش مردم در مجالس عزای حسینی را فراهم کردند، تشکر 

و قدردانی می کنم.
قالیباف در ادامه گفت: فرا رســیدن سالروز شــهادت فرمانده متعهد، 
سرلشــکر خلبان عباس بابایی را گرامی می دارم و بر تمام شــهدای پر 
افتخار نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران درود فرستاده و یاد 

آنها را گرامی می دارم.

تریبون

خریدار  رئیس کمیســیون امور داخلی 
کشور و شــوراها در مجلس شورای اسلامی 
درباره تغییرات ایجاد شــده در هیأت های 
اجرایی گفــت: طبق قانون وزارت کشــور 
متولی انتخابات بوده و وزیر کشــور فرمانده 

عالی آن است.
محمدصالح جوکار در یک برنامه تلویزیونی 
با اشــاره به اصلاح قانون انتخابات مجلس 
شورای اســلامی پس از ابلاغ سیاست های 
کلی انتخابات در ۱۸ بند اظهار داشــت: در 
هفت سال گذشــته تغییراتی برای اصلاح 
قانون انتخابات انجام شده بود، اما تغییرات 

محسوس نبوده است.
وی با بیــان اینکه اصلاح قانــون انتخابات 
مجلــس از ســال اول مجلــس یازدهم در 
دستور کار قرار گرفت، به ابهامات موجود در 
قانون اشاره کرد و گفت: هم در بحث جرائم 
انتخاباتی، هم بحث چگونگی شکل گرفتن 
هیأت هــای اجرایی، چگونگی رســیدگی 
به صلاحیت هــا، کمبود زمان رســیدگی 
بــه صلاحیت ها، چگونگی انجــام تبلیغات 
به ویژه رویکردهای جدیــدی که در حوزه 
فناوری های به روز و فضــای مجازی دارد، 

نیازمند قانون بودیم.
جوکار به تنگناهای موجود در قانون پیشین 
انتخابات مجلس اشاره کرد و افزود: شفاف 
نبودن جرائم انتخاباتی، چگونگی رسیدگی 
به جرائــم اعضــای هیأت هــای اجرایی و 
اعضای هیأت هــای نظــارت از جمله این 
مشــکلات بود.رئیس کمیسیون شوراهای 
مجلس درباره پیش ثبت نام هــا و تاثیر آن 
بر شایســته گزینی توضیح داد: برای ثبت 
نــام در انتخابــات، مدارکی نیاز اســت که 
باید اعتبار آنها احراز شــود؛ در قانون قبلی 
شــاهد بودیم که برخی ثبت نام می کردند، 
اما نمی توانستند در مدت هفت روز تعیین 
شده سندیت یا گواهی لازم را فراهم کنند، 
به همین دلیل موضوع پیش ثبت نام مطرح 
شد.وی، خدمت ســربازی، تابعیت، احراز 
هویتی فرد، مدرک تحصیلی، ســوابق سوء 
پیشینه و نیز اســتعفای مدیران و مسئولان 
را از جمله مدارکی برشــمرد کــه نیاز بود 

اعتبار آنها بررسی شود.

فرآیند پیش ثبت نام به نفع
 متقاضیان است

جوکار با بیان اینکه وزارت کشور سامانه ای 

را تعبیه کرده که کار اعتبارســنجی اسناد 
داوطلبان به صورت الکترونیکی بررســی و 
استعلام می شود، گفت: پیش بینی فرآیند 
پیش ثبت نام به نفع متقاضیان اســت؛ زیرا 
در گذشته مواردی داشتیم که فرد حتی در 
انتخابات رأی آورده اما پس از آن مشــخص 

شده مدارک وی اشکال داشته است.
وی در بخش دیگری از این گفت وگو درباره 
تغییرات ایجاد شــده در هیأت های اجرایی 
توضیــح داد: طبــق قانون، وزارت کشــور 
متولی انتخابات بوده و وزیر کشــور فرمانده 
عالی آن است؛ در گذشته این وزارتخانه یک 
ستاد انتخابات شــکل می داد، اما در قانون 
تشــکیل هیأت اجرایی مرکزی پیش بینی 
نشده بود و به همین دلیل در زمان برگزاری 
انتخابات اشکالاتی از منظر اجرا و هماهنگی 
بــا دســتگاه های مختلــف در حوزه های 
امنیتی و اجتماعی بوجــود می آمد.رئیس 
کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراها در 
مجلس شورای اسلامی رویکرد ایجاد هیأت 
اجرایی مرکزی را پــای کار آوردن امکانات 
برای برگــزاری انتخابات صحیح و ســالم 
برشــمرد و گفت: وزیر کشور ریاست هیأت 
اجرایی مرکزی را بر عهده دارد و ۶ دستگاه 
حقوقــی و ۶ نفر از معتمدین و کســانی که 
در حوزه های فرهنگی، علمــی، اقتصادی 
پیشــینه خوبــی دارنــد، بــرای عضویت 
انتخاب می شــوند.وی وظایــف این هیأت 
را تصمیم گیــری درباره کلیــات انتخابات 
نظیر زمانبنــدی، چگونگی رأی گیری پای 
صندوق هــای رأی و عوامــل اجرایــی آن 
دانســت.جوکار دربــاره نقش احــزاب در 
انتخابات که در ماده ۷ مکرر قانون انتخابات 
جدید به آن اشــاره شده اســت نیز توضیح 
داد: در بند ۹ سیاست های کلی انتخابات به 
حرکت قانون منــد و حضور فعالانه احزاب و 
گروه های سیاســی در انتخابات اشاره شده 
است و از این رو در اصلاحیه قانون انتخابات 
نیز تاکید شده احزاب، گروه ها و جبهه های 
سیاسی می توانند در حوزه های انتخابیه ای 
که بالاتر از دو نماینده دارند به صورت فعال 
وارد شــوند و فهرســت انتخاباتی شان را با 
عناوین خاص خودشــان ارائه کنند که این 
از طریق دبیــرکل حزب یا دبیــر آن جبهه 
سیاسی اعلام می شود.نماینده یزد و اشکذر 
در مجلس تأکید کرد: البته این تشــکل ها 
باید مبتنی بر قانون احزاب و تشــکل های 

سیاسی مصوب مجلس باشند.
به گفته وی، در حوزه های تک نماینده هم، 
احزاب می توانند وارد شوند و نامزد مقبول 
خود را معرفی کنند. در اســتان ها، احزاب 
اســتانی فقط می توانند فهرســت استانی 
بدهند و نمی توانند در سطح ملی وارد شوند 
که در گذشته فعالیت احزاب در انتخابات به 

این شکل شفاف نبود.
جوکار در پاســخ به ســؤالی درباره تشکیل 
شورای عالی پیشگیری از جرائم انتخاباتی 
با هدف ارتقای ســلامت انتخابات توضیح 
داد: بر اســاس قانون، قــوه قضائیه مکلف 
است ۹ ماه قبل از شــروع انتخابات، شورای 
عالی پیشگیری را تشــکیل دهد و برای آن 
دبیرخانه ایجاد کند و از طریق فعالیت های 
پژوهشــی و تحقیقاتی تلاش کند تا جرمی 
اتفاق نیفتد.رئیس کمیســیون امور داخلی 
و شوراهای مجلس افزود: اگر در شهرستان 
و یا بخش عوامل هیأت اجرایــی یا نظارت 
جرمی مرتکب شــوند،  در ســطح اســتان 
بررسی می شود و اگر در مراکز استان ها رخ 
دهد، در دادگاه استان بررسی خواهد شد و 
سطح نهایی بررســی آن در دادگاه کیفری 
تهران اســت.جوکار بــا بیان اینکــه برای 
پیشــگیری از وقوع جرم باید بررسی لازم 
صورت گیرد تا در تبلیغات و شــرایط خاص 
خویشاوندان ســببی و نســبی نامزدها به 
هیچ عنــوان در هیأت های اجرایی و نظارت 
و شــعب اخذ رأی حضور نداشــته باشند، 
گفت: یکی از راهبردهای سلامت انتخابات 
که رهبر انقلاب به آن اشاره داشتند، همین 
بحث پیشگیری از جرم اســت؛ این جرائم 
ممکن اســت جرائم امنیتی یــا اقتصادی و 

حتی تبلیغاتی باشد.
وی یادآور شــد که بررسی جرایم انتخاباتی 
از زمان آغاز فرآیند انتخابات آغاز می شــود 
زیرا فردی که می خواهد داوطلب انتخابات 

شود، یکسری فعالیت ها را انجام می دهد.

کمک به مساجد، حسینیه ها 
و مراکز خیریه از زمان آغاز ثبت نام 

اصلی، جرم است
نماینــده مردم یــزد و اشــکذر در مجلس 
ادامه داد: از زمانی که ثبت نام اصلی شــروع 
می شود، دیگر آن فرد نمی تواند به مساجد 
و حســینیه ها و مراکز خیریه به هیچ عنوان 
کمکی داشــته باشــد زیرا جرم محسوب 

می شــود یا اگر عوامل اجرایی در انتخابات 
نســبت به یک نامزد ســوءگیری داشــته 

باشند، باز هم جرم محسوب می شود.
جــوکار خرید رأی، پــول دادن برای خرید 
رأی، تخریب دیگران و تخریب پوسترهای 
تبلیغاتــی را از دیگــر مصادیــق جرایــم 

انتخاباتی برشمرد.
این نماینده مجلس تعریــف جرم با تخلف 
انتخاباتــی را متفاوت دانســت و گفت: در 
قانون جدید در مواردی جرم انگاری صورت 
گرفته و در بخش هایی هــم تخلف انگاری 
شده اســت؛ جرم انگاری باید حتماً از طریق 
قوه قضائیه رســیدگی شــود اما تخلفات از 
طریق شورای نگهبان و وزارت کشور مورد 
پیگیری قرار مــی گیرد.وی یادآور شــد: 
بیشــترین جریمه در نظر گرفته شده برای 
جرایم انتخاباتی محروم شــدن فرد از سه 

دور حضور در انتخابات است.
جوکار دربــاره ســازوکارهای پیش بینی 
شده در زمینه شفافیت مالی نامزدها اظهار 
داشت: برای شفافیت مالی انتخابات قانون 
جداگانه ای داریم که در انتخابات امســال 
اجرایی می شود و بر اساس آن تمام منابع و 
امکاناتی که در اختیار نامزدها قرار می گیرد 
باید شفاف باشــد. یعنی باید مشخص باشد 
که از کجا آمده و چگونه هزینه شــده است. 
این کار از طریق حســاب هایی کــه باید به 

فرمانداری ها اعلام شود، انجام خواهد شد.
نماینــده مردم یــزد و اشــکذر در مجلس 
درباره اینکه چطور می تــوان در این زمینه 
نظارت دقیقی داشت، افزود:  وجوه دریافتی 
داوطلبان باید صرف چاپ بروشــور، چاپ 
بنر و نظایر آن شود و اســناد آن ارایه شود؛ 
البته تبلیغــات هم در چارچــوب خودش 
است و فرد نمی تواند فراتر از آن انجام دهد. 
وجوهی که خارج از این هزینه شــود، جرم 
محسوب می شود و نمی تواند هزینه کردی 

داشــته باشــد.این نماینده مجلس درباره 
افزایش مشارکت مردم در انتخابات و ترویج 
هنجارهای انتخاباتی نیز اظهار داشــت: در 
قانون جدید صداوســیما و رسانه ها موظف 
شــدند که تمام آموزش های مورد نیاز را به 
مردم ارائه کننــد. وزارتخانه های آموزش و 
پرورش، آموزش عالی، بهداشــت و درمان 
هم موظف هســتند در برنامه های آموزشی 

خود این آموزش ها را پیش بینی کنند.
وی درباره تبلیغات انتخاباتــی با یادآوری 
اینکــه در قانون جدید انتخابــات به فضای 
مجازی نیز توجه شده اســت، افزود: اکنون 
رویکرد تبلیغاتی بیشــتر به ســمت فضای 
مجازی حرکــت کرده اســت؛ در قانون هر 
نامزدی می تواند یک ســتاد اصلی داشــته 
باشــد و ســتادهای فرعی را نیز در سطح 
شــهرها، بخش هــا و روســتاها و مناطق 
شــهرداری راه انــدازی کند تــا تبلیغات 

حقیقی شکل گیرد.
رئیس کمیســیون امــور داخلی کشــور و 
شــوراها اظهار داشــت: برای ســاماندهی 
تبلیغات در فضای مجازی نیز فرد باید یک 
درگاه اینترنتی را برای خــود احراز کند و از 
طریق آن پیوندهای خود را با بقیه برنامه ها 
و شبکه های اجتماعی که در آن فعال است، 
برقرار کند. آدرس ایــن درگاه اینترنتی هم 
باید به فرمانداری و وزارت کشور اعلام کند؛ 
ســتاد تبلیغات وزارت کشــور هم موظف 
است در سطح حوزه های انتخابیه این فرد، 

درگاه ها را به مردم معرفی کند.
جوکار این نکته را یادآور شــد که بر اساس 
قانون جدیــد، هیــأت بررســی تبلیغات 
انتخابات بر امور تبلیغاتــی نامزدها نظارت 
خواهد کــرد که ایــن هیات متشــکل از 
اســتاندار و چند دســتگاه متولی اســت 
تا نظــارت و پیگیــری از تخلفــات به طور 

همزمان انجام شود.

هادی رضایی  حضــرت آیت الله خامنه ای 
در دیدار فرمانده، کارکنــان و خانواده های 
ناوگروه ۸۶ ارتش فرمودند: دهه ی عاشورای 
امســال از دهه های عاشــورای سال های 
قبل، پرشــورتر، پرحرکت تــر، پررونق تر و 

پرفایده تر بود.
 رهبر معظــم انقلاب اســلامی در دیدار 
فرماندهــان نیــروی دریایــی ارتــش و 
نیروهای ناوگروه ۸۶ و خانواده هایشــان، 
مأموریت موفق و افتخارآمیز این ناوگروه 
در پیرامــون کره زمیــن را حاصل همت 
بلند، اراده راســخ، اعتماد به نفس، قدرت 
طراحی، دانش پیشرفته نظامی، مدیریت 
کارآمد و »شــجاعت و استقامت در مقابل 
سختی ها« خواندند و افزودند: این حرکت 
بزرگ بار دیگــر نشــان داد موفقیت ها، 
پیشــرفت ها و امیدهای برآورده شــده، 
از دل حرکت و تلاش و ســختی به وجود 

می آید.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای با تشــکر 
صمیمانــه از »مجموعــه فرماندهــان و 
نیروهای ناوگروه ۸۶ )متشــکل از ناوشکن 
دنا و ناوبندر پشــتیبانی - رزمــی مُکران(، 
فرمانده نیروی دریایی و همه کسانی که در 
طراحی، پشــتیبانی و اجرای« این عملیات 
بزرگ ارتــش نقــش داشــته اند، گفتند: 
حرکت امروز شما ثمره شــیرین اقدامات و 
مجاهدات دهه های اخیر ارتش و ســپاه در 
دریا و به خصوص ایثار و فداکاری شــهیدان 
سرافراز نیروی دریایی و خانواده های معزز 

آنهاست که باید قدردان همه آنها بود.
ایشــان، ۶۵ هزار کیلومتــر دریانوردی در 
حدود ۸ ماه را افتخاری بی ســابقه در تاریخ 
دریانوردی ایــران دانســتند و گفتند: این 
حرکت پرمعنا و عمیق را نباید به چشم یک 
حادثه نظامی و دریایی نگریست؛ چرا که هر 
یک از عوامل شکل دهنده آن درخور توجه 

و درس آموزی است.
رهبر انقلاب عــلاوه بر عواملــی هم چون 
دانش نظامی و اراده و اعتماد و اســتقامت، 
نقــش خانواده ها را در موفقیــت مأموریت 
ناوگروه ۸۶ مهم خواندنــد و افزودند: صبر و 
بردباری در مقابل دلواپسی ها و دلتنگی ها، 
سربلندی در این امتحان و احساس آشکار 
افتخار پدران و مادران و همســران، عامل 
مؤثــر دیگری در بــه نتیجه رســیدن این 

حرکت تاریخی بود.
حضرت آیت الله خامنه ای با تعظیم در مقابل 
عظمت شــهیدان برومنــد و خانواده های 
معظم آنها افزودند: دلتنگــی خانواده های 
نیروهای ناوگروه با دیدن عزیزانشان پایان 
یافت اما جای خالی عزیــزان خانواده های 
شهیدان هیچگاه پر نشد؛ همه مرهون آنها 
هســتیم و دعا می کنیم خداوند سایه آنها را 

از سر ملت ایران کم نکند.
رهبر انقلاب حرکــت ناوگروه ۸۶ را مصداق 
دستور صریح قرآن که »در مقابل دشمنان 
هر چــه می توانیــد آمادگی هــای خود را 
افزایش دهید« خواندنــد و گفتند: این کار 
شما سطح توانایی های نظامی کشور را ارتقا 
داد و »ما می توانیم« را که بن مایه پیشرفت 
کشور است، در نیروهای مسلح و در ذهن ها 

تقویت کرد.
حضرت آیت الله خامنــه ای در تبیین نتایج 
آیه شــریفه و »وَ أعَِدّوا لهَُم مَا استَطَعتُم مِن 
ةٍ« افزودند: احســاس ضعــف، تردید و  قُوَّ
انفعال موجب تشــویق دشــمن به حمله 
و اقدام ا ســت اما وقتی آمادگــی و توانایی 

ببیند، حساب کار خود را می کند.
ایشــان تجربه های جدید و ارزشمند برای 
نیروی دریایی و نیروهای مســلح را از دیگر 
امتیازات دریانوردی ناوگروه ۸۶ دانســتند 

و گفتند: ایــن ذخیره های علمــی باید در 
دانشــگاه های مرتبــط با نیــروی دریایی 

تدریس شود.
رهبــر انقــلاب بــا تأکید بــر اینکــه این 
دریانوردی افتخارآمیــز، وجهه بین المللی 
ایران را هم ارتقا بخشید و ارزش سیاسی آن 
از ارزش نظامیش کمتــر نبود، به بیان چند 

درس این اقدام پرداختند.
ایشان با اشــاره به ویژگی های بی نظیر دریا 
و عظمت آن به عنوان نمایشــگاهی از آیات 
پــروردگار، درس اول این دریانــوردی را 
خداشناســی خواندند و گفتند: درس دیگر 
این اقدام، درس انقلاب اســت زیرا در دوره 
ننگیــن پهلوی و قاجار، با وجود ســواحل و 
امکانات دریایی فراوان، شــناختی از دریا و 
ظرفیت های آن در کشــور وجود نداشــت 
و نیروی دریایــی نیز به کارهــای دیگری 
سرگرم بود اما انقلاب دریا و دریانوردی را از 
تعطیلی و فراموشی خارج کرد بنابراین این 
دانایی، توانایی، همت، جســارت و اعتماد 
به نفس شــما در این اقدام بــزرگ، هدیه 

انقلاب به ایران است.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین حضور 
دریایی در مناطق دوردست و اقیانوس های 
آرام و اطلس را حضوری امنیت ســاز برای 
کشــور خواندند و افزودند: ویژه خواری در 

مسائل عمومی بشــریت جزو خصوصیات 
آمریکا و ابرقدرتها اســت و اگر بتوانند حتی 
دریاها را هم بــه نام خود ســند می زنند تا 
دست دیگران از آنها کوتاه شــود اما شما با 
حضور خــود و مقابله با اقدامــات خصمانه 
آنها برای ناکامی یا تخریب این ســفر، ثابت 
کردید که دریاهــای آزاد متعلــق به همه 

است.
ایشــان با اشــاره بــه برخی مانع تراشــی 
آمریکایی ها در حمــل و نقل های دریایی، 
گفتند: اینکه می گویند ما اجازه نمی دهیم 
فلان کشــتی از فلان جاها عبور کند، غلط 
زیادی اســت چراکه آب های آزاد متعلق به 
همه است و دریا و هوا باید برای همه ملت ها 
آزاد، و امنیت کشــتیرانی و حمــل و نقل 

دریایی باید برای همه تأمین باشد.
رهبر انقلاب خاطرنشــان کردنــد: امروز 
آمریکایی هــا بــه نفتکش ها تعــرض و به 
باندهــای قاچــاق دریایــی در منطقه ما و 
مناطق دیگر کمــک می کنند که این کارها 
تخلف بــزرگ و نقض قوانیــن بین المللی و 

بشری است.
حضرت آیت الله خامنــه ای در جمع بندی 
درس های دریانــوردی افتخارآمیز ناوگروه 
۸۶ گفتند: همه پیشرفت ها و موفقیت های 
بــزرگ از دل تلاش هــا و تحمــل رنج ها و 

سختی ها زاییده می شــود و با راحت طلبی، 
تماشا، گوشه نشــینی، و حسرت خوردن و 

نق زدن کاری پیش نمی رود.
ایشان در ادامه داستان سفر ۸ ماهه ناوگروه 
۸۶ را بن مایه یک کار خوب جذاب، آموزنده 
و پرمعنای تلویزیونی و سینمایی دانستند و 

هنرمندان را به این میدان فراخواندند.
رهبر انقلاب اســلامی همچنین با اشاره به 
ســهم ۹۰ درصدی حمل و نقل دریایی در 
تجارت جهانی، ظرفیت چند هزار کیلومتر 
مرزهای دریایی و اتصال کشــور به دریا در 
شمال و جنوب کشــور خطاب به مسئولان 
گفتند: هنوز توجه لازم به دریا وجود ندارد. 
البته مدتی اســت حرکتــی در این زمینه 
آغاز شــده اما مســئولان باید با طراحی و 
برنامه ریــزی، حرکت وســیع تری را برای 
اســتفاده از فرصت دریا و تأمین منافع ملی 

آغاز کنند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای در پایان به 
عزاداری های پر شــور در محرم امسال نیز 
اشاره کردند و گفتند: با وجود سعی و تلاش 
دشمنان برای بی رونق کردن محرم، امسال 
به برکت توجهات حضرت بقیه الله و درست 
در نقطه مقابل خواســت دشــمنان، دهه 
عاشورا پرشــورتر، پر رونق تر و پرفایده تر از 
ســالهای قبل بود که نشان می دهد خداوند 
به هر کاری در مســیر اهداف الهی باشــد، 

کمک می کند.
در ابتدای ایــن دیدار امیر دریادار شــهرام 
ایرانــی فرمانده نیــروی دریایــی ارتش، 
مأموریــت ناوگــروه ۸۶ را اقدامی تاریخی 
و مرهون بــاور جوانــان به تــوان داخلی، 
دیپلماســی فعــال و بهره منــدی از انواع 
ســامانه ها و تجهیــزات پیشــرفته بومی 
برشمرد که به افزایش عمق راهبردی، پیام 
انزواگریزی و تحریم ناپذیری، معرفی ایران 
به عنوان قــدرت مســتقل، و تقویت بانک 

اطلاعات دریایی منجر شده است.
همچنین امیردریــادار دوم فرهاد فتاحی 
فرمانده ناوگروه ۸۶ نیــروی دریایی ارتش 
نیز به بیان گزارشی از مأموریت سفر به دور 

کره زمین پرداخت.
همســر یکی از نیروهای ناوگروه ۸۶ نیز در 
این دیــدار، دلنوشــته ای از دلتنگی، صبر 
و احســاس افتخار خانواده های ناوگروه در 

طول مدت مأموریت بیان کرد.
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بازارارزوبحرانیبهنامبازکردندستدلالان
جبار کوچکی نــژاد  اقدامــات نســنجیده از جمله لغــو فعالیت 
صرافی های توانمند نه تنها به ارز تک نرخی منتهی نشد بلکه نابسامانی 

بازار را نیز رقم زد.
این اتفاقات در حالی رخ داده اســت که امروزه تاثیــر تلاطم قیمتی در 

حوزه ارز در همه کالاها و همچنین معیشت مردم مشهود است.
رییس جمهور در جریان رقابت های انتخاباتی یکی از اهداف خود را تک 
نرخی شــدن ارز اعلام کرده بود اما دولت در تک نرخی کردن ارز موفق 
نبوده و حتی تصمیم بانک مرکزی دربــاره لغو فعالیت برخی صرافی ها 
نتیجه ای در ســاماندهی ارزی نداشته است. متاســفانه باید بدانیم که 
برخی اقدامات شــوک به بازار وارد می کند و تصمیمات اخیر نیز از این 

امر مسنثنی نیست.
به نظر می رســد اتخاذ تصمیمات جدی برای مقابلــه با دلالی در حوزه 
ارز ضروری اســت این در حالی اســت که تنگ کرم عرصه بر صرافان 
شناسنامه دار دست دلالان را در بازار ارز باز می کند . در عین حال ایران 
با تحریم های بانکی روبروست و این صرافی ها هستند که در خط مقدم 
نقل و انتقال پول در کشور قرار دارند. گذشــته از تمامی شعارها، تاثیر 
نرخ ارز در سفره مردم، بر سیاســتگذاران و تصمیم گیران روشن است و 
در این فضا مجلس آماده کمک به دولت برای تسریع در بهبود وضعیت 

بازار ارز است.
واقعیت این است که وجود ارز ۷ نرخی در بازار نتیجه تصمیمات اشتباه 
مســئولان اســت و دولت به طور عام و بانک مرکزی به طور خاص باید 

سیاست های توام با تزریق آرامش را در خصوص بازار ارز دنبال کنند.
هر چه هست اداره بازار ارز با روش های پیشین دیگر جوابگو نیست.

وزیر اقتصاد:
صفدریافتوامازدواجتاپایانشهریور

جمعمیشود
 وزیر امور اقتصادی و دارایــی درباره موانع پیــش روی متقاضیان وام 
ازدواج، گفت: مطابق وعده بانک مرکزی تا پایان شهریور صف دریافت 
وام ازدواج به صفر می رسد.»ســید احســان خاندوزی«  درباره موانع و 
مشــکلات متقاضیان وام ازدواج، افزود: در زمینه وام های ازدواج، بانک 

مرکزی به صورت متمرکز بخشنامه های مربوطه را ابلاغ می کند.
وی ادامه داد: مساله صف که موجب نارضایتی مردم شده، درست است 
و اطلاعات شبکه بانکی نیز حاکی از این است که ۳۰۰ هزار نفر در صف 
دریافت وام هســتند.وزیر اقتصاد تاکید کرد: بانک مرکزی وعده داده تا 
پایان شهریور این صف به صفر خواهد رسید و پیگیری بانک مرکزی در 

موضوع وام ازدواج قطعی است.

 زیرساخت لازم برای اجرای مالیات بر عایدی سرمایه 
فراهم است

خاندوزی در پاسخ به پرســش دیگر خبرنگار درباره مالیات بر عایدی 
سرمایه، گفت: در موضوع مالیات بر عایدی سرمایه، پس از نهایی شدن 
فرآیند این مصوبــه )یعنی اعمال اصلاحات شــورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت در مجلس شورای اســلامی(، به طور رسمی ابلاغ 
می شود.وی خاطرنشان کرد: پس از ابلاغ باید مراحل قانونی طی شود، 
با توجه به تاکید رییس جمهوری بر مبارزه با سفته بازی و سوداگری در 
وزارت اقتصاد تلاش کردیم زیرساخت های ابلاغ آیین نامه ها و مقررات 
فراهم باشد تا پس از ابلاغ قانون به صورت رسمی بتوانیم در کوتاه ترین 

زمان اقدام کنیم.

بلاتکلیفیمتقاضیانخودروهایوارداتی
پساز۵ماهانتظار

 پنج مــاه از آغاز طرح فروش خودروهای وارداتی گذشــته اســت، اما 
همچنان متقاضیان بلاتکلیفند و حتی نمــی دانند چه خودرویی ثبت 

نام کرده اند و قرار است چه زمان و چه خودرویی تحویل بگیرند. 
طرح واردات خودرو از اسفندماه ۱۴۰۱ آغاز شد؛ بر این اساس چند صد 

هزار دستگاه خودرو در معرض فروش قرار گرفت.
بر اساس مصوبه هیأت دولت، خودروهای وارداتی فقط از طریق سامانه 
یکپارچه فروش به متقاضیــان عرضه می شــود، متقاضیان این طرح 
۵۰۰ میلیون تومان در حساب خود مســدود کرده بودند و قرار بود در 
مدت سه ماه این خودروها تحویل مشتریان شود؛ این در حالی است که 

خودروهایی در گمرک موجود است اما تحویل مشتریان نشده است.
طبق اعلام مدیرســامانه یکپارچه خودرو ، ۳۳ هزار نفر منتخب شــده 
بودند تا به آنان خودرو تحویل شــود. قرار بود به یک هــزار و ۱۰۸ نفر 
چانگان تحویل داده شود، خودرهایی که توسط سایپا قرار بود وارد شود 
و در اختیار متقاضیان قرار گیرد. با اینکه این خودروها در گمرک غرب 

تهران خاک می خورد اما هنوز کسی تحویل نگرفته است.
۳۱ هزار و ۸۹۲ نفر از کســانی که برای واردات خودرو ثبت نام کرده اند 
هنوز نمی دانند، چــه خودرویی ثبت نام کرده انــد و موعد تحویل کی 
هست؟علت ترخیص نشــدن خودروها در گمرک غرب تهران، به دلیل 
صدور استانداردهای لازم است، رییس سازمان ملی استاندارد ایران در 
این باره گفته اســت: خودروهای وارداتی که تایید نــوع و تطابق تولید 

داشته باشند، در کمتر از ۲۴ ساعت ترخیص می شود.
»مهدی اسلام پناه« در بازدید از خودروهای وارداتی موجود در گمرک 
غرب تهران تاکید کرد که این ســازمان  برای واردات میلیون ها خودرو 

آمادگی دارد، اما باید تطابق تایید نوع و تولید وجود داشته باشد.
گفته می شــود که خودروهای زیادی در انبارهای واردکنندگان وجود 
دارد که باید پس از ترخیص و تعیین قیمت وارد بازار شــده و به شبکه 

توزیع وارد شود اما همچنان در پارکینگ ها مانده است.
شــرکت ســایپا بیش از ۲۰ روز پیش ایــن خودروها را اظهــار کرده، 
اظهارنامه تایید و به سازمان ملی اســتاندارد ارجاع شده است، اما این 
خودروها دارای برخی نواقص نشــانه گذاری، نصــب کمربند ایمنی، 
مصرف ســوخت و غیره بوده اســت که با ارائه تعهد از ســوی شرکت 
ســایپا برای رفع این نواقص، اجازه ترخیص خودروها داده می شود. به 
 coc محض صدور تاییدیه نــوع این خودروها نیز کمتــر از ۲۴ گواهی
برای این خودروها صادر می شــود.خودروها بایــد قابلیت پاس کردن 
استاندادرهای مد ســازمان ملی استاندارد را داشــته باشد که در این 

صورت ترخیص انجام می شود.
طبق نظر کارشناســان تخصصی بازار خــودرو، واردات التهابات بازار 
خودرو را آرام کرده و منجر می شــود تا گروه های مصرف برای انتخاب 
ماشین مدنظرشــان قدرت انتخاب بیشتری داشــته باشند. همچنین 
واردات خودروهــای باکیفیــت بالا بــر کاهش ۵۰ درصــدی قیمت 

ماشین های خارجی ختم می شود.

یادداشت

بازار

نان قوت غالب مــردم بوده و پس از ۳ ســال قیمت آن 
در بعضی اســتان های کشــور افزایش یافته است؛ در 
مشهد نان بربری از ۱,۱۵۰ تومان با افزایش حدود ۴۳ 
درصدی به ۱,۶۵۰ تومان در یک هفته اخیر رســیده 

است.
نان قوت غالب مــردم بوده و پس از ۳ ســال قیمت آن 
در بعضی اســتان های کشــور افزایش یافته است. در 
مشــهد نان بربری از ۱,۱۵۰ تومان بــا افزایش حدود 
۴۳ درصدی بــه ۱,۶۵۰ تومــان در یــک هفته اخیر 
رسیده اســت. نان لواش با افزایش حدود ۲۴ درصدی 
۵۲۵ تومان شــده اســت؛ در حالی که ابتدای ســال 
تاکید شده بود قرار نیست قیمت نان تغییر کند شاهد 
افزایش قیمت انواع نان در چند استان کشور هستیم؛ 
در حالی که هیچ یک از تشــکل های فعال در حوزه آرد 

و نان کشــور حاضر به گفت و گو نیستند اما 
خبرها از افزایش نرخ نان در حدود ۱۳ استان 
حکایــت دارد. همچنین عنوان می شــود تا 
پایان مرداد این تغییر قیمت ها برای ســایر 
اســتان ها از جمله اســتان تهران نیز اعمال 

خواهد شد.
نان یکی از اقلام غذایی مهم سفره خانوارهای 

ایرانی اســت. قیمت گذاری گندم، آرد و نان به عنوان 
محصولات استراتژیک از ســوی دولت ها بوده و برای 
تضمین امنیــت غذایی نظارت جدی بــر این موضوع 
وجود دارد. امســال تغییر قیمت بخشی از اقلام غذایی 
به طور رسمی از ســوی نهادهای متولی دولتی اعلام 
نشــد اما نرخ های جدید روی کالاها درج شد. نان هم 
در حالی که هیچ نهاد دولتی آن را اعلام رســمی نکرده 

در حال افزایش اســت. فعــالان این حوزه 
عنوان می کننــد تصمیم با کارگــروه آرد و 
نان هر اســتان بوده که این کارگروه زیر نظر 
اســتانداری هر اســتان فعالیت داشته که 
اســتانداری ها هم زیــر نظر وزارت کشــور 

فعالیت دارند.
نرخ نــان از ســال ۱۳۹۹ کــه قیمت جدید 
تعیین و ســال ۱۴۰۰ ابلاغ و اجرایی شــد تــا امروز 
تغییری نداشت. برخی کارشناســان این حوزه تاکید 
دارند آرد فقط ۱۰ تا ۱۵ درصد قیمت تمام شده نان را 
تشکیل می دهد و عدم تغییر نرخ آرد در حالی که سایر 
هزینه ها از جمله حقوق و دســتمزد، حمل و نقل، نرخ 
تورم و… افزایش یافته نباید انتظار داشت قیمت انواع 

نان در بازار تغییر نکند.

امسال حقوق و دستمزد ۲۷ درصد افزایش داشت و در 
این باره یکی از دلایلی که نانوایان به آن اشاره می کنند 
این موضوع است. از ســوی دیگر افزایش هزینه تهیه 
غذا کارگران نیز از دیگر دلایل بوده که اظهار می شــود 
اگر پیش تر قیمت یک کنســرو ماهی کمتر از ۱۰ هزار 
تومان بود امســال به بیش از ۵۰ هزار تومان رســیده 
است. همچنین عنوان می شود نرخ هر کیلو خمیر مایه 
نان از ۴۰۰ تومــان به بیش از ۸۰۰ تومان رســیده در 
حالی که قیمت آن در بازار آزاد بیشــتر از ۱.۵ میلیون 
تومان است؛ علاوه بر این، هزینه حمل و نقل هم نسبت 
به ســال گذشــته بین ۲.۵۰۰ تا ۳ هزار تومان افزایش 
یافته و وضعیت اجاره بها هم در کنار سایر عوامل سبب 
شده تا کارگروه آرد و نان اســتان ها تصمیم بر تعیین 

نرخ جدید انواع نان داشته باشند.

 ارز بریکس ممکن اســت در صورت راه انــدازی، این 
قابلیت را داشته باشــد که از طریق دلارزدایی، قدرت 

غالب دلار آمریکا را تحت الشعاع قرار دهد.
 از چند دهه پیش، دلار آمریکا در مرکز قدرت و تجارت 
جهانی بوده و رقیــب خاصی برای آن وجود نداشــته 

است.
با این حال، در چند ســال اخیر، تهدیدهــا علیه دلار 
آمریکا افزایــش یافته و به مــوازات آن، بی اعتمادی و 

نگرانی در حال افزایش است.
ارز بریکس ممکن اســت در صورت راه انــدازی، این 
قابلیت را داشته باشــد که از طریق دلارزدایی، قدرت 

غالب دلار آمریکا را تحت الشعاع قرار دهد.
در ماه های اخیر بلــوک اقتصادی بریکــس پذیرفته 

اســت که اتکای خود را به غرب کاهش دهد. 
در واقع، کشــورهای عضــو بریکس تجارت 
با ارزهــای ملی را آغاز کــرده و در عین حال 
میــزان اســتفاده از دلار را در مقیــاس 

بین المللی کاهش داده اند.
با این حــال، گردهمایی آتــی رهبران این 
بلوک اقتصادی ممکن اســت جهت دیگری 

به این تلاش ها بدهد.
کشورهای گروه بریکس و کشــورهای هم نظر با آن ها 
امیدوارند که دلارزدایی پایانی برای اتکای کشورهای 

جهان به دلار آمریکا رقم بزند.
علاوه بر ایــن، تضعیف قــدرت دلار آمریکا از ســوی 
بریکس ممکن است موجب تضعیف آمریکا و کل غرب 

نیز بشود.کشــورهای بریکس اکنون بیش از 
یک سوم جمعیت جهان را تشکیل می دهند. 
در صورت پیوســتن اعضای جدیــد به این 
گروه، احتمــال این ظرفیت تــا ۵۰ درصد 

افزایش یابد.
از چندین دهه پیــش، دلار آمریکا بر جهان 
ســلطه داشــته زیرا غرب آن را به یک ابزار 

اقتصادی قدرتمند تبدیل کرده است.
دلار آمریکا به دلیــل افزایــش تنظیم گری ها، تورم و 
ظهور بریکس ارزش خود را از دست می دهد؛ به همین 
دلیل یــک ارز جهانی جدید ممکن اســت بتواند با آن 

رقابت کند.
در حال حاضر در آمریکای جنوبــی از یوان چین برای 

داد و ستد استفاده می شــود. بانک های ذخیره جهانی 
نیز در حال ذخیره طلا هســتند؛ زیرا ممکن است ارز 

بریکس با پشتوانه طلا در راه باشد.
با وجود همه ایــن عوامل، ممکن اســت از بین رفتن 
ســلطه آمریکا بر جهان، در آینده نزدیک روی ندهد؛ 
اما، برخی از کشــورها خیال آن را در سر دارند و به نظر 
می رسد بســیاری از کشــورها از این موضوع استقبال 

می کنند.
این موضوع ممکن اســت نه فقط بــرای دلار آمریکا، 
بلکه برای کل این کشــور از نظر ساختار قدرت جهانی 
خطرناک باشد و بریکس ممکن اســت در حال آماده 
شــدن برای تصاحب تدریجی تاج و تخت این کشــور 

باشد.

نان

بریکس

خریدار   معاون رفاه و امور اقتصادی وزیر 
تعاون، کار و رفــاه  اجتماعی از اســتقبال 
یک میلیون خانوار ســه دهک اول در طرح 
کالابــرگ الکترونیکــی خبــر داد و گفت: 
۱۱ قلم کالا در ســبد ثابت و مبنای قیمت 
بر پایه سال گذشته اســت. مردم اگر ۲۰۰ 
هزار تومان از این کالاها را خریداری کنند، 
۱۲۰ هزار تومان اعتبار جدید به آنها اضافه 

می شود.
»علیرضا عسگریان« در جمع خبرنگاران به 
تشریح جزئیات کالا برگ الکترونیک اظهار 
داشــت: حدود ۹ میلیون خانــوار در قالب 
۲۹ میلیــون نفر از دهک های اول تا ســوم 

مشمول این طرح می شوند.
وی افزود: اکنون این طرح برای دهک های 
اول تا ســوم اســت کــه در آینــده برای 

دهک های بعدی نیز اجرایی می شود.
وی با اشــاره به جزییات جدید از طرح کالا 
برگ گفت: در صورتی که ۵۰ درصد اعتبار 
یارانــه را خرید کنند، ۱۲۰ هــزار تومان به 
طرح کالابرگ الکترونیــک در دهک های 

اول تا سوم اضافه می شود.
وی افزود: این کالابرگ فاصله تورمی کالاها 
از ســال تا کنون را توســط دولت پوشش 
می دهد. هــدف دولت تامین معیشــت و 

حمایت از اقشار کم درآمد است.
معــاون رفــاه و امــور اقتصــادی وزارت 
تعــاون، کار و رفاه  اجتماعی بیان داشــت: 
خانوارهایی کــه ۴۰۰ هزار تومــان یارانه 

دریافت می کننــد، اگر ۲۰۰ هــزار تومان 
از اعتبار کالابــرگ را کــه ۱۷ مردادماه به 
حســاب سرپرســتان خانوار واریز می شود 
را از ســبد ۱۱ قلمی در کالا برگ خریداری 
کنند، هر قــدر مابه التفاوت تورمی باشــد 

توسط دولت تامین می شد.
وی تاکید کرد: ۱۱ قلم کالا در ســبد ثابت 
و مبنای قیمت بر پایه ســال گذشته است. 
مردم اگر ۲۰۰ هزار تومــان از این کالاها را 

خریــداری کنند، ۱۲۰ هــزار تومان اعتبار 
جدید به آنها اضافه می شــود؛ مشــروط به 
اینکه دوباره از ایــن ۱۱ قلم خریداری کنند 
پس مجموع یارانه افــراد ۵۲۰ هزار تومان 

می شود.
عســگریان عنوان کرد: اگر فردی افزایش 
۱۲۰ هزار تومان اعتبار را در ماه خرید نکند 
این مبلغ برای ماه بعد ذخیره نمی شــود و 
تنها همان مبلغ ۴۰۰ هــزار تومان در موعد 

مقرر واریز یارانه، قابل برداشــت است اگر 
این مبلغ را نیز نقدی برداشــت نکند به ماه 

بعد منتقل می شود.
وی با بیان اینکه ۹۰ هزار مغازه و فروشــگاه 
در این طرح کالابرگ فعال شده است، گفت: 
مردم از طریــق برنامه کاربردی »شــما« 
شبکه ملی اعتبار با انتخاب موقعیت مکانی، 
می توانند به نزدیک ترین فروشگاه مراجعه 
کنند.معاون رفاه و امــور اقتصادی وزارت 

تعــاون، کار و رفاه  اجتماعی خاطر نشــان 
کرد: ۲۷ هزار میلیارد تومــان اعتبار یارانه 

کل همه خانوارها در طول یک ماه است.
به گفتــه وی، این ســبد ۱۱ قلــم کالایی، 
شــامل شــیر کم چرب بطری، پنیر، تخم 
مرغ، گوشــت مرغ، روغن مایع، ماکارونی، 
برنج ایرانی، لبنیات، قند و شــکر، حبوبات 
و گوشــت منجمد گوســاله اســت. همه 
خانوارهــای مشــمول طــرح می توانند با 
شماره گیری #۱۴۶۳*۵۰۰* از باقی مانده 

اعتبار خود مطلع شوند.
عســگریان با بیان اینکه تغییــرات دهک 
بندی به صــورت ماهانــه و ۶ مــاه یکبار 
صورت می گیرد، گفت: در بعد خانوار تغییر 
شاخص ها ماهانه است در صورتی که فردی 
ازدواج، طلاق، فوت و تولد صورت بگیرد در 

این سامانه تغیرات اعمال می شود.
وی ادامــه داد: تغییــرات شــاخص های 
اقتصادی نیز هــر ۶ ماه یکبــار اعمال می 
شــود اکنون وضعیت ها و حجم مراجعات 
را بررســی کردیم و در صورت بــروز تغییر 
به مردم اعمــال می کند همه مــردم قایل 
هســتند که این دریافت یارانه عادلانه و به 

روز باشد.
وی ابراز داشــت: بــالای ۹۵ درصد جامعه 
یارانــه دریافــت می کننــد که نیــاز بود 
۵۰ درصد ایــن یارانه صــرف محرومان و 
بخش های دیگر صــرف طرح های عمرانی 

نیمه تمام و طرح های تولیدی شود.

تغییرقیمتنانازسویاستاندارها

بریکسباراهاندازیارزجدید،قدرتجهانیآمریکارامیگیرد

دبیر شورای عالی مناطق آزاد در صحن مجلس؛

سرعترشدسرمایهگذاریدرمناطقآزاددوبرابرشد
خریدار   دبیر شــورای عالی مناطق آزاد 
گفت: در دولت ســیزدهم میزان و سرعت 
رشــد ســرمایه گذاری داخلــی و خارجی 
در مناطــق آزاد و ویژه اقتصــادی و اجرای 
طرح های عمرانی در ایــن مناطق دو برابر 

شده است.
حجت الله عبدالملکی در جلســه علنی روز 
یکشنبه ۱۵ مرداد مجلس شورای اسلامی 
در جریان بررســی لایحه ایجاد منطقه آزاد 
دوغارون گفــت: ما تجربه موفــق در مورد 
ایجاد مناطــق آزاد در دنیا کــم نداریم که 
شاید موفقترین آن، کشــور چین است که 
با ۴ منطقه آزاد شــروع کــرد و الان با ۲۰۰ 
منطقه آزاد این کشور به بزرگترین اقتصاد 
دنیا تبدیل شــد این مناطق آزاد عملا نقش 
نقاط پرقدرتــی را ایجاد می کننــد اثرات 
اشــاعه ای آنها به مناطق حاشیه شــان هم 

سرریز می کند.
وی افــزود: در ادبیــات اقتصــادی انقلاب 
اســلامی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مورد 
تایید قرار گرفته اســت کمــا اینکه در بند 
۱۱ سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی در 
توســعه حوزه عملکرد مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی در انتقال فناوری، افزایش تولید، 
صــادرات کالا و خدمــات و تامین نیازهای 

کشــور و تامین منابع از خارج تاکید شــده 
است.

مشــاور رییس جمهور و دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد بیان کرد: در دولت ســیزدهم 
عملکرد در حوزه مناطق آزاد پیشرفت قابل 
قبولی داشــته اســت میزان و سرعت رشد 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی در مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصادی و اجــرای طرح های 

عمرانی در این مناطق دو برابر شده است.
عبدالملکی عنوان کرد: مــا در حال جذب 
منابــع قابــل ملاحظــه ســرمایه داخلی 
و خارجــی هســتیم و تصــور می کنیــم 
فرصت هایــی کــه در مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصــادی وجــود دارد بــرای پیشــرفت 
اقتصادی کشــور منافع و زیرســاخت های 

خوبی است.
وی خاطرنشــان کرد: در ارتبــاط با لایحه 
مناطــق آزاد دوغارون که در کمیســیون 
اقتصادی هم مطرح شــده بــود و مصوب 
شده است کار خوب پیش می رود. به لحاظ 
مدیریتی و بررســی های قانونی و اقتصادی 
نگرانی های در گذشته در ارتباط با عملکرد 
مناطق آزاد وجود داشــت که اخیرا با موارد 
قانونی که برای مناطق جدید در نظر گرفته 

شده است نگرانی ها برطرف شده است.

مشــاور رییس جمهور و دبیر شورای عالی 
مناطــق آزاد تصریــح کــرد: در ارتباط با 
دوغارون به جهت اینکــه منطقه آزاد دقیقا 
منطبق بر محدوده منطقه ویژه خواهد بود 
نگرانی هایی که بــه لحاظ بحث ورود کالای 
مســافری، تردد خــودرو یا حمــل کالا به 
خارج از منطقه بدون تشریفات گمرکی در 
گذشته وجود داشت، در حال حاضر وجود 

ندارد.
عبدالملکــی ادامه داد: منطقــه محصور و 
گمرک مستقر اســت. این منطقه براساس 
قانون چگونگــی اداره مناطق آزاد، تجاری، 
صنعتــی جمهوری اســلامی از آنجایی که 
مصوب ۷۲ است و اصلاحات بعدی آن، اداره 
خواهد شد. با توجه به اینکه منطقه در جای 
مهمی قرار دارد، مرز افغانســتان موقعیت 
بســیار راهبردی و و موثری بــرای اقتصاد 

کشور است.
وی عنــوان کــرد: ارتقــای منطقــه ویژه 
اقتصادی دوقارون به منطقــه آزاد، امکان 
اســتفاده جدی تری از بازار افغانســتان را 
فراهم می کند. به جهــت اینکه مزیت های 
ویژه ای کــه ایجاد می کنــد و امکان جذب 
سرمایه گذاران بیشتری در آن منطقه فراهم 
خواهد کرد. زیرساخت های اولیه هم برقرار 

اســت و نگرانی هایی که بــه جهت کالای 
مســافری و موضوع خودرو و امثال آن بود، 

وجود ندارد.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد گفت: چند 
تبصره هم در کمیســیون اضافه شده است 
که این تبصره هــا مبتنی بر همــان قانون 
ایجاد ۷ منطقه قبلی اســت کــه به نظر من 
تبصره هــای خوبی اســت و کمک می کند 
که این منطقه بتواند کارکرد خود را داشته 
باشــد. اینکه ما بتوانیم زیرســاخت قانونی 

بیشتری برای جذب ســرمایه گذاران قابل 
ملاحظه داخلی و خارجی ایجاد کنیم حتما 

به نفع کشور است.
عبدالملکــی افــزود: مرکــز پژوهش های 
مجلس ملاحظه ای داشــت که بحث ایجاد 
مناطق ویژه و آزاد به شکل پلکانی جلو برود 
دقیقا پله اول که منطقه ویژه اســت محقق 
شده اســت و اکنون هم پله دوم که تبدیل 
منطقــه دوغارون بــه منطقــه آزاد، مورد 

درخواست دولت است.
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سردار رادان:
بدونهیچملاحظهایآمادهارتباطمستقیم

بارسانههستیم
 فرمانده کل انتظامی کشــور گفت: دشــمنان به دنبال عبور از پلیس 
هســتند اما ما با کمک رســانه ها اجازه عبور از پلیس را نخواهیم داد. 
در مجموع باید بپذیریم که بخشــی از ماموریت پلیس برای آگاه سازی 
مردم بر دوش رســانه اســت و انتظامی در کمک به رســانه کاملا در 
دسترس اســت و بدون هیچ ملاحظه ای حاضر به ارتباط مستقیم با آن 
است.سردار احمدرضا رادان در نشســت با مدیران رسانه های کشور و 
خبرنگاران به مناسبت روز خبرنگار، رابطه بین پلیس و اصحاب رسانه 
را ارتباطی معنادار دانســت و اظهارکرد: قطعا این فرصــت را ما هم به 

عنوان مجموعه انتظامی باید جدی بگیریم.
وی افزود: ما و رسانه در مسیر انجام ماموریت یک وظیفه مشترک داریم 
و آن رســاندن اصل و واقعیت موضوع به مردم است. باید پلیس و رسانه 
حقیقت را انچه که هســت و نه آنچه که تبلیغ و تصویرسازی می کنند 
به مردم انتقال دهند.رادان ادامه داد: روز خبرنگار در جمهوری اسلامی 
با نگاشت قلم و خون درآمیخته اســت و دارای معنای بزرگی است. این 

آمیختگی در قلم و خون شهدای این عرصه روزی مبارک است.
فرمانده انتظامی کشور تاکیدکرد: امروز ماموریت رسانه برای رساندن 
حقیقت و واقعیت بســیار سخت و پیچیده و پرشــور است. خبرنگاران 
زبان گویای جامعــه و پل ارتباطی میــان مردم و مســئولین و ناگزیر 
هستند این ارتباط حفظ شود حتی اگر با سلایق یک مسئول همخوانی 

ندارد.
وی گفت: خبرنگار کار خبری را با عشــق و علاقه شــروع می کند و با 
هوشمندی و دقت برای کار حرفه ای و سپس با تلاش برای روشنگری 
انجام می دهد. نه تنها کار خبری عرصه تقابل حق و باطل اســت بلکه 
عرصه تشریح حقیقت و دروغ اســت که در ذهن مخاطبین باید رسالت 

خود را انجام دهد.
رادان افزود: خبرنگار باید از سیاســت زدگی دوری کند اما لازم اســت 
بینش سیاسی داشته باشد. در حوزه انتظامی و امنیت پلیس و رسانه دو 
بال برای رسیدن به حقیقت و آگاه ســازی و تربیت افکار عمومی است. 
هنوز برخی باور ندارند که ما در جنگ قرار داریــم و اینکه جنگ نرم از 

جنگ سخت پیچیده تر است را قبول نکردند.
وی تاکیدکــرد: در دنیایی که غول رســانه در اختیار دیگری اســت 
و دیکتاتوری رســانه ای بــر جهان حکومت مــی کند، عبــور از این 

دیکتاتوری نیازمند حرکت در مسیر روشنگری است.
وی افزود: پلیس متولی نظم و امنیت اســت و متاسفانه برخی این نظم 
را نمی پذیرند، زیرا نظم همــواره با بایدها و نبایدها همراه اســت. این 
بایدها و نبایدها و ارزش ها و هنجارها باید در نظام اســلامی و جمهوری 

اسلامی پایدار باشد تا هرکسی هرکاری دوست داشت انجام ندهد.

رادان گفت: روایت اول همراه با مرجعیت اول باید خوب شــکل بگیرد 
و اگر مرجعیت اول نباشــد روایت اولی وجود ندارد. کسی که در مقابل 
جامعه اسلحه بکشد تنها و کمترین جزایش این است که جنازه اش در 
کنار اسلحه اش خاک شود. جواب تروریست جز مرگ نیست. تبلیغات 
سنگین و هجمه های مختلف را فراموش نکردیم و فتنه ۸۸ و تمرین ۶ 

ماهه اشوب گران هنوز فراموش نشده است.
وی تاکیدکرد: دشــمنان به دنبال عبور از پلیس هستند اما ما با کمک 
رسانه ها اجازه عبور از پلیس را نخواهیم داد. در مجموع باید بپذیریم که 
بخشــی از ماموریت پلیس برای آگاه سازی مردم بر دوش رسانه است و 
انتظامی در کمک به رسانه کاملا در دسترس است و بدون هیچ ملاحظه 

کاری حاضر به ارتباط مستقیم با رسانه است.

سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد
سیویکممردادآخرینمهلتاستفاده

کارفرمایانازبخشودگیجرایمبیمهایاست
 سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد: آخرین مهلت استفاده کارفرمایان 
مشمول قانون تأمین اجتماعی از طرح بخشــودگی جرایم بیمه ای که 
به منظور مساعدت به کارفرمایان واحدهای تولیدی، صنعتی، معدنی، 
خدماتی و اصناف و نیز تقویت توان تولیدی کشور به اجرا گذاشته شده 

بود، سی ویکم مردادماه سال جاری است.
 کارفرمایان متقاضی استفاده از بخشــودگی جرایم بیمه ای می توانند 
اصل بدهی بیمه ای خود را به صورت نقــدی پرداخت کنند؛ یا با توافق 
با شــعب این ســازمان، روش پرداخت اقســاطی را انتخاب کنند. در 
صورتی  که برای پرداخت اصل بدهی بیمه ای، تعداد اقســاط )ماهانه( 
۱۲ ماه انتخاب شود، کارفرما از صددرصد بخشودگی جرایم برخوردار 
می شود؛ در صورتی  که در ۱۸ ماه اقســاط بدهی خود را پرداخت کند 
از ۸۵ درصد بخشودگی جرایم اســتفاده می کند و در صورتی  که تعداد 
اقساط را ۲۴ یا ۳۶ ماهه انتخاب کند، به ترتیب از ۷۵ درصد و ۵۰ درصد 

بخشودگی بهره مند می شود.
توصیه می شــود کــه کارفرمایــان دارای بدهی بیمــه ای معوقه )که 
مشــمول جرایم بیمه ای شده اســت(، با انتخاب اقســاط ۱۲ ماهه و 

بخشودگی صددرصدی جرایم، از این فرصت استفاده کنند.
با توجه بــه برنامه  راهبردی دولت ســیزدهم در زمینه بهبود شــرایط 
اشتغال، این طرح با محوریت حفظ اشــتغال موجود کارگاه ها اجرایی 
می شود و کارفرمایانی مشمول اســتفاده از این تسهیلات خواهند بود 
که حداقل به مدت یک ســال از زمان تقســیط بدهی، نسبت به حفظ 
یا افزایش اشــتغال نیروی انســانی کارگاه بر مبنای لیست اسفندماه 
سال ۱۴۰۱ و ارسال لیســت و پرداخت کامل حق بیمه کارکنان شاغل 

کارگاه در دوره تقسیط اقدام کنند.
همچنین کارگاه هایی که بر مبنای لیســت اســفند ماه ۱۴۰۱ تعداد 
بیمه شدگان شاغل در آنها کاهش یافته باشــد، بعد از بازگشت نیروی 
کار تعدیل شــده یا جایگزینی آنها در زمان درخواســت و رعایت حفظ 

اشتغال در دوره تقسیط، از بخشودگی جرایم برخوردار خواهند شد.
کارفرمایان متقاضی این تســهیلات باید درخواســت خود را از طریق 
es�ســامانه خدمات غیرحضوری ســازمان تأمین اجتماعی به نشانی 

tamin.ir. حداکثر تا تاریخ ســی ویکم مرداد ماه ثبــت کنند؛ توصیه 
شده است برای سهولت کار، این جمعیت درخواست خود را به روزهای 

پایانی مهلت یادشده موکول نکنند.
با توجه به دریافت بازخوردهای اجرای این طــرح از واحدهای اجرایی 
تأمین اجتماعــی در هفته هــای اول اجرای طرح بخشــودگی جرائم 
مشخص شد که برخی از کارگاه ها به دلیل اســتفاده از طرح های قبلی 
و عدم پرداخت به موقع اقســاط در دوره های قبلی بخشودگی جرایم، 
مشمول دوره جدید بخشودگی جرایم نمی شــوند؛ اینها کارگاه هایی 
هستند که تقســیط بدهی در ادوار گذشــته داشــته اند و با وجود دو 
بار تقســیط بدهی در گذشــته، موفق به پرداخت بدهی بیمه ای خود 

نشده اند و همچنان دچار مشکل هستند.

دیوار

مدیرکل آمــار و فنــاوری اطلاعــات و امنیت فضای 
مجازی وزارت علوم از فراهم شدن امکانات برای جذب 
و نگهداشــت نیروی امنیت ســایبری خبرداد و گفت: 
با افزایش آگاهــی کارکنان میزان حملات ســایبری 

کاهش یافته است.
محمد هــادی زاهــدی دربــاره وضعیــت آمادگی 
دانشگاه ها در برابر حملات ســایبری گفت: بسیاری از 
حملات سایبری در لحظه ای که انجام می شود خنثی 
شــده و به نوعی تأثیرگذار نیســتند، بســیاری از این 
حملات هم به آن نقطه هدفی کــه مورد توجه مهاجم 
هست، دست پیدا نمی کنند، شــاید به یک درصد آن 

چیزی که مد نظر شأن هست دست پیدا کنند.
مدیر کل آمــار و فنــاوری اطلاعــات و امنیت فضای 
مجازی وزارت علــوم افزود: منتهی چیــزی که مهم 
بوده این اســت که درطول دو ســال گذشــته سعی 
کرده ایم با آمــوزش، تقریباً ۷۰ درصد ســطح آگاهی 
کارشناسان، رؤسا و مدیران دانشگاه ها را نسبت به این 

موضوع افزایش دهیم و این سطح آگاهی در 
پیشگیری از حملات سایبری تأثیر گذاشته 
است.وی با بیان اینکه آمار دقیقی از حملات 
سایبری نداریم به دانشــگاه ها نداریم گفت: 
این حمــلات در زمان ها و فصل های مختلف 
متفاوت اســت گاهــی در اتفاقاتــی که به 
مناسبت های مختلف هســت این حملات 

بیشــتر می شــود، در طول ۶ ماه گذشــته حجم این 
حملات به مجموع دستگاه های تابع وزارت علوم خیلی 

کم بوده و به تعداد انگشتان یک دست هم نمی رسد.
زاهدی در ادامه با اشــاره به چالش های دانشگاه ها در 
حوزه و فناوری و اطلاعات گفــت: در همایش مدیران 
فناوری و اطلاعات دانشــگاه ها و مؤسســات آموزشی 
پژوهشــی که به میزبانی دانشــگاه الزهرا )س( اخیراً 
برگزار شد، ضمن تشــریح اولویت های وزارت علوم از 
جمله تکالیف قانونی که مهمترین آن اتصال به پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند بود، تلاش شد مشکلات 

و چالش های دانشگاه ها بررسی شده و برای 
حل آنها راهکارهایی هم ارائه شود.وی ادامه 
داد: از جمله این چالش هــا می توان به بحث 
نیروی انسانی و ســرمایه انسانی متخصص و 
کارشناس و اعتبارات لازم برای این موضوع 
اشاره کرد، درباره ســرمایه انسانی کارهای 
خوبی بیــن ســازمان اداری اســتخدامی، 
ســازمان برنامه و بودجه و وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در زمینه اخذ مجوز استخدامی نیروهایی که 
در حوزه امنیت ســایبری فعال هستند صورت گرفته 

است.
مدیر کل آمــار و فنــاوری اطلاعــات و امنیت فضای 
مجازی وزارت علوم افــزود: در بحــث پرداخت فوق 
العاده های ویژه برای نگهداشت سرمایه انسانی و اینکه 
حوزه های فناوری اطلاعات به عنــوان مجموعه هایی 
تخصصــی در نظر گرفته شــوند نیز گام هــای خوبی 
برداشــته شــده اســت.زاهدی ادامه داد: در تقسیم 

بندی سازمان اداری اســتخدامی، حوزه ها به دو گروه 
تخصصی و پشتیبانی تقسیم می شــوند. در سال های 
گذشــته فناوری اطلاعات جز حوزه پشــتیبان بوده و 
لذا از بســیاری از مزایا که برای کارشناسان لحاظ می 
شده، محروم بوده اســت.وی تصریح کرد: لذا قرار شد 
حوزه هــای آی تی و فناوری اطلاعــات جز حوزه های 
تخصصــی لحاظ شــوند و یک ســری پرداختی های 

تخصصی حق تخصص هم به آنها پرداخت شود.
زاهــدی ادامه داد: در مــورد اعتبارات هــم، در قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲ دستگاه های اجرایی که دانشگاه ها 
نیز مشمول آن می شوند، مکلف شدند یک تا دو درصد 
از درآمدهای خود را صرف حوزه زیرســاخت کنند که 
البته پاســخگوی نیازهای بخش مربوطه نیســت و ما 
نیازمند این هستیم که در قانون برنامه هفتم یک ردیف 
مستقلی به منظور اجرای پروژه های دولت الکترونیک 
و دولت هوشــمند بــه تمــام دســتگاه های اجرایی 

تخصیص دهند.

 رئیس اداره حفاظت محیط زیســت شهرستان تهران 
از ممانعت ورود پنج هــزار راس دام غیرمجاز به منطقه 

حفاظت شده البرز مرکزی خبر داد.
 علیرضــا رحمتی با اشــاره به اینکه چــرای غیر مجاز 
دام در مناطق حفاظت شــده یکی از مهمترین عوامل 
تخریب زیســتگاه ها و تهدید جدی برای تنوع زیستی 
و پوشــش گیاهی و همچنین عدم حفاظت آب و خاک 

اســت، افزود: با توجه به اینکه برابر قانون چرای دام و 
تعلیف احشــام در مناطق چهارگانه محیط زیســت 
ممنوع است، متخلفان این حوزه نیز به مراجع قضایی 
معرفی می شــوند.وی اظهار داشــت: در این خصوص 
تعدادی گلــه دار با حدود پنج هــزار راس دام که قصد 
داشــتند به  صورت غیــر مجــاز وارد منطقه حفاظت 
شده البرز جنوبی شوند توسط ماموران یگان حفاظت 

محیط زیست شهرستان تهران شناسایی و از ورود آن 
به منطقه جلوگیری شده و به منظور برخورد قانونی به 

مراجع قضایی معرفی شدند.
رحمتی با اشاره به اقدامات انجام شده برای جلوگیری 
از ورود دام بــه مناطق حفاظت شــده البــرز جنوبی، 
گفت: با حضور شــبانه روزی ماموران و محیط بانان در 
منطقه، از ورود تعداد زیادی گلــه دام به داخل منطقه 

جلوگیری شده و احشــام نیز به خارج از مناطق تحت 
مدیریت هدایت شــدند.با توجه به اینکه در سال های 
اخیر مناطق با مشکل کاهش بارندگی و کم آبی مواجه 
بوده اند و تبعــات آن نیز همواره متوجه رســتنی ها و 
پوشــش گیاهی بوده اســت بنابراین چرای بی رویه و 
غیرمجاز می تواند مخاطرات غیــر قابل جبرانی برای 

اکوسیستم منطقه به همراه داشته باشد.

علوم

محیطزیست

خریدار   رئیس اورژانس اســتان تهران با 
اشــاره به اختلال مزاحمان تلفنی در روند 
خدمت رسانی اورژانس، از عزم جدی برای 
پیگیری قانونــی در جهت برخورد قضایی با 
متخلفان خبر داد و گفت: اورژانس اســتان 
تهران بــه ۷۰۰ پایگاه فعال نیــاز دارد و در 
این زمینه نیازمند کمــک دولت و مجلس 

هستیم.
محمد توکلی در یک نشســت خبری که در 
محل اورژانس برگزار شد، افزود: ۲۵ درصد 
حجم ماموریت های کشور در استان تهران 
انجام می شــود ،در ۴ ماه اخیــر ۹۰۰ هزار 
تماس از ســوی مردم بــا اورژانس صورت 

گرفت که این نشان از گستردگی کار دارد.
وی اظهار داشــت: یکی از اقدامات مهم راه 
اندازی اورژانــس هوایی بوســتان ولایت 
بود که باعث حفظ اعتماد و جلب ســرمایه 
اجتماعی می شــود، بطوریکه سال گذشته 

بیش از ۴۵۰ پرواز انجام شد.
توکلی با بیان اینکه حــال اورژانس تهران 
خوب نیســت، اظهــار امیــدواری کرد با 
همکاری و اطلاع رســانی رســانه و کمک 
دولت و مجلــس پایــگاه هــای اورژانس 

افزایش یابد.
وی اظهار داشــت: ۲۹۳ پایــگاه اورژانس 
فعال در اســتان تهران داریــم در حالیکه 
نیازمند ۷۰۰ پایگاه هســتیم ،اصلی ترین 
مشــکل کمبود ناوگان آمبولانس و کمبود 
نیروی انســانی متخصص اســت ،بیش از 
۳ هزار آمبولانس فرســوده بالای ۱۵ سال 
در کشــور وجود دارد و در تهران ۸۰ درصد 

ناوگان فرسوده هستند.به گفته وی، در حال 
حاضر هــزار و ۸۰۰ نیروی انســانی کمبود 
داریم، ۱۵ نیرو عملیاتی هر پایگاه نیاز دارد 
که این  رقم اکنون ۶ نیرو بوده و ۱۲ ســاعته 

فعال هستند.

برخورد شدید و قضایی با مزاحمان 
تلفنی و متخلفان

رئیس اورژانس اســتان تهران تصریح کرد: 
متاســفانه برخی از افراد به عنوان مزاحمان 
تلفنی با همــکاران اورژانس تماس گرفته و 

وقت آنها را بیهوده می گیرند و حتی برخی 
دیگر اقدام به اهانت و الفاظ رکیک زشــت 
مــی کنند که ایــن افراد از طریــق قضایی 

شناسایی شده و با آنها برخورد می شود.
توکلی تصریح کــرد: همکاران مــا در ۲۴ 
ســاعت بیش از ۲۰ ماموریت مــی روند و 
حجم بالای کار و فشار شدید باعث می شود 
تصمیم جدایی از اورژانس بگیرند که باعث 
افزایش بار مالی ســلامت می شود ، وزارت 
بهداشت در آزمون استخدامی امسال بیش 
از ۳۰۰ ســهمیه را به ما اختصاص داده که 

بسیار کم بوده است.وی ادامه داد: اورژانس 
پیش بیمارســتانی به عنــوان خط مقدم 
نظام ســلامت باید مورد توجه مســوولان 
قرار بگیرد و نیاز به افزایش پایگاه، نوسازی 

ناوگان و افزایش نیروی متخصص دارد.

4 پایگاه فعال اورژانس بانوان
رئیس اورژانس اســتان تهران ادامه داد: در 
راستای ارائه خدمات بهتر و راحتر به بانوان 
، ۴ پایگاه فعال اورژانس بانوان در تهران راه 
اندازی شده و از ســاعت ۷ صبح تا ۲۰ شب 

خدمات پیش بیمارستانی ارائه می دهند.
به گفتــه توکلی، در تهران بــالای ۱۰ هزار 
تمــاس داریم کــه منجر به ســه هــزار و 
۵۰۰ ماموریت شــده و بیش از ۸۰۰ مورد 
بــه بیمارســتان منتقل می شــود ،تلاش 
داریم ســال آینده ناوگان اصلــی تهران را 
موتورلانس کنیــم و اگراین امر تحقق یابد ، 
زمان رســاندن بیمار در صورت نیاز به مرکز 
درمانــی کوتاه تر می شــود و ارائه خدمات 
نیز بهتر خواهد شــد، و باید اورژانس هوایی 
توســعه یابد و مصدومان ترافیکی به مراکز 

درمانی سریع تر منتقل شوند.
وی اظهار داشــت: در حــال حاضر حضور 
اورژانس بر ســر بالین بیمار بــه ۱۱ دقیقه 
رسیده و با توجه به اینکه بعد از دوران همه 
گیری کرونا، حجم تماس هــا افزایش پیدا 
کرده اســت اما اعزام آمبولانــس به صحنه 
مأموریت بــه معنای اعزام به بیمارســتان 

نیست و تشخیص آن به عهده همکار است.
توکلــی افــزود: در بیــش از ۱۸۰ نقطــه 
کلانشهر تهران، موتورلانس داریم که لازم 

است افزایش یابد.
وی تصریح کرد: سال گذشــته ۲ میلیون و 
۶۰۰ تماس با اورژانس انجام شده که از این 
تعداد ، ۱۷۰ هزار مزاحمت های تلفنی بوده 

است.
وی تاکید کــرد: همکاران مــا در اورژانس 
پیش بیمارســتانی بــه عنوان ســربازان 
محسوب می شوند و باید ســختی کار آنها 
در نظر گرفته شود تا شــاهد خروج نیرو از 

اورژانس نباشیم .

خریدار  رئیس جمعیت هلال احمر گفت: 
امسال ۸۰ دســتگاه آمبولانس، ۸ دستگاه 
اتوبــوس آمبولانس و شــمار قابل توجهی 
خــودروی نجــات و ۴۰۰ تــن دارو برای 
برگزاری مراســم اربعین به کشــور عراق 

ارسال می شود.
پیرحســین کولیوند افزود: زائران حسینی 
در پیــاده روی اربعیــن )در صورت مصرف 
دارو( بیــش از ۱۰ تا ۲۰ درصــد میزان نیاز 
و مدت ســفر، دارو به همراه داشته باشند. 
قبل از حرکت هم با پزشــک خود مشورت 
و آخرین توصیه ها و دســتورات پزشکی را 
دریافــت و بازبینی کننــد. در صورت وقوع 
حادثه، ابتــلاء به بیماری و نیــاز به دارو نیز 
هلال احمر با تمام تــوان در خدمت زائران 

خواهد بود.
وی بــا اشــاره بــه جلســات متعــدد با 
معاونت هــای هلال احمر و دســتگاه های 
داخــل کشــور ادامــه داد: در راســتای 
خدمت رسانی به زائران، یک جلسه مفصل 
با وزیر بهداشت کشــور عراق هم برگزار شد 
که بیش از ۹۰ درصــد محورهای گفت وگو 
و مباحثه در آن مربوط بــه ارائه خدمات در 

دوران اربعین بود.
کولیوند تصریح کرد: امســال ۸۰ دستگاه 
آمبولانس، ۸ دســتگاه اتوبوس آمبولانس 
و شمار قابل توجهی خودروی نجات و ۴۰۰ 

تن دارو نیز به کشــور عراق ارسال می شود 
و بــه منظــور جلوگیــری از کمبودهای 
داخلی، مقرر شده است که سرم ها از ترکیه 

خریداری شود.
وی ادامــه داد: امســال تلاش شــد، برای 
جمع آوری دارو در مراســم اربعین از مردم 
هم کمک گرفته شــود. به عبــارت دیگر، 
داروهای مازاد که در منازل نگهداری شده 
و اســتفاده نمی شود، توســط هلال احمر 
جمع آوری و برای مراســم اربعین ارســال 
شود. با این اقدام، منابع مملکت حفظ شده و 
بخش اعظمی از داروها )که در منازل فاسد 

می شود( قابل استفاده خواهد بود.

پیش بینی 4 هزار نیروی پزشکی و 
کادر سلامت برای مراسم اربعین

رئیس جمعیت هلال احمــر افزود: تاکنون 
حــدود ۴ هــزار نیــروی پزشــکی و کادر 
سلامت نیز برای این ایام پیش بینی شده و 
پایگاه های ســلامت و امداد و نجات از نقطه 
صفر مرزی آغاز می شود. هر ۱۰۰ کیلومتر 
یک پایگاه امــداد و نجــات همانند داخل 
کشــور )تا نجف اشــرف( پیش بینی شده 

است.
کولیوند توضیح داد: در داخل شــهر نجف 
نیز بیمارســتان امــام )علی( بــا ظرفیت 
قابل توجهی فعال است و به منظور افزایش 

ســطح کیفی خدمات رســانی با شماری 
از بیمارســتان های عراقی نیــز به صورت 

همزمان همکاری می شود.
وی بــا بیان اینکــه مجموعــه هلال احمر 
ایران، عراق، وزارت بهداشــت کشور عراق 
و حشدِ شــعبی )بســیج مردمی عراق( نیز 
در این راســتا با یکدیگر همکاری می کنند، 
ادامــه داد: این اقــدام ســرعت و کیفیت 
خدمات رســانی را افزایش داده و از هدرفت 
منابــع و ســرمایه ها در کشــور جلوگیری 

می کند.
کولیوند افزود: سال گذشــته )مسیر نجف 
تا کربلا( هر ۱۰۰ عمود یک پایگاه اســتقرار 
یافته و امسال براســاس برنامه ریزی ها، هر 
۶۰ عمود یک پایگاه مستقر می شود. علاوه 
بر این ســه بیمارســتان العمل، حیدریه و 

شهید ابومهدی المهندس و یک بیمارستان 
سیار )سازه ارزشمند ســتاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره( هم در مســیر پیاده روی 

نجف تا کربلا وجود دارد.

کسب مجوز برای انجام جراحی پزشکان 
ایرانی در بیمارستان های عراق

این مسئول اضافه کرد: در شــهر کربلا نیز 
پایگاه ها افزایش یافتــه و مجموعه درمانی 
هلال احمر در ۶ بیمارستان حضور می یابد. 
همچنین برای نخستین بار از وزیر بهداشت 
عراق برای فعالیت و انجام جراحی پزشکان 
ایرانی در بیمارســتان های عراقی کســب 

مجوز شد.
وی تصریــح کــرد: در راســتای انجام این 
اقدامات برخی از آســیب ها نیز احصاء شد. 
به عبارت دیگر، در رابطه با تمامی ســال ها 
آسیب شناســی انجام پذیرفت و بر اساس 
این آسیب شناسی برنامه ریزی شد. در این 
راستا، گروه های جهادی و خیرین سلامت 
نیز در کنار جمعیت هلال احمر قرار گرفتند 
و به ارائــه خدمــات بهداشــتی - درمانی 

پرداختند.
کولیوند یادآور شد: اکنون هر یک از گروه ها 
برای انجــام خدمات ســلامت )به صورت 
داوطلبانــه( می توانند به مراکز پزشــکی 
هلال احمــر مراجعــه کــرده و در صورت 

شــرایط احراز، به میزان تعیین شــده در 
دســتورالعمل های مربوطه کمک رســانی 

کنند.

ارسال 8۰ دستگاه آمبولانس و 4۰۰ تن 
دارو به عراق در اربعین

وی با اشاره به جلسه با وزیر ارتباطات عراق 
نیز عنوان کرد: براساس گفت وگوهای انجام 
شده، مقرر شــد که فرکانس بیسیم و خط 
تلفن ایــوان )خطوط دیجیتــال که امکان 
برقراری ۳۰ تمــاس به صــورت همزمان 
را فراهم می کند( نیز در اختیــار ایران قرار 
گرفته و اتاق فرماندهی و عملیات مجموعه 
هلال احمــر در عــراق فعال شــود و از این 
طریــق همه بیمــاران و نیــز فعالیت های 

پزشکی و سلامت نیز مورد رصد قرار بگیرد.
رئیس جمعیت هلال احمر افزود: همچنین 
مقرر شــد، در صورت ضرورت بالگردهای 
جمعیت هلال احمر بتوانند وارد عراق شده 
و برای کمک رسانی تا کربلا و نجف پیشروی 
داشته باشد. برنامه ریزی های مفصلی هم در 
مورد مباحث پدافند غیرعامل انجام شده و 
اکنون نیز در جریان است. جلسه اربعین هم 
هر هفته به طور منظم برگزار می شــود و در 
حال حاضر تمامی گروه ها و دستگاه ها برای 
برگزاری مراســم اربعین در کنار جمعیت 

هلال احمر قرار گرفته اند.

کاهشحملاتسایبریبهدانشگاههاباافزایشآگاهیکارکنان
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ازباغآلبالوروسیهتافصلماهیسفیدایران
محمد حمزه ای   فیلم فصل ماهی ســفید به کارگردانی قربان نجفی 
این روزها در ســکوت خبری و تبلیغاتی در حال اکران است. در هجوم 
فیلم های سطحی و خنثی بر پرده سپید سینماها که باعث قهر و تغییر 
ذائقه مخاطب هنر هفتم شده اســت، باید از فیلم های جدی و فرهنگی 

مثل فصل ماهی سفید حمایت شود.
فیلم برداشتی آزاد از آخرین نمایشنامه آنتون چخوف نویسنده مطرح 
روسی است که در سال ۱۹۰۳ نوشته شده و در سال ۱۹۰۴ برای اولین 
بار در تئاتر هنری مسکو به کارگردانی کنســتانتین استانیسلاوسکی 
و در مراسم افتتاحیه تئاتر شــهر در ســال ۱۳۵۱ به کارگردانی آربی 
اوانسیان و با بازی داریوش فرهنگ، سوسن تسلیمی، مهدی هاشمی، 

فهیمه راستکار و پرویز پورحسینی به روی صحنه رفت.
یکی از موفقیت های فیلم بومی سازی قصه ای با فضا و اتمسفر روسی به 
فضای شرقی و ایرانی است. در اکثر اقتباس های خارجی به ایرانی کمتر 
به نکته اساسی بومی سازی توجه می شــود و در تاریخ داستان نویسی 
و سینما شاهد نمونه های موفق اندکی هســتیم. قصه، روابط فردی و 
اجتماعی، کنش و واکنش های شــخصیت ها و حس و حال فیلم کاملا 
ایرانی است.فیلم به تم های اصلی باغ آلبالو وفادار و مانند باغ آلبالو لایه 
دار و نمادین اســت. کاراکترها در یک انفعال جبری نسبت به اتفاقات 
پیرامونشان فرو رفته اند. از نظر روایت و ساختاری هم، فیلم به باغ آلبالو 
وفادار اســت و روایتش را ســاده و روان بیان می کند و روی احساسات 
مخاطب و نقاط عطف تاکید خاصی ندارد و کشــف این نقاط را به عهده 

تماشاگر می گذارد.
فصل ماهی ســفید به دنبال درگیری تفکری تا درگیری حسی و ذهنی 
مخاطب اســت؛ حتی در صحنه تجــاوز به دختر خانــواده، کارگردان 
این لحظه تلخ را از پشت در بســته آپارتمانی نیمه ساز روایت می کند 
و خانواده هــم در همان کنش انفعالی جبری هیــچ عکس العملی بروز 
نمی دهد و چنین ساختار روایی احتمالا به مذاق کسانی که روایت های 

کلاسیک را می پسندند نزدیک نیست.
یکی از لایه های فیلم هشــداری در مورد نابودی طبیعت زیبای شمال 
کشور به خاطر ساخت آپارتمان و ویلاهای غیرکارشناسی و قارچ گونه 
اســت. طیفی با ارتباطات خاص و همکاری افــراد بومی منفعت طلب 
در حال نابودی این خطه سرســبز ایران هستند. لهراسب با بازی میلاد 
کی مرام نماینده این طیف است. طیفی تازه به دوران رسیده که هویت 
شان تنها در پول و ثروت خلاصه می شــود و خاک و سرزمین و اخلاق 
و فرهنگ و عشــق و هویت در وجودشان مرده اســت. درد لایه درونی 
فیلم، انفعال جبری افراد اهل کتاب و مردم بومی منطقه اســت که تنها 
تماشاگر نابودی طبیعت و خاک و سرزمین آبا و اجدادیشان و فرهنگ و 

اخلاق و تاریخ و هویتشان هستند.
فیلم می توانســت به ورطه ملودرام سطحی و ســوزناک گیشه پسند 
بیفتد؛ ولی کارگردان فیلم روی تاثیرات فرهنگی و اجتماعی آن تاکید 
کرده اســت.فصل ماهی ســفید لایه های درونی و فرامتنی اجتماعی، 
فرهنگی و سیاســی معاصر زیادی دارد. قربان نجفــی در اولین تجربه 
کارگردانی سینمایی خود موفق اســت. او از دانش و تجربیات تئاتری و 
سینمایی خود در فیلم خوب اســتفاده کرده است، میزانسن های چند 
خطی، خلق لحظات تصویری )محو و فید شدن یکی از شخصیت های 
فیلم در ســیاهی زیر زمین( که اگر این میزانســن ها و لحظات در فیلم 
بیشتر اســتفاده می شــد با فیلم بهتری مواجه بودیم. فیلم چند ایراد 
تدوینــی و کارگردانی دارد که بــا توجه به کلیت فیلــم و اولین تجربه 

کارگردان قابل اعتنا نیست.
صحنه ای که شخصیت اصلی فیلم با بازی خوب و سنجیده محمد رضا 
فروتن موقع ترک اجباری خانه و ســرزمین آبــا و اجدادیش، با اندوه و 
بغض و خشم مشتی خاک برمی دارد و در باد رها می کند و امیدوارانه به 
افق خیره می شود، صحنه ای تلخ و تکان دهنده  است و پیام اصلی فیلم 

در همین پلان خلاصه شده است.
در این فیلم شاهد بازی متفاوتی از فروتن هســتیم. بازی زیرپوستی با 
سکوتی قدرتمند که هنوز به فردای ســرزمین پدریش امیدوار است. 
بازی بازیگران در فیلم یکدســت و روان اســت و هــر کاراکتر قصه و 

نمایندگی نقش اجتماعی خود را به خوبی به نمایش می گذارند.
قربان نجفی در ادامه بومی ســازی و ایرانی کردن فضــای فیلم نقش 
فیرز پیشخدمت هشــتاد و هفت باغ آلبالو را به یک کارگر افعانی تغییر 
می دهد و عیسی حسینی که از شــاگران کلاس بازیگری خودش بوده 
این نقش را پر انرژی و باورپذیر بازی می کند. پیشــخدمتی میانســال 
و وفادار بــه خانواده که روی خانــه پدری و زمین آنهــا تعصب دارد. او 
نقش یک مهاجر افغانی را بازی می  کند کــه تجربه ترک اجباری خانه 
و ســرزمین اش را دارد و بهتر از دیگران می داند از بیــن رفتن خاک و 
سرزمین و خانه پدری چه آینده ی سیاهی دارد.فیلم فصل ماهی سفید 
در روایت و ســاختار با خودش و مخاطبش صادق اســت و این صداقت 
قابل احترام اســت و هشدار فیلم باید شنیده شــود. فیلم »فصل ماهی 
سفید« اولین ساخته قربان نجفی، یک فیلم اجتماعی و خانوادگی است 
که در آن بازیگرانی همچون محمدرضا فروتن، لادن مســتوفی، میلاد 
کی مرام، بیژن بنفشه خواه، شقایق دهقان، بهزاد خداویسی و ژاله علو، 

المیرا دهقان، رها خدایاری ایفای نقش کرده اند.

با وجود اعتصاب بازیگران؛
فروشسینماهایآمریکااز۶میلیارددلار

عبورکرد
فروش گیشــه های داخلی آمریکا تا به این جای سال ۲۰۲۳ و با وجود 

ادامه اعتصاب ها مرز ۶ میلیارد دلار را هم در این آخر هفته رد کرد.

 به نقــل از ددلاین، با اکــران فیلم های پرفروشــی ماننــد »باربی« و 
»اوپنهایمر« و نیز »لاک پشــت های نینجا« و »مگ ۲-گودال« فروش 

باکس افیس آمریکا از ۶ میلیارد دلار هم گذشت.
در بــازار داخلی آمریــکا »باربــی« از ۴۰۰ میلیون دلار عبــور کرده، 
»اوپنهایمر« به ۲۰۰ میلیون دلار رســیده و »لاک پشت های نینجای 
جهش یافتــه نوجوان: آشــوب جهش یافته« و »مــگ ۲-گودال« نیز 
مخاطبان قابل توجه خود را یافته اند.این رقم ۲۲ درصد نسبت به مدت 
مشابه سال پیش بیشــتر اســت و پیش بینی فروش این آخر هفته )تا 
پایان یکشــنبه( برای همه فیلم ها ۱۷۸ میلیون دلار است که از فروش 
اولین آخــر هفته آگوســت ۲۰۱۹ )قبل از کرونا( با فــروش ۱۴۸.۹۹ 
میلیون دلار هم ۲۰ درصد فراتر رفته است. در آن مقطع »هابز و شاو« با 

فروش قابل توجه خود گیشه را در اختیار داشتند.
باربی با فــروش ۵۴ میلیون دلاری در ســومین آخر هفتــه اکرانش 
همچنان صدر باکس آفیس را در اختیار دارد، اما برای کســب مقام دوم 
رقابت جدی بین۳ فیلم »لاک پشت های نینجای جهش یافته نوجوان: 
آشوب جهش یافته«، »اوپنهایمر« و »مگ ۲-گودال« در جریان است. 

دیدگاه

قاب

مدیرعامل موسســه فیلمیران با بیان اینکه با ساترا به 
تعامل خوبی رسیده  ایم، گفت: در حال حاضر با سامان 
مقدم، کیارش اسدی زاده، رضا عطاران و آیدا پناهنده 
به توافق برای تولید سریال در شــبکه نمایش خانگی 

رسیده ایم.
علی ســرتیپی درباره جلســاتی که بــرای اخذ مجوز 
تولید و انتشار آثار نمایشی داشته است، گفت: در سال 

جدید حدود پنج کار برای تولید دارم و جلســات من با 
مدیران ساترا در این خصوص بوده است. در حال حاضر 
اعضای شورای مجوز تولید و انتشار ساترا نگاه خوبی به 
طرح های ما داشتند و درباره یکسری مسائل محتوایی 
هم به ما کمک کردند.وی درباره تازه ترین فعالیت های 
خود در حوزه تولید فیلم و ســریال، اظهار داشت: قرار 
است یک کار طنز با سامان مقدم به نام »افعی« بسازیم 

که توافق های آن انجام شــده، همچنین »مرداب« کار 
بعدی اســت که عوامل هر دو مجموعه در جلسه ای که 
با ساترا داشتند، به تعاملات نتیجه بخشی رسیدند.این 
تهیه کننده سینما ادامه داد: مورد بعدی کاری ست که 
با کیارش اســدی زاده و رضا عطاران قرار اســت تولید 
شــود، همچنین با آیدا پناهنده برای تولید یه سریال 
به توافق رســیده ایم که عوامل ایــن دو مجموعه نیز 

در جلسه ای که با ساترا داشــتند به تعامل رسیده ایم.
ســرتیپی افزود: درمورد این کارهای جدید یک جا ما 
کوتاه آمدیم و یک جا ساترا کمک کرده است و به تعامل 
رسیدیم. روندی که در حال حاضر طی می شود درحال 
جا افتادن اســت. برخلاف دو سال گذشته که احساس 
می کردیم اتفاقی نمی افتــد و جریان پیش نمی رود اما 

الان با مدیران به همکاری و تعامل می رسیم.

خانگی

خریــدار  دبیر شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی بــا تاکید بر اینکه یکی از مســائل 
موجود در برخی سریال های خانگی ترویج 
مسائلی است که به بنیان خانواده ها آسیب 
می زند، رفع این مســائل را یــک ضرورت 
دانســت و گفت: ســازمان تنظیم مقررات 
رســانه های صــوت و تصویر )ســاترا( در 
دادن مجوز پخش به ســریال ها نمی تواند 
ســلیقه ای عمل کند و این شورا بر عملکرد 

آن نظارت خواهد داشت.
 در پی انتشــار موضوعات بررســی شده در 
جلسه ۳۰ خردادماه شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی و مشــخصا موضوع مــاده واحده 
»تعییــن الزامات ســاماندهی حوزه صوت 
و تصویر فراگیر« مطالبی در برخی رســانه 
ها منتشر و نسبت به آن موضع گیری هایی 

انجام شد.
بر اساس این ماده واحده، حیطه اختیارات 
و وظایف وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و 
سازمان صدا و ســیمای جمهوری اسلامی 
در این حوزه مشــخص و برای فعالان بخش 
خصوصــی به ویــژه در پلتفرم های پخش 
صــوت و تصویــر فراگیر و شــبکه نمایش 
خانگی معین شد که در چه بخش هایی باید 
از وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و در چه 
بخش هــای دیگری باید از ســازمان صدا و 

سیما مجوز اخذ کنند.
همچنین بنــد دیگری از ایــن الزامات که 
اصول و سیاست های ساخت و پخش صوت 
و تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی را به 
شکلی دقیق تر مشخص می کند، به تصویب 
رســید و مقرر شــد در حوزه سیاست ها و 
ضوابــط ســاخت و پخش صــوت و تصویر 
فراگیر و شــبکه نمایش خانگــی، مقررات 
لازم برای ســاماندهی این عرصه با عنایت 
به سیاســت ها و اصول تعیین شده از سوی 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی، از ســوی 
مسئولان مربوط به شکل لایحه تهیه و برای 
تصویب به عنوان قانون به مجلس شــورای 

اسلامی ارسال شود.
در برخی از واکنش ها نســبت به این مصوبه 
آمده است که از این پس، مجوز سریال های 
نمایش خانگی را سازمان صدا و سیما صادر 
می کند و این مساله ســبب محدودیت در 
فعالیت سازمان تنظیم مقررات رسانه های 
صوت و تصویر فراگیر )ساترا( و تولید برنامه 

ها در شبکه نمایش خانگی می شود.
از ســوی دیگــر ۱۳ تیرماه نیــز جمعی از 
مدیران و نمایندگان پلتفرم ها و ســکوهای 
نمایش خانگی در نشســتی با سیدمحمد 
هاشــمی قائم مقام وزیر فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی با طرح برخی مطالب از جمله خلق 
الســاعه خواندن اعطای مجوز سریال های 
نمایش خانگی به ســازمان صدا و ســیما، 
عدم مشورت با آنها، وجود تضاد منافع صدا 
و سیما و شــبکه خانگی و افزایش بیکاری 
فعالان صنعت ســینما، بر ضرورت تعریف 
دقیق و روشــن تری از مساله صوت و تصویر 

فراگیر تاکید کردند.
برخی از منتقدان معتقدنــد که معنای این 
مصوبه این اســت که صداوسیما می خواهد 
دســت و پای پلتفرم هــای نمایش خانگی 
را ببنــدد یا اجــازه فعالیت به آنهــا ندهد؛ 
موضوعی که دبیر شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگــی آن را قویا رد کرد و مــی گوید: به 
هیچ وجه این طور نیست؛ بیان این موضوع 
کامــلا غیرمنطقی اســت. ما با توســعه و 
رشد ســریال های خانگی موافق هستیم و 
برعکس از آنها حمایت هم مــی کنیم اما با 
ترویج فحشا و منکر و رفتارهای غیراخلاقی 
و غیرانسانی که بنیان خانواده را سست می 

کند، در سریال ها مخالفیم.
استاد عبدالحسین خسروپناه که در آستانه 
روز خبرنگار )۱۷ مــرداد( از ایرنــا بازدید 
کرد، ضمن دیدار با علــی نادری مدیرعامل 
خبرگــزاری جمهوری اســلامی و حضور 
در میزگــردی با خبرنگاران این رســانه در 
خصوص مــاده واحــده »تعییــن الزامات 
ســاماندهی حوزه صوت و تصویر فراگیر« 
که در جلسه اخیر شــورا در مورد آن بحث 
و تبادل نظر شــده بود، اظهار داشــت: این 
ماده واحده که در ۶ بند تنظیم شده،  در واقع 

حوزه نشر و تصویر فراگیر را ساماندهی می 
کند و با تقسیم کار، به اختلاف موجود بین 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی و سازمان 

صدا و سیما پایان می دهد.
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان 
اینکه، گاهی اوقات بعضی ها متاســفانه بی 
تقوایی کرده و ادعا می کنند که این شــورا 
می خواهد ســاخت ســریال های خانگی 
را محــدود و تعطیل کند، تاکیــد کرد: این 
صحبت ها کاملا نادرست اســت چراکه ما 
نه تنها مانع تولید سریال های خانگی نمی 
شویم بلکه تشویق می کنیم که این سریال 

ها تکثیر هم بشوند.
حجت الاسلام خسروپناه گفت: اگر درحال 
حاضر چند پلتفرم به ســاخت سریال های 
خانگی مشــغول هستند باید ســازمان ها 
و نهادهــای دولتی کمــک و حمایت کنند 
که ســایر پلتفرم ها هم ورود کنند و سریال 
بســازند.وی تاکید کرد: در حال حاضر باید 
بیش از تعداد موجود، ســریال های خانگی 
ســاخته شــود به خصوص آنکه در شرایط 
فعلی دنیا بــا یک انقــلاب پلتفرمی مواجه 

است.
این استاد و مدرس فلســفه اسلامی گفت: 
هم اکنون ممکن اســت بســیاری از مردم 
کمتر ســینما رفته یا حتی کمتر فیلم ها و 
ســریال های تلویزیونی را تماشا کنند، اما 
ممکن اســت به اســتفاده از این پلتفرم ها 
برای تماشای فیلم ها و سریال های خانگی 

تمایل زیادی داشته باشند.
وی با تاکید بر اینکه، شــورای عالی انقلاب 

فرهنگی با توســعه و رشــد هرچه بیشتر 
ســریال های خانگی موافق اســت و از آن 
حمایت می کند، گفت: ما با ترویج فحشــا 
و منکر و رفتارهای غیراخلاقی و غیرانسانی 

در سریال های خانگی مخالف هستیم.
استاد خسروپناه با اشــاره به اینکه، سازمان 
بهداشــت جهانی رســما اعلام کــرده که 
اولین فاکتور مرگ و میــر در دنیا دخانیات 
است، افزود: حال شــما سریال های خانگی 
را ملاحظه کنید که چقــدر ترویج مصرف 
دخانیات، مصرف مشــروبات، قماربازی و 
حتی روابط نامشــروع دارنــد. وضع ترویج 
بعضــی از منکرات در ســریال های خانگی 

واقعا وحشتناک شده است.
وی ادامه داد: کلام امام راحل را اینجا تکرار 
می کنم که ما با سریال های خانگی مخالف 
نیستیم بلکه موافقیم و باید توسعه پیدا کند 
اما با فحشا و منکر در ســریال های خانگی 
مخالف هستیم.رییس شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در ادامه تاکید کرد: سازمان تنظیم 
مقررات رســانه های صوت و تصویر فراگیر 
)ساترا( و سازمان صدا وسیما باید به وظیفه 
خود به درستی عمل کنند و ضمن نظارت، 
از ترویج منکرات در فیلم ها و ســریال های 

خانگی جلوگیری کنند.
وی، خانــواده دار بودن و خانواده دوســتی 
را یکــی از ویژگی های مهــم جامعه ایرانی 
نسبت به ســایر جوامع خواند و افزود: البته 
من نمی خواهم ادعا کنم همه سریال ها به 
این صورت اســت چراکه بسیاری از سریال 
ها پیام های خوب دارنــد و اثربخش و مفید 

هستند و قطعا باید حمایت شوند اما جهت 
نمودار جهت مثبتی نیست.

حجت الاسلام خسروپناه با اشاره به برخی 
نقل قول هــای مراجعین مردمــی افزود: 
بســیاری واقعا ممکن اســت فرصت رفتن 
به ســینما نداشــته و به دیدن سریال های 
خانگی در منزل و کنار خانواده علاقه داشته 
باشــند. بنده خود مقید هستم گاهی اوقات 
بعضی ســریال ها را با خانوده مشاهده می 
کنم اما برخی حرکات، دیالوگ ها و صحنه 
ها در راســتای تضعیف خانواده و خطرناک 
اســت.وی گفت: خود متولیان این سکوها 
و پلتفرم ها باید مراقب باشــند و نمی شود 
یکی بگوید من غیرت خانوادگی دارم اما در 
مقابله با این رفتارهای غلط در سریال های 
خانگی ساکت می مانم، یا حرکتی نمی کنم 
یا حتی اجازه می دهم که ایــن امور ترویج 
پیدا کند.خســروپناه همچنیــن توجه به 
موضوع تحکیم خانواده را یکی از شــاخص 
های مهم در ارزیابی ســریال های خانگی 
دانســت و در عین حال گفــت: البته اینکه 
نشــان دهند افراد نماز مــی خوانند، وضو 
می گیرند یا مکه رفته اصــلا ملاک ما برای 
ارزیابی نیســت، ملاک ما تحکیم خانواده و 

حفظ بنیان های خانواده است.
وی تاکید کرد: اگر ســریالی در راســتای 
تقویت هرچه بیشتر تحکیم خانواده است، 
باید حمایت شــود و قوه قضاییه نیز به طور 
حتم باید پشــتیبان مصوبه شــورای عالی 

انقلاب فرهنگی باشد.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی همچنین 
به فعالان و مدیران شــبکه هــای نمایش 
خانگی توصیــه کرد که بــه تمامی جوانب 
ساخت مجموعه های خانگی از جمله حریم 
خانواده ها توجه کرده و این مساله را رعایت 
کنند تا نیازی نباشد یک سازمانی همچون 

ساترا یا وزارت ارشاد به آنها تذکر دهد.
دبیر شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی با 
یادآوی اینکــه، نظارت بر اجــرای صحیح 
مصوبات این شــورا برعهده خود این شورا 
است، تاکید کرد: اگر ســاترا بخواهد فرضا 
ســلیقه ای عمل کرده و به فیلم و ســریال 
خانگی فاقد مشکل اجازه پخش ندهد، قطعا 
مدیران پلتفرم ها می توانند شکایت خود را 
به شورای عالی انقلاب فرهنگی اعلام کنند.

حجت الاســلام خســروپناه با بیان اینکه 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی به شکایاتی 
که در این زمینه به این شورا اعلام می شود، 
رســیدگی می کند، تاکید کرد: ما نظارت 
و با تخلفــات برخورد خواهیم کــرد. این را 

تضمین می کنیم.

علیسرتیپیازساخت۴مجموعهجدیددرشبکهنمایشخانگیخبرداد

توصیهمسعودجعفریجوزانیبهبازیگرانجوان
خریدار  کارگردان »شــیر سنگی« گفت: 
امیدوارم بازیگران جوان بــه جز بازیگری، 
از بزرگانی مانند علی نصیریان، جمشــید 
مشایخی، داوود رشیدی، عزت الله انتظامی 
و محمدعلی کشاورز، اخلاقیات را بیاموزند.

کارگاه »انتقــال تجربــه فیلمســازی« با 
حضور مســعود جعفری جوزانی نویسنده 
و کارگردان عصر روز گذشته ۱۴ مرداد ماه 
برای اعضاء باشــگاه مخاطبان موزه سینما 
در ســالن فردوس این مجموعــه فرهنگی 

تاریخی برگزار شد. 
 به نقــل از روابــط عمومی موزه ســینما، 
مســعود جعفری جوزانی با بیان اینکه اگر 
بخواهیم فیلمساز شــویم ابتدا باید اجزای 
آن را به خوبی بشناســیم، گفت: زمانی که 
ما درس ســینما می خواندیم، هنوز سینما 
جــدی گرفتــه نمی شــد و وقتــی درباره 
آن صحبــت می کردیم گاهی با تمســخر 
می گفتند مگر سینما، خواندن می خواهد؟! 
آن دوران به غیر از مارکسیســت ها بقیه به 
سینما به چشــم تفریح نگاه می کردند. در 
واقع از نیمه دهه ۶۰ میلادی به بعد سینما 

جدی تر گرفته شد.  

لحظه های ناب سینما نشان دادنی 
است و تعریف کردنی نیست 

جعفری جوزانــی با بیان اینکــه در جوانی 
فیلم های زیادی می دیده اســت تــا از آنها 
درس بگیــرد، افزود: من معتقدم ســینما، 
بیش از هر هنر دیگری نیاز به بسترســازی 
دارد. زمانی که ما جوان بودیم تماشای فیلم 
به آســانی امروز نبود که در خانه ها همراه با 

خانواده مــان ببینیم. معمــولا فیلم خوب 
این گونه است که اگر کسی از شما خواست 
داســتان آن را تعریف کنید، نتوانید و به او 
بگویید باید خودت فیلــم را ببینی؛ چرا که 
لحظه های ناب سینما نشــان دادنی است 
و تعریف کردنی نیســت. دلم بــرای آنگونه 
سینما تنگ شــده؛ به نظرم لحظه های نابی 
که تعریف کردنی نیســتند، خود ســینما 
است. وی ادامه داد: متاسفانه در دانشگاه ها 
کلاس »درک فیلم« نمی گذارند ؛ کلاســی 
که در آن هفته ای یک فیلــم نمایش دهند 
و از تماشــاگران بخواهنــد درک خــود را 
نســبت به آن اعلام کنند. درک فیلم نوعی 
بسترســازی اســت که در جامعــه بوجود 

می آید. 
کارگردان فیلم ســینمایی »شیرسنگی« 
با تاکید بــر اهمیت درک فیلــم، گفت: در 
دانشــگاه کلاس های زیادی داشــتیم اما 
کســی به ما آموزش نداد چگونه بنویسیم 
و چگونــه فیلــم را درک کنیــم؛ مفاهیم 
فیلمسازی را همه می دانســتیم ولی افراد 
کهنه کاری که فلسفه مونتاژ را می دانستند 
و آموزش می دادند بســیار کــم بودند. اگر 
سینما بخواهد قصه بگوید مهم این است که 
مــن از آن قصه و آن فیلم چــه حس کردم، 
اینکه بازیگر یک فیلم چگونــه آمد و با چه 
حالتی آمد در ســینما مهم اســت زیرا در 

درک فیلم تاثیر می گذارد. 
وی ادامه داد: کسانی که سینما می خوانند 
باید نســبت به جهان و هســتی نگرشــی 
متفاوت داشته باشــند و تلاش کنند که اگر 
ســینما می آورند همراه آن حس و فلسفه 

را نیز بیاورند. مثلا، آلفــرد هیچکاک فیلم 
»طناب« را که با یک شات ساخت مفهومی 
را منتقل می کــرد و در واقع می خواســت 
پاسخی به مونتاژ سینماگران مارکسیست 

داده باشد. 
جعفری جوزانی با بیان اینکه امروز اتفاقات 
نوینی در سینما می افتد، بیان داشت: مثلا 
می توان با انــواع لنز در فیلم به تماشــاگر 
 بگویید کجــا را نــگاه کند و وقتــی به این 
ظرافت ها نگاه می کنیم می بینیم سینمای 
هر فــردی بــا فرد دیگــر متفاوت اســت؛ 
هیچکس، شبیه فرد دیگر نیست و هر کدام 
از ما مانند اثر انگشــت متفاوتیم؛ حتی اگر 

بخواهیم داستان یکسانی بسازیم. 

با چیدن واژه ها کنار هم می توانید 
خود را پیدا کنید 

وی ادامه داد: من معتقــدم اگر می خواهید 
بنویســید، حتمــا موضوعی شــما را آزار 
می دهد که می خواهید درباره آن بنویسید 
و اگر آن موضوع را برای کسی تعریف کردید 

یا می خواهید تعریف کنید یعنی آن داستان 
به پختگی کامل نرسیده و می خواهید نظر 
دیگران را هم بدانید. بنابراین قلم را بردارید 
و از آنچه می اندیشید بنویسید حتی اگر بد 
بنویسید؛ حتی اگر آغاز ، میانه و پایان خوبی 
نداشته باشد زیرا قطعا جواهری در آن است 
که با جادوی نوشــتن به موضوع می رسید 
تا جایی که موضوع شــما را بــا خود درگیر 

می کند. 
جعفری جوزانی با بیان اینکه به دنبال آنچه 
رســم اســت نروید، گفت: در دنیا داستانی 
نیست که گفته نشده باشــد اما وقتی شما 
بنویســید یک موضوع دیگر است و تفاوت 
دارد. ما نمی دانیم چقــدر توانایی در وجود 
ما است و کم کم خود را کشــف می کنیم و 
تا جایی پیش می رویــم که گویا هزاران آدم 
درون ما زندگی می کننــد بنابراین خلاق 
باشــید، واژه ها را کنار هم بچینید تا خود را 
پیدا کنید. پس از نوشتن فیلمنامه، دکوپاژ 
خودش شــکل می گیرد و آن زمان است که 
باید اســتوری بورد طراحی کنید ولی زمان 
ســاخت فیلم به آن متکی نباشید و شرایط 
دیگر را هم در نظر بگیرید زیــرا در غیر این 

صورت فیلم خوبی از آب درنمی آید. 
وی با اشــاره به اینکه زنده یاد مرتضی ممیز 
پوستر فیلم های »شیرسنگی« و »در مسیر 
تندباد« را طراحی کرده است، بیان داشت: 
ممیز از من خواســت فیلم را ببیند تا بتواند 
پوستر را طراحی کند. ســه بار فیلم را دید، 
فیلمی که آن زمان بدون تدوین و موسیقی 
متن بود و تماشای آن چند ساعت طول می 
کشید. در نهایت پوستر فیلم را طراحی کرد 

که بیان کننده فضای فیلم بود.
وقتی پوســتر فیلم را می بینید، باید متوجه 
شوید که با چه نوع فیلمی روبرو هستید در 

غیر این صورت کاری بیهوده است. 
جعفری جوزانــی با بیان اینکه ســینماگر 
باید همه چیز را ببیننــد و هر دیدنی دیدن 
نیست، گفت: فیلمساز نکات ریز را می بیند 
، احساس بشر را درک می کند و معنی نگاه 
را می فهمد. زمین و زمان با یک فیلمســاز 
واقعی حرف می زند. گاهی با یک جمله و یا 
یک متن، هم میزانســن مشخص می شود، 
هم شــخصیت پردازی و هم زمان و مکان؛ 
مانند: »همه اهل شــیراز می دانســتند که 
داش آکل و کاکا رستم ســایه ی یکدیگر را 

با تیر می زدند.« 
وی با اشاره به ریتم در ســینما گفت: پیش 
از این در ســینما تقطیع هــا و کات را ریتم 
می دانســتند در حالیکه این ریتم نیســت. 
ریتم مجموعه ای از حرکت دوربین، حرکت 

بازیگر، خطوط و رنگ، نور و تقطیع است. 
وی در پایــان با ذکــر خاطــره ای از علی 
نصیریان در فیلم »شیرســنگی« بیان کرد: 
به خاطــر دارم برای این فیلــم همه در یک 
خانه روستایی شب ها می خوابیدیم و هیچ 
کــدام از بازیگران اعتراضی نداشــتند. من 
هنوز هم معتقدم هیــچ بازیگری مانند علی 
نصیریان نمی توانســت نقش مورد دلخواه 
مــن را در این فیلــم بازی کنــد. امیدوارم 
بازیگــران جوان هم به جــزء از بازیگری، از 
بزرگانی ماننــد علی نصیریان، جمشــید 
مشایخی، داوود رشیدی، عزت الله انتظامی 
و محمدعلی کشاورز، اخلاقیات را بیاموزند.
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میدان

سرپرست دفتر شــرکت ها و آماده ســازی بنگاه های 
ســازمان خصوصی ســازی با تاکید بر اینکه در مورد 
بدهی های باشــگاه پرســپولیس نگرانی وجود ندارد 
اعلام کرد که وامی که اخیرا این باشگاه دریافت کرده، 

با مجوز سازمان خصوصی سازی بوده است.
حســین امیررحیمی، با اشــاره به وامی که باشــگاه 
پرســپولیس اخیرا دریافت کرده اســت، اظهار کرد: 
باشگاه پرسپولیس ورزشگاه شهدای گمنام را با مجوز 
سازمان خصوصی سازی گروی وام خود کرده است. در 
مورد اینکه ورزشگاه شهدای گمنام وثیقه این وام شده 
نیز باید گفت که ارزش ورزشگاه بســیار بالاتر از وامی 

است که گرفته شده. باشگاه پرسپولیس هم 
مطالبات و برنامه هایی برای درآمدزایی دارد 

که بتواند اقساط را بازپرداخت کند.
وی با تاکید بر اینکه سازمان خصوصی سازی 
روی منابع حاصل از افزایش ســرمایه که در 
حساب باشــگاه پرسپولیس اســت نظارت 
کامل دارد، گفت: حدود ۲۰۰ میلیارد تومان 

منابع حاصل از افزایش سرمایه در حساب باشگاه است؛ 
علاوه بر آن باشــگاه منابعی از جمله درآمد اسپانسری 
و فصلی که قرار اســت آغاز شــود را در اختیار خواهد 
داشت. همچنین این باشــگاه مطالباتی دارد، از جمله 

بدهی های دولت بابت قهرمانی و ســوپرجام 
و ۳۴۰۰ دلاری که باید از فیفا بگیرد. با توجه 
به این موضوعات پرســپولیس می تواند وام 
را بازپرداخــت کند و منابع مــازادی هم نزد 

باشگاه باقی خواهد ماند.
سرپرســت دفتر شــرکت ها و آماده سازی 
بنگاه هــای ســازمان خصوصی ســازی در 
مورد اینکه اقســاط باشگاه پرســپولیس عقب افتاده 
و این باشــگاه باید جریمه پرداخت کنــد نیز توضیح 
داد: نمی توان گفت باشــگاه چه زمانی قادر خواهد بود  
مطالبات خــود را دریافت کند، اما  بانک حاضر شــده 

در قبال این مطالبات تســهیلات  ارائه دهد. البته بهتر 
است بین درآمد و تسهیلات تناسب وجود داشته باشد 
اما شــرایط تیم داری در ایران طوری است که باشگاه 
ناگهان به منابع نیاز پیدا می کند یــا از نهادها طلبکار 
می شــود.امیررحیمی در پایان تاکید کــرد که مجوز 
توثیق از سوی ســازمان خصوصی سازی صادر شده و 

در مورد آن نگرانی وجود ندارد.
بر اساس این گزارش، باشگاه پرسپولیس که مبلغی را از 
یک بانک وام گرفته، حالا با به تعویق افتادن اقساطش، 
سند یکی از ورزشــگاه های متعلق به خود را نزد بانک 

وثیقه کرده است.

 بانوی المپیکی روئینگ گفت: ما به دلیل اســتاندارد 
نبودن پیست و شرایط بد دریاچه یکماه در روسیه اردو 
داریم و این موضوع اتفاق خوبی اســت؛ اما باید مراقب 

تنها پیست قایقرانی در تهران باشیم.
مهســا جاور درباره وضعیــت دریاچــه آزادی، اظهار 
داشــت: بزرگ ترین مشــکل ما دریاچه آزادی است 
هرچند از همان ابتدا این دریاچه پیســت استانداردی 
برای روئینگ نبــود؛ اما می توانســتیم در آن تمرین 
کنیم. متاســفانه آب این دریاچه در این ۱۲ سالی که 
قایقران بودم خیلــی پایین آمده اســت. در حدی که 

وقتی وســط دریاچه می ایستیم نهایتا آب تا 
زانوی ماست.

وی افــزود: ارتفاع آب به حــدی پایین آمده 
اســت که موقع تمرین پاروی ما با ســنگ 
برخــورد می کنــد. این موضوع هــر لحظه 
می تواند ســبب آســیب دیدگی ما شود. در 
طلایی ترین زمان برای آماده شدن به جهت 

حضور در بازی ها با مشکل بزرگی مواجه شدیم.
ملی پوش روئینگ عنوان کرد: ما به دلیل اســتاندارد 
نبودن پیســت و شــرایط بد دریاچه یکماه در روسیه 

اردو داریم و این موضوع اتفاق خوبی اســت؛ 
اما باید مراقب تنها پیست قایقرانی در تهران 
باشــیم. امیدوارم مســئولان مقداری این 
موضوع را جدی بگیرند زیرا شــرایط بحرانی 

است و همه ما نگرانیم.
وی اضافه کرد: در این مدت تمرینات خوبی 
داشــتیم و رکوردهای بالایی زدیــم و با این 
شریط و اردوهای مستمر و تمرین در روسیه می توانیم 
در بازی ها به سکو برســیم و با مدال خوشرنگ به ایران 
بازگردیم. مــن در دو دوره از بازی ها حضور داشــتم و 

امسال هم با این رکوردها قطعا روی سکو می روم.
جــاور در پاســخ به ایــن پرســش که در ایــن مدت 
آســیب دیدگی به دلیــل کمبود آب دریاچه داشــته 
است یا خیر، گفت: بله. سه روز گذشته پارویم به سنگ 
کیر کرد و کتفم کاملا درگیر شــد و اســترس گرفتم. 
ابتدا تصور کردم که جدی اســت اما خداراشکر به خیر 

گذشت ولی هنوز درد خفیفی در دستم دارم.
وی ادامه داد: امیدوارم مسئولان خیلی سریع فکری به 
حال آب دریاچه کنند. نه تنهــا پاروزنان روئینگ بلکه 

آب های آرام بسیار درگیر این موضوع هستند. 

پرسپولیس

روئینگ

خریدار  انتقال ۶ بازیکن عراقی به فوتبال 
ایران، بهانه ای شــد تا عملکرد عراقی های 
تاریخ فوتبال ایران بررسی شود؛ این بررسی 
نشــان می دهد عماد رضا، بشار رسن و کرار 
جاســم از جمله بهترین لژیونرهای فوتبال 

عراق در لیگ ایران بودند.
در پنجره نقل وانتقالات تابســتانی ۱۴۰۲، 
شــش بازیکن عراقی به لیگ ایــران آمدند 
تا جمع عراقی های شــاغل در لیگ ایران به 
عدد هفت برسد. همچنین شنیده می شود 
هشــتمین عراقی هم در راه ایران اســت تا 
جمع عراقی ها در فوتبال ایران جمع باشد. 
محمد منتظر به اســتقلال، عباس قاســم، 
علی یوســف و فهد طالب بــه صنعت نفت 
آبادان، علی عدنان به مس رفســنجان و علا 
عباس به نســاجی، انتقال هایــی بودند که 
در تابســتان امســال صورت گرفتند و پای 
بازیکنان عراقی جدیدی را به فوتبال ایران 
بازگردند. همچنین شــنیده می شود طارق 
همام نیز در راه بازگشت به ایران و پیوستن 

به نساجی مازندران است.

مهاجم زهردار سپاهان
بی شک بهترین عراقی تاریخ فوتبال ایران، 
عماد محمدرضا، مهاجم ســابق ســپاهان، 
فولاد و شــاهین بوشــهر بوده اســت. یک 
قهرمانی و نایب قهرمانی در لیگ برتر، یک 
قهرمانی جام حذفی و یک نایب قهرمانی در 

آسیا از جمله افتخارات او است. 
او در فصــل ۸۹-۸۸ با ســپاهان قهرمان 
لیگ ایــران و جام حذفی شــد و در همان 
ســال نیز با ۱۹ گل زده، آقای گل فوتبال 
ایران شــد. همچنین در ســال ۲۰۰۷ با 

سپاهان نایب قهرمان آسیا شد.
پس از او بشار رسن و کرار جاسم نیز از دیگر 
عراقی های تاثیرگذار فوتبــال ایران بودند. 
رســن در پرســپولیس به ۲ نایب قهرمانی 
آســیا رســید و در ۱۰۵ بــازی ۵ گل برای 
سرخ ها به ثمر رســاند و از بازیکنان وفادار 
این تیم به حســاب می آمد. او که توانست 
۳ قهرمانی لیگ برتر، ۳ قهرمانی سوپرجام 
و یک قهرمانی جام حذفــی را تجربه کرد، 
اکنون در القطر قطر مشغول به بازی است. 
رسن با وجود مشــکلات مالی پرسپولیس و 
بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی این تیم، 
در کنار ســرخ ها ماند و توانســت به فینال 

آسیا هم برسد اما با بدشانسی جام قهرمانی 
آسیا را از کف داد.

باکیفیت اما پرحاشیه
کرار جاسم، هافبک کهنه کار ۳۶ ساله نفت 
الوســط عراق از بهترین  عراقی ها در فوتبال 
ایران بود. او سال ۲۰۰۹ به تراکتور پیوست 
و با آمــار ۱۲ گل در ۴۷ بازی به اســتقلال 
پیوســت اما پس از درگیری با مجتبی باری 
نتوانســت خیلی در این تیــم دوام بیاورد و 
پس از ۸ بازی به صورت قرضی به شــاهین 
بوشــهر رفت و فقط یک بازی برای این تیم 

انجام داد.

کرار سال ۲۰۱۴ به استقلال بازگشت و طی 
۲۹ بازی، ۳ گل برای آبی ها به ثمر رســاند و 
پس از یک فصل دوباره به عراق بازگشــت. 
او ســال ۲۰۱۶ دوبــاره به فوتبــال ایران و 
باشــگاه تراکتور آمد و طــی ۲۳ بازی یک 
گل برای تی تی  ها به ثمر رساند. او سپس به 
صنعت نفت آبادان رفت و با لباس آبادانی ها 
درخشــید. کرار بعد از یک ســال و به دلیل 
مشــکلات مالی از صنعت نفت جدا شد اما 
برای سومین بار و در سال ۲۰۲۱ به فوتبال 
ایران آمد و راهی نفت مسجدسلیمان شد و 
این بار تنها نیم فصل در این تیم دوام آورد و 

به عراق بازگشت.

یاغی عراقی
هوار ملامحمــد و طــارق همــام از دیگر 
عراقی های تاثیرگذار فوتبــال ایران بودند. 
ملامحمد، یاغــی عراقی فوتبــال ایران در 
سال ۲۰۰۹ و زمان سرمربیگری علی دایی 
به فوتبال ایران و باشــگاه پرسپولیس آمد و 
با وجود بی نظمی های او، درخشــش نسبی 
را در لباس سرخ ها داشت اما دایی نتوانست 
با او کنار بیاید و هوار به عراق برگشت و یک 
سال بعد به استقلال پیوســت.  او ۱۰ بازی 
بــرای اســتقلال انجــام داد و ۲ گل به ثمر 
رســاند و در نیم فصل راهی ذوب آهن شد. 
او در ۱۱ بازی، یک گل بــرای تیم اصفهانی 
به ثمر رساند و در پایان سال فصل ۲۰۱۲-
۲۰۱۱ به کشورش بازگشــت. همام طارق 
نیز تنها یک نیم فصل برای اســتقلال بازی 
کرد امــا در ۱۴ بازی ۲ گل برای اســتقلال 
به ثمر رســاند اما به دلیل مشکلات مالی با 
آبی ها خداحافظی کرد و به عراق بازگشت. 
شنیده می شود او در حال انتقال به نساجی 
مازندران اســت.حیدر عبدالــرزاق )فولاد 
خوزســتان( ،احمــد مناجد )اســتقلال 
)اســتقلال  عبــاس  خوزستان(،باســم 
اهواز(، علی ناصر )پیکان(، جاســم محمد 
)ابومســلم(، حیرد عبید )ذوب آهن(، فرید 
مجید )نفت تهران(، باسم عباس )استقلال 
اهواز(، ســامان ســعید )فولاد خوزستان(، 
صلاح حســن )پرســپولیس، ابومســلم(، 
خلدون ابراهیم )مــس کرمان(، عبدلوهاب 
ابوالهیــل )فــولاد(، احمدکاظــم )پاس، 
استیل آذین و اســتقلال اهواز( و نور صبری 
)مس کرمان( از دیگر بازیکنان عراقی بودند 

که در فوتبال ایران پا به توپ شدند.

سرپرستآمادهسازیبنگاههایسازمانخصوصیسازی:نگرانباشگاهپرسپولیسنباشید!

جاور:بزرگترینمشکلمادریاچهآزادیاست

برگزاریانتخاباتچهارفدراسیونتاپیشازبازیهایآسیایی
خریدار  به گفته مدیر کل امور مشــترک 
فدراســیون های ورزشــی، تغییرات ایجاد 
شده در راس وزارت ورزش تاثیری در روال 
انتخابات نخواهد داشت طوریکه تا یک ماه 
دیگر مجمــع انتخاباتی چهار فدراســیون 

تشکیل می شود.
روند انتخابات فدراســیون های ورزشــی 
در حالی طی هفته های گذشــته با تشکیل 
مجمع انتخابات فدراســیون های بوکس، 
بیماری های خاص و ورزش های روستایی 
و عشایری در حال پیگیری بود که تغییرات 
ایجاد شده در راس وزارت ورزش و از طرفی 
نزدیک تر شــدن بــه بازی های آســیایی، 
ابهاماتی در مورد ادامه این روند و برگزاری 
انتخابات دیگر فدراســیون هــایِ در نوبت 

ایجاد کرد.
ایــن در حالی اســت کــه آرش فرهادیان 
مدیرکل دفتر امور مشــترک فدراســیون 
های ورزشــی تاکید دارد که انتخابات دیگر 
فدراســیون ها در زمان مقرر برگزار خواهد 
شــد، اینگونه تا زمان بازی های آسیایی و 
آغاز اعزام گروه هــای مختلف کاروان ایران 
به هانگژو انتخابات چهار فدراســیون دیگر 

به سرانجام می رسد.
وی در گفتگو بــا خبرنگار مهر بــا تاکید بر 
اینکه تغییرات ایجاد شده در وزارت ورزش 
خللی در روند انتخابات فدراسیون ها ایجاد 
نمی کند، گفــت: تمام مجامع ســالیانه و 
انتخاباتی فدراسیون های ورزشی در زمان 

های از قبل تعیین شــده و طبــق ضوابط و 
مقررات برگزار خواهد شد.

فرهادیــان تصریــح کــرد: ورزش هــای 
همگانــی )۲۵ مــرداد(، ســوارکاری )۷ 
شهریور( و آمادگی جســمانی )۸ شهریور( 
فدراســیون های هســتند که پیش از این 
زمان انتخابات شــان مشخص شده بود و در 
همان زمــان های تعیین شــده هم مجامع 
آنها تشکیل و رای گیری برای تعیین رئیس 

جدید انجام خواهد شد.
مدیرکل امور مشــترک فدراسیون های 
ورزشــی در مورد فدراســیون بولینگ و 
بیلیارد که انتخاباتش یک بــار به تعویق 
افتاد و دو بار هم با وجود تشــکیل مجمع 
برگزار نشــد نیز یــادآور شــد: ارزیابی 
وضعیت کاندیداها و بررســی صلاحیت 
ها اقدام قانونی اســت که در مــورد تمام 
مشاغل حساس در سطح مدیریتی انجام 

می شود. 
فدراســیون ها هم از این موضوع مستثنی 
نیســتند. این اقدامی اســت کــه در مورد 
فدراسیون بولینگ و بیلیارد و کاندیداهای 
این فدراسیون انجام شده است و همه چیز 

هم مشخص است.
وی در ایــن زمینه بــا یادآوری ســه دوره 
حضور هاشم اسکندری در راس فدراسیون 
بولینــگ و بیلیــارد ادامــه داد: موضــوع 
موردنظر این اســت که در مورد عدم تایید 
صلاحیت او و دلیل آن اطلاع رسانی صورت 

بگیرد در حالیکه ما در وزارت ورزش مجری 
قانــون هســتیم و ورودی به ایــن مباحث 
نداریم. ما تنها ملزم به رعایت قانون هستیم 
و در مورد انتخابات فدراســیون بولینگ و 
بیلیارد هم با احترام بــه تلاش ها و زحمات 
یک دهــه ای هاشــم اســکندری از قانون 

تبعیت می کنیم.
فرهادیان با بیان اینکه تــا به امروز وضعیت 
هاشم اســکندری برای حضور در انتخابات 
فدراســیون بولینــگ و بیلیــارد تغییری 
جدیدی نداشــته در پاســخ به این پرسش 
که »با در نظر گرفتن تمام شرایط انتخابات 
این فدراسیون تا پیش از بازی های آسیایی 
برگزارمــی شــود؟«، گفت: هنــوز تاریخ 
مشخصی برای انتخابات فدراسیون تعیین 
نشده است اما به احتمال خیلی زیاد مجمع 
انتخاباتــی بولینــگ و بیلیارد هــم تا قبل 
از بازی های آســیایی به ســرانجام خواهد 

رسید.
مدیر کل امور مشــترک فدراســیون های 
ورزشــی با تاکید بــر اینکه به غیــر از این 
چهار فدراســیون )ورزش هــای همگانی، 
ســوارکاری، آمادگی جســمانی و بولینگ 
و بیلیــارد( وزارت ورزش برنامه انتخاباتی 
دیگری تا پیش از بازی های آسیایی ندارد، 
در مورد فدراســیون انجمن های ورزشــی 
و زمــان انتخابــات این فدراســیون گفت: 
تشــکیل مجمع انتخاباتی این فدراسیون 
فعلا بــه خاطــر لــزوم انجــام انتخابات 

کمیســیون های داخلی میســر نیســت. 
بنابرایــن انجام کار بــه بعد از بــازی های 
آسیایی موکول شده تا در این فاصله زمانی 

شرایط مهیا شود.
فدارســیون  مــورد  در  همچنیــن  وی 
ژیمناستیک و معضل جدیدی که به واسطه 
نامه فدراسیون جهانی ایجاد شده اظهار بی 
اطلاعی کرد و گفت: از طریق رســانه ها در 
جریان موضوع قرار گرفتــه ام نه مکاتبات 
رســمی، از طرف کمیته ملی المپیک هیچ 
نامه ای به وزارت ورزش ارســال نشده و اگر 
هم این کار انجام شــده باشــد من از آن بی 
خبرم. آنچه مسلم اســت اگر چنین مکاتبه 
ای صورت گرفته باشــد قطعا برابر ضوابط و 

قانون عمل می کنیم.

فرهادیــان در مورد فدراســیون جودو 
و اینکه بــا توجه به حکــم جدید صادر 
شــده بــرای آرش میراســماعیلی وی 
رئیس فدراســیون اســت یــا کماکان 
پریچهره در این فدراســیون باید حضور 
داشــته باشــد، گفت: در تلاش هســتیم 
بــا توجه بــا رای صــادر شــده در مورد 
پرونده فدراســیون جودو و ریاست این 
فدراســیون، موانع را برطرف و شــرایط 

لازم را مهیا کنیم. 
مدیرکل امور مشــترک فدراســیون های 
ورزشــی گفت که بعد از بازی های آسیایی 
روند انتخابات فدراســیون هــا دنبال می 
شــود با این هدف کــه تا پایان ســال هیچ 

فدراسیونی با سرپرست اداره نشود.

هندبال قهرمانی نوجوانان جهان- کرواسی
همگروهیایرانباعربستان،آلمان

وجزایرفارو
تیم  ملی هندبال نوجوانان ایران در مرحله یک هشتم نهایی برای صعود 
به مرحله یک چهارم نهایی باید به مصاف تیم صاحب سبک آلمان و تیم 
مدعی عربســتان برود. تیم ملی هندبال نوجوانان پسر ایران در آخرین 
مسابقه مرحله گروهی به مصاف تیم بروندی تیم چهارم آفریقا رفت و با 

برتری پرگل ۴۶ بر ۲۴ به دومین پیروزی خود دست یافت. 
شاگردان رحیمی زاد با دو برد و یک تســاوی با ارزش مقابل سوئدتیم 
سوم جهان بعد از ۱۳ ســال غیبت از مســابقات جهانی برای اولین بار 
راهی مرحله یک هشــتم نهایی شدند.شــاگردان رحیمــی زاده که با 
۵ امتیاز به عنوان تیم نخســت گروه H به جمع ۱۶ تیم برتر مســابقات 
قهرمانی جهان راه یافته است، در گروه چهارم مرحله یک هشتم با تیم 
های آلمان و عربستان - تیم نخســت و دوم گروه G- و همچنین جزایر 
فارو هم گروه شد.هندبالیست های نوجوان یک روز استراحت می کنند 
و در نخستین دیدار خود در مرحله یک هشتم نهایی امروز دوشنبه ۱۶ 
مرداد از ساعت ۲۰:۳۰ به مصاف عربستان می روند. سپس ملی پوشان 

سه شنبه، ۱۷ مرداد، رو در روی آلمان صف آرایی خواهند کرد.
تیم ملــی هندبال نوجوانــان به دلیل بــازی با جزایر فــارو در مرحله 

مقدماتی دیگر با این تیم در این مرحله دیدار نمی کند.
دهمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی نوجوانان جهان از ۱۱ مرداد به 

میزبانی کرواسی آغاز شده و تا ۲۲ مرداد ادامه دارد.

درخششملیپوششیرجهایرانباکسب۳طلا
درمسابقاتجهانی

قائم میرابیان در رقابت های جهانی شیرجه رده سنی ۴۰ سال موفق به 
کسب سه مدال طلا در رشــته های تخته یک متر، تخته سه متر و سکو 
شد.رقابت های جهانی ورزش های آبی بزرگســالان ۱۱ تا ۲۰ مرداد به 
میزبانی ژاپن در حال برگزاری اســت.قائم میرابیان از شــیرجه روهای 
ایران، در رده سنی ۴۰-۴۴ ســال مسابقات جهانی شیرجه بزرگسالان 
شرکت کرده اســت، ابتدا در تخته ســه متر با حریفان جهانی خود به 
رقابت پرداخت.میرابیان در روز نخســت این مســابقات موفق شــد 
در رشته تخته ســه متر رده سنی ۴۰-۴۴ ســال برای نخستین بار در 
تاریخ شــیرجه ایران مدال طلا کسب کند. این ورزشــکار در میان ۱۴ 
شــرکت کننده در ماده تخته سه متر با کســب ۴۰۱ امتیاز در جایگاه 
نخست ایستاد و به ترتیب شیرجه روهایی از کشور آلمان و کانادا دوم و 
سوم شدند.در ادامه میرابیان در تخته یک متر نیز موفق شد طلای این 
رقابت ها را از آن خود کند. این شــیرجه رو در میان ۱۴ شرکت کننده 
این ماده با کســب ۳۴۳٫۴۰ امتیاز بر سکوی نخســت ایستاد و دومین 
مدال طلای خود را بر گردن آویخت.این ورزشــکار در رقابت های سکو 
با پیشــی گرفتن از رقیبان خود، ســومین مدال را هم به دســت آورد. 
میرابیان در ماده ســکو با کســب ۲۵۰٫۸۰ در جایگاه نخست ایستاد و 
سومین طلای خود را کســب کرد. در این ماده ۷ شرکت کننده حضور 

داشتند.

هادی نیکونژاد از قهرمانان اسبق شــیرجه ایران نیز به عنوان مربی در 
کنار میرابیان در این رقابت ها حضور داشت.

اعزام 1٠ پاراوزنه بردار به مسابقات جهانی امارات
حسینرضازاده:دیگردرفوقسنگین

نگرانینداریم
رئیس انجمن پاراوزنه برداری گفت: با رکوردهای خوبی که توســط دو 
وزنه بردار ایران در فوق سنگین به ثبت رســیده است دیگر دغدعه ای 

برای جایگزینی مرحوم سیامند رحمان نداریم.
حسین رضازاده، با اشاره به اعزام ۱۰ پاراوزنه بردار به مسابقات جهانی 
امارات در ۲۸ مرداد، اظهار کرد: آخرین اردوی آماده سازی وزنه برداران 
برای شــرکت در این مســابقات از ۱۳ مرداد با حضور ۱۰ ورزشکار در 
ســالن وزنه برداری فدراســیون جانبازان و معلولین آغاز شده و تا ۲۸ 
مرداد قبل از اعزام تیم به امارات ادامه خواهد داشت. این مسابقات چون 
سهمیه پارالمپیک پاریس اســت اهمیت زیادی برای ما دارد و تلاش بر 

این است که بتوانیم بهترین عملکرد را در این مسابقات داشته باشیم.
وی درباره حضور روح الله رســتمی قهرمان پارالمپیــک توکیو در این 
مسابقات، اظهار کرد: رســتمی به دلیل جراحی داخلی که انجام داده 
بود تا مدتی تمرینات خود را به صورت غیرمتمرکز پیگیری می کرد که 
در حال حاضر شــرایط خوبی دارد و همراه تیم به امارات اعزام می شود، 

امیدوارم در این مسابقات به نتایج خوبی دست پیدا کند.
رضازاده همچنین در پاسخ به این سوال که آیا در فوق سنگین جایگزین 
خوبی برای مرحوم سیامند رحمان در این رقابت ها وجود دارد یا خیر؟ 
گفت: مهدی صیادی و احمد امین زاده دو وزنه بردار فوق ســنگین ما 
هســتند که رکوردهای خوبی را تا ۲۷۵ کیلوگرم به ثبت رســانده اند. 
البته تا رکورد مرحوم سیامند رحمان هنوز فاصله دارند اما به آینده این 
دو وزنه بردار امیدوار هستیم و معتقدم که می توانند جایگزین خوبی به 
جای سیامند رحمان در ســنگین وزن باشند. به هر صورت با وجود این 

دو وزنه بردار دیگر دغدغه ای در فوق سنگین نداریم.

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایین تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره   140260324009001175 مــورخ 1402/4/7 هیات موضوع  قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
بوشــهرتصرفات مالکانه و بــا معارض متقاضی  اقای عباس حمایــت      فرزندعبداله     به 
شــماره شناســنامه4532 صادره از خشت   به شــماره ملی 5479726234  درششدانگ 
یکبــاب ســاختمان      به  مســاحت 70/06   متــر مربع  پاک 61 فرعــی از 3976 اصلی 
مفروز و مجزی شــده از پاک اصلی واقع در بخش دو  بوشــهر خریداری از مالک  رســمی  
گردیــده اســت . لذا به منظور اطاع عمومــی مراتب در دو نوبت به فاصلــه15 روز  آگهی 
می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت بــه صدور ســند مالکیت متقاضــی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو مــاه اعتراض خود را 
به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظــرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض 
دادخواســت خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت 
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آگهی مفقودی
برگ سبز سواری پروتن ویرا1500)سدان( رنگ نقره ای متالیک 
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ده  کرمانشاه-حســنا فخــارزا
طــی نشســتی بــا حضــور مدیرکل 
لملل و  بــط بیــن ا ا و تباطــات و ر ر ا
فرهنگــی،  زمان  ســا سرپرســت 
ری  شــهردا ورزشــی  و  عــی  جتما ا
وری  زمان فنــا نــی ســا با و بــه میز
ری  تباطــات شــهردا ر اطلاعــات و ا
نمــودن  ر  پربــا ی  زمینــه  در 
آدرس بــه  ری  شــهردا  ســایت 
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ندیشــی، بحث و تبادل نظر شد. هم ا

بدیــن  یــن نشســت، دکتــر عا  در ا
وری  زمان فنا محمــودی رئیس ســا
ری با  تباطات شــهردا ر اطلاعــات و ا

صلی  ه های ا کید بــر تقویــت درگا تا
تقای  ر ری گفت: ا و رســمی شــهردا
نی  نی همگا شــیوه های اطلاع رســا
وری های  ز فنــا بــا بهــره منــدی ا
ســتای بهبــود کیفیــت  ا نویــن در ر
تباطــی، کمــک بــه  ر یندهــای ا ا فر
ء ســطح خدمات شــهروندی  تقــا ر ا
حقــوق  یــت  رعا آن  نتیجــه  در  و 
صلــی  ئــه خدمــات ا ا ر مــردم، بــا ا
ســتا  ا ین ر ســت کــه در ا دین ا بنیا
لبــدی به  ه فنــی و کا ه بر نــگا عــلاو
ا بــر تولید  ســایت موجــود، تمرکز ر

یم.  ده ا ر دا ا محتوای مناســب قر
ه بــا پیشــرفت  مــروز : ا فــزود وی ا

وری های  یــژه فنا ، بــه  و وری هــا فنا
ده ها  ز دا هوشــمند، حجــم عظیمی ا
شــبکه های  در  تولیــد  حــال  در 
و  هســتند  تــی  اطلاعا و  تباطــی  ر ا
ز ضرورت هــای موفقیت های  یکــی ا
مقیــاس  در  حتــی   ، هــا ه  دســتگا
ین  ز ا مــکان بهره گیــری ا کوچک، ا
ده هاســت که حســب  اطلاعات و دا
ا بــا بهره  و زمان فا ین موضوع، ســا ا
رشناســان خبره خود،  ز کا گیــری ا
یت بــه دو  ء ســا تقــا ر نســبت بــه  ا
نگلیســی)موضوع  بــان فارســی و ا ز
م نمــوده و در حــال  قــدا ( ا محــور
یت، بخش های وســیعی  حاضــر ســا

ز خدمــات حوزه های شــهروندی،  ا
پرســنلی،  ری،  دا ا نی،  زما ســا
طــلاع  نیکــی و ا لکترو میزخدمــت ا
ا پوشــش مــی دهــد که  نی ر رســا
ســت در طرح توســعه ســایت  مید ا ا
ی  یســته تری برا شــاهد خدمات شا

باشیم.  فرهیخته  ن  ندا شــهرو
رئیس ســازمان فــاوا اظهار داشــت: در 
سال گذشته، این ســازمان بعنوان اولین 
دســتگاه اجرایی اســتان که پیشرو در 
اتصال به پنجره واحد خدمات هوشــمند 
دولــت و همچنین پنجــره واحد خدمت 

وزرات کشور به شمار رفت. 
وی گفــت: معتقدیــم تــا هنگامی که 
شــهروندان خود را در توســعه شــهر 
ســهیم نداننــد و دسترســی آزاد بــه 
اطلاعات و عملکرد در حــوزه مدیریت 
شهری نداشته باشــند نمی توان شهری 
هوشــمند، پویــا و فعــال را ترســیم  
رتقــای فرهنــگ  نتظــار، ا نمــود و ا
ئه خدمــات مطلوب  را شــهروندی و ا
را  در آن داشــت، لــذا با اذعــان به 
رتقای فنی ســایت  این موضــوع در ا
بعنوان ارگان رســمی اطلاع رســانی 

یم.  شهرداری گام برداشته ا
محتــوا  تولیــد  محمــودی،  دکتــر 
زدیــد  یــش با ا فز ا در ا بــردی ر ر کا
ز داشت:  برا نســت و ا ســایت موثر دا

مــور بیــن  تباطــات و ا ر ره کل ا دا ا
زمان فرهنگــی،  لملــل و نیــز ســا ا
ری  شــهردا ورزشــی  و  عــی  جتما ا
در تولیــد محتــوای فکــری، علمی، 
  . . . و تباطی  ر ا مدیریتــی، فرهنگــی، 
نســیل موجــود نقش  با توجــه به پتا
نی  ینــد و زما ء مــی نما یفــا مهمی ا
، هدفمند باشــد،  ا که تولیــد محتــو
رد،  نــی برجــای می گذا ا و ا ر فر ثــا آ
ه  یــد در حــوز بــه همیــن دلیــل با
ا  ی تولیــد محتو مدیریت شــهری برا
ز عرصه هــای موجود،  در هر یــک ا
ذی  همــه  و  ندیشــید  ا هــکاری  ا ر
رد عمل شــوند  ا ن و ا ثرگذر نفعان و ا

لتشــاهی مدیر  میــر دو مــه، ا دا در ا
مــور بیــن  تباطــات و ا ر ه ا ر دا کل ا
یمان درخشــی  ری و ا لملل شــهردا ا
فرهنگــی،  زمان  ســا سرپرســت 
ئــه  ا ر ا بــا  ورزشــی  و  عــی  جتما ا
ا  یی بــر نقش تولیــد محتو رها هکا ا ر
د فرصت های ناب در  یجــا ، ا ر ثرگذا ا
ز  ده ا ســتفا ، ا ا تنــوع پذیــری محتو
ندهی  زما ظرفیــت های موجود،  ســا
تاق فکر  محتوای ســایت   و تشــکیل ا
ز رویکردهای مهــم در  مدیریت  ا ا ر
ه تاکید گردید که  نشــا شــهری کرما
هداف  نــد در جهــت تحقــق ا ا می تو

زد. هبردی به آن بپردا ا ر

اهواز –محمد مجــدم مدیرعامل و رئیس 
یران  هیئــت مدیره شــرکت ملــی حفــاری ا
گفت شــورای فرهنگی شــرکت تدوین سند 
تحــول فرهنگی را با هــدف برنامه ریزی های 

ر دهد. ولویت کارها قرا مدون و جامــع در ا
حمید رضــا گلپایگانی در نشســت شــورای 
فرهنگــی شــرکت کــه بــا حضــور اعضــاء 
ز مدیــران و رؤســای بخش های  وتعــدادی ا
مرتبــط برگــزار شــد، بیــان کــرد: مباحث 
ز دغدغــه هــای مدیریــت  فرهنگــی یکــی ا
شــرکت اســت که اهتمام بیشــتر به آن می 
ز نیروی  نگیــزش، صیانت ا ند در تقویــت ا توا
نســانی، رضایت خاطر کارکنــان و خانواده  ا
های آنان و در نتیجه رشــد و توسعه سازمان 
ندمــان کار موثر  یــش بهــره وری و را فزا و ا
یف  ه بــه وظا ر شــا و کارســاز باشــد.وی با ا
مــه ها در  نا شــورای فرهنگــی و ترســیم بر
تــی،  ز عملیا عــم ا حــوزه هــای مختلــف ا
گفــت:  خدمــات،  و  ســتادی  نی،  پشــتیبا
ر  کا یط خــاص  و شــرا تــی  عملیا مناطــق 
ین بخش  یژه بــه ا قماری، ضــرورت توجه و ا
یــن زمینه  یــد در ا عــف کــرده و با ا مضا ر
ز نظــرات و پیشــنهادهای  ده ا ســتفا ضمن ا
لیــت هــای  ن ، فعا ا ر رشناســان و همــکا کا
فرهنگــی و ورزشــی بــه نحــو مطلــوب به 

گردد. ئه  ا ر ا رکنان  کا

گلپایگانــی با تاکید بر محــور قراردادن اهداف 
جهــاد تبییــن در فعالیــت هــا و برنامه های 
فرهنگی شــرکت، هم افزایــی و هماهنگی بین 
واحدهای مختلف در جهــت ایجاد فرصت برای 
بازدید و آشــنایی دانش جویان و دانش آموزان 
مقاطــع مختلــف تحصیلــی در قالــب کاروان 
راهیان پیشــرفت را در معرفی صنعت حفاری، 
جایــگاه آن در صنعــت نفــت، توانمندی های 
داخلی و فعالیت های شــرکت در بیش از چهار 
دهه و چشــم انداز آتــی ایــن مجموعه بزرگ 

صنعتی را با اهمیت و مهم دانست.
یــران  مدیرعامــل شــرکت ملــی حفــاری ا
همچنین به بســیج کارکنان برای مشــارکت 
ربعین حســینی  ئران ا و خدمات رســانی به زا
ربعین  در چارچــوب برنامــه هــای ســتاد ا
صنعت نفــت جنوب اشــاره داشــت و اظهار 
کــرد: در برنامــه ریــزی هــای فرهنگی می 
بایســت شــاخص های کمی و کیفی، وحدت 
 ، یــی و همفکری بیــن واحدها فزا رویه، هم ا
اطلاع رســانی و آموزش های فرهنگی لحاظ 
ره آموزش  دا شــود که در موضوع آمــوزش، ا
ند بــه نحو  نســانی مــی توا و تجهیــز نیروی ا
مقتضــی نســبت بــه برگــزاری دوره هــای 
ز بســتر  آموزشــی حضوری و یا با اســتفاده ا
فضــای مجــازی به ویــژه عفــاف و حجاب و 

نماید. قدام  ا زندگی  سبک 

جرای طرح سحاب  میری فر ا ســاری-ا
یــن جمعیت بــرای کاهش  بتــکاری ا طرح ا
ن  فرا دی به مســا مدا ئه خدمات ا ا ر غریق و ا

در سواحل دریای خزر است
نــان داوطلب  فــزود: جوا غلامعلــی فخاری ا
عضو جمعیت هلال احمــر در این طرح بدون 
ینکــه مبلغی به عنــوان حقوق یا دســتمزد  ا
دریافت کنند در کنار توزیع بروشــور، نقشــه 
و راهنمای مســافران، خدمــات فوریت های 
امدادی از جمله فشــارخون، تست قند خون 
ولیه مــورد نیاز مســافرین را  و کمک هــای ا

می دهند. ئه  را ا
مدیــر عامــل جمعیت هلال احمــر مازندران 
د: مقرر شــده اســت طرح ســحاب  دامه دا ا
تعطیــلات هر هفتــه و روز های پنج شــنبه و 

جمعه در ســواحل دریای خزر اجرایی شود.
فخــاری گفــت: گروه هــای طرح ســحاب 
دثــه خیــز  در نقــاط آســیب پذیــر و حا
حلی کــه بیشــترین  یــای خــزر و ســوا در
ده در طول  رد پیــا ا دا ن ر فرا حضــور مســا
ر ســاحلی حرکــت می کننــد و عــلاوه  نــوا
، در  ر در خصــوص خطرات شــنا بر هشــدا
ر و  زمایش فشــا ن آ فرا ز مســا ز ا صــورت نیا

قند خــون می گیرند.
عضــای  ز ا ز ۵۰۰ نفــر ا : بیــش ا فــزود و ا ا
لب  ن در قا ا نــدر ز حمــر ما نــان هــلال ا ا جو

ند و  ر ۱۵۰ گــروه در طرح ســحاب حضور دا
ز ۲۲  خیــر به بیش ا در تعطیلات ســه روزه ا

ئه کردند. ا ر ر نفــر خدمات ا ا هز
ن  ا ندر ز حمر ما مــل جمعیت هــلال ا مدیر عا
ده  ما نــان آ ا م )جو جرای طــرح جا گفــت : ا
نه( با حضور  محور حرکت هــای بشردوســتا
ســتان در سواحل  تیم های ســحاب و سحر ا
با هدف کاهــش غریق و پویش غرق نشــویم 

ر گرفته است. ر قرا در دســتور کا
: با توجه بــه تشــکیل زنجیره  د ا مــه د دا و ا ا
عضای  ز ا نی بــا حضــور ۱۰۰۰ نفــر ا نســا ا
بلســر  حمــر در ســاحل با نــان هــلال ا ا جو
نه در  بســتا همزمــان بــا شــروع طــرح تا
یــن جمعیت  نــان ا ا عضــای جو ســواحل، ا
لم  یمن و ســا د محیطی ا یجــا نیز با هــدف ا
نــان در  ه ســازی آ گا ن و آ فرا بــرای مســا
یــا خدمات  ز در ده ا ســتفا خصوص نحــوه ا
ئــه می دهند تا  ا ر دی ا مــدا نه و ا بشردوســتا
ر ســواحل  ن خاطــره خوش در کنا فرا مســا
نون گرم  ر کا ا در کنــا ن ر ا نــدر ز یبــای ما ز

ده خــود رقم بزنند. نوا خا
ن  ندرا ز حمر ما مــل جمعیت هــلال ا مدیر عا
لب طرح ســحر  ه نیــز در قا گفت: ۱۰ گــرو
در برخی نقاط ســاحلی مســتقر هســتند تا 
ا بــا بازی و ســرگرمی مشــغول  کــودکان ر

. کنند

خوزستان مازندران

تدوین سند تحول فرهنگی ملی حفاری ایران در اولویت قرار گیرد ح سحاب در ساحل مازندران اجرای طر

سایت شهرداری کرمانشاه، مرجع معرفی شهر خواهد شد
تندیس 3 ستاره دومین همایش ملی 
وپالایش  ساخت ایران به هلدینگ پتر

اصفهان تعلق گرفت

یــش ملــی  اصفهان-مریــم مومنــی در دومیــن هما
یــش به  یــن هما ه ا ر ن، تندیــس ســه ســتا یــرا ســاخت ا

عطا شــد. صفهان ا هلدینــگ پتروپالایش ا
ن در مرکــز همایش های  یرا دومیــن همایش ملی ســاخت ا
زمان های  ز مســئولان ســا صدا و ســیما با حضــور جمعی ا
ن با رویکرد نشــان ملی و  یرا مربوطه و شــرکت های بزرگ ا

ر شــد. نی برگزا ر جها عتبا ا
یــن همایش بــه شــرکت های برتــر در زمینه  یــان ا در پا
عطا شــد کــه تندیس  ن تندیــس و لوح تقدیر ا یرا ســاخت ا
ره همایش به دکتر محســن قدیــری، مدیرعامل  ســه ســتا

صفهــان تعلق یافت. هلدینــگ پتروپالایش ا

 

مدیر منطقه استان خبر داد:
پایش و مدیریت مصرف انواع 

فرآورده های نفتی در منطقه اردبیل

ده مدیر شــرکت ملی پخش  ردبیل-افســون جبارزا ا
ردبیــل در جلســه تجزیه و  ورده هــای نفتــی منطقه ا فرآ
ورده  ع فرآ نوا یــش و مدیریت مصــرف ا ز پا تحلیــل منطقه ا
د، گفــت: در جریان  ردبیــل خبر دا های نفتــی در منطقه ا
یــش ۱۲ درصدی  فزا ر ماهه ســال جــاری شــاهد ا چهــا
ز در  مصرف بنزیــن و کاهــش مصرف نفــت ســفید و نفتگا

ســطح منطقه هستیم.
ســتان  ه تأمین و توزیع ســوخت ا ر با  ســید حجت مدنی در
ر ماهه ســال جــاری در قیاس با  گفــت: در جریــان چهــا
یش ۱۲ درصدی مصرف  فزا به ســال قبل شــاهد ا مدت مشا
ز در ســطح  بنزیــن و کاهــش مصرف نفــت ســفید و نفتگا
یــر مناســب و مطلوب، هیــچ گونه  منطقــه بوده و بــا ذخا
ورده در ســطح  میــن و توزیع فرآ بطه بــا تا ا مشــکلی در ر

ریم. ندا منطقه 
نی فوق نســبت  زه زما ره مصــرف نفت ســفید در با با وی در
لیــز و قیاس  نا : با آ فــزود به همین مدت در ســال ۱۴۰۱ ا
ورده با کاهش  ین فــرآ مســال و ســال قبل، ا م مصرف ا قا ر ا

ه بوده است. ا ۵۹ درصدی همر
ز غیــر نیروگاهی  مدنــی تصریح کــرد: در مصــرف نفتــگا
به ســال قبــل شــاهد کاهش ۵  یســه با مدت مشــا در مقا

هستیم. درصدی 
ورده  ردبیل خاطر نشــان کــرد:  مصرف فرآ مدیر منطقــه ا
رتی  های نفتــی در بخش های حمل و نقــل ۶۸ درصد، حرا
ورزی ۱۱ درصد و پروژه  یک درصد، برق ۱۶ درصد، کشــا

ســت. م دو درصد ا یع به ترتیب هر کدا ها و صنا

مدیرعامل شرکت آبفا شیراز:
ظرفیت تصفیه خانه های شیراز

 و صدرا افزایش می یابد
مــل شــرکت آب و فاضــلاب  شــیراز-چراغی مدیرعا
یــش ظرفیــت پذیرش،  فزا ز گفت: بــا هدف ا ( شــیرا بفا آ (
بهبــود کیفیــت پســاب و کاهــش هزینه هــای تعمیرات و 
ز تهیه  ا نه هــای شــیر تقــای تصفیه خا ر ری، طــرح ا نگهــدا

هد شد. یی خوا جرا ســت و به زودی ا شده ا
کنــون تنها  ینکــه ا بهمن بهــروزی گفــت: بــا توجه بــه ا
مکان  ا ا ز و صــدر ز جمعیت شــهر های شــیرا ی نیمــی ا برا
یــش ظرفیت  فزا ی ا ســت، بــرا هــم ا تصفیــه فاضــلاب فرا
ن  ا ر نکا معــه، پیما شــت جا تقــای بهدا ر یــن تاسیســات و ا ا
ز بــه ظرفیت  ا ر ۲ شــیر نه شــما مدول های ۳ و ۴ تصفیه خا
ول  ا مــدول  و  روز  نه  شــبا در  مترمکعــب  ر  هــزا  ۱۰۰
ر مترمکعب  ا به ظرفیــت ۱۳ هــزا نــه غرب صــدر تصفیه خا

ند. نتخاب شده ا ز ا نه رو در شــبا
نه ها  یــن تصفیه خا یــی ا ا جر ینکــه عملیــات ا و بــا بیــان ا ا
ری  مســال شــروع می شــود، گفت: با بهره بردا بســتان ا تا
مــکان  ز مدول هــای جدیــد ظرفیــت تولیــد پســاب، ا ا
ورزی بــه  ده در صنعــت و کشــا ســتفا نــی آن و ا بازچرخا

فت. هد یا یــش خوا فزا بل توجهی ا ن قا میزا
رتقــاء تصفیه خانه هــا به روش بیع  د ا ردا بهروزی گفت: قــرا
ما به  ر منعقد شده بود، ا متقابل، ســال ۱۳۹۹ با ســرمایه گذا
نعــی که تحریم هــای ظالمانه در مســیر تامین مالی  دلیل موا

یجاد کرد، به مرحله اجرا نرســیده بود. پروژه ا
ز گفــت: بــا توجــه به مشــکلات  بفــا شــیرا مــل آ مدیرعا
کثری  نع و تولیــد حدا ا ین شــرکت برای رفــع مو موجود، ا
و بــا کیفیت پســاب، علی رغــم محدودیت هــای جدی در 
نه  ء تصفیــه خا تقا ر ســا نســبت بــه ا ا لی، ر بع ما زمینــه منا

م کرده است. قدا ا
ســتا طراحی، ســاخت و نصب  ا بهروزی گفــت: در همین ر
دهی ســطحی جدید با کمک یک شــرکت  سیســتم های هوا
ه  یســتگا تقای ا ر رزش و ا خلی، مهندســی ا نش بنیــان دا دا

نجام شده است. ژ لجن برگشــتی، ا پمپا

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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جملــه  ز  ا بــرق  نــرژی  ا گرگان-مهنازمحمدزمانــی  
ز لحــاظ تولید  نرژیهــای پــاک و در عیــن حــال پرهزینــه ا ا
ز ســال به  خیــر در فصولی ا لهای ا نرژی در ســا ین ا ســت، ا ا
ز نظر  بســتان ا وم گرما در فصــل تا یــش دما و تــدا فزا دلیل ا
به رو  تی رو ن تولیــد و حجم مصرف در کشــور بــا مخاطرا میزا
ا با  م ر یا یــن ا ید بــا مدیریت و صرفــه جویی ا می شــود که با

نان ســپری کرد. هی آ کمک مردم و همرا
یط جوی و بــالا رفتن  مســال با توجــه به شــرا صنعت بــرق ا
بســتان بــرای عبور  خــر تا ا و ر تا ا خر بهــا وا ا در ا دمــای هــو
هــی و مســاعدت مــردم  زمنــد همرا وج مصــرف نیا ه ا ز دور ا
م بــا کمترین  یا یــن ا ســت تا ا نرژی ا در مصــرف و مدیریــت ا

مشــکلی سپری شود.
ز جملــه پرداخت  بیــری ا م تدا قــدا رت نیرو ا ا ما وز مســال ا ا
ذ کرده کــه موجب  تخــا پاداش بــه مشــترکان کم مصــرف ا
هی و  نرژی در صــورت همرا یــن ا می شــود مردم در مصرف ا
وج مصرف  نــی ا ما زه ز لگوهای مصرف بــه ویژه در با یــت ا رعا
بهای  ز هزینــه کــم در صورتحســا ری ا ه بــر برخــوردا عــلاو

ئز نیز بهره مند شــوند. ا ز جو نه ا ها ما
مســال  ســر کشــور ا مه، مشــترکان برق سرا نا ین بر بر مبنای ا
ند، چــون رقمی که  ر دلایل محکمــی بــرای صرفه جویــی دا
بــل پرداخت پــاداش صرفه جویــی تعیین  ن ســقف قا به عنــوا
فته  یــش یا ا فز بــر ا ا یســه با ســال قبل تا ۲۰ بر ، در مقا شــده

. ست ا

رد  قامی بســتگی دا ر د و ا عدا رقم دقیــق تخفیف و پــاداش به ا
حد مســکونی نوشــته  ن بــرق مصرفــی وا که در بخــش میزا
ا کاهش دهد  ن مصرف خــود ر شــده و هر مشــترکی که میــزا

ین طرح می شود. مشــمول ا
د تا  ز خــردا مســال ا ن صرفه جویــی در مصــرف برق ا میــزا
نی که موفق  یان شــهریور محاســبه می شــود و به مشــترکا پا
ر تومان تا ســه میلیون و  ا بــه صرفه جویی شــوند بین ۲۵ هــز

. ر تومان پــاداش تعلق می گیرد ا ۳۷۵ هز
یــت به همه مشــترکان  پاداش کاهــش مصــرف بــرق در نها
گر  مســال ا . ا حاضر در دســته کــم  مصرف هــا تعلــق می گیرد
زای هر  بیــن ۱۵۰ تــا ۳۰۰ کیلووات بــرق مصرف کنیــد. به ا

ر و ۵۰۰ تومان پاداش  کیلووات ســاعت کاهــش مصرف هــزا
یشــان درنظر گرفته می شود. برا

ی  ن پاداش کاهش هــر کیلووات ســاعت مصرف برق برا  میــزا
ر تومان  ا یر دســته ها به ترتیب هــز مشــترکان حاضــر در ســا
ن تخفیف در  ین رقم هــا به عنــوا . ا هد بــود و ۵۰۰ تومان خوا
یــت موجب  ســت در نها عمال می شــود و ممکن ا قبض بــرق ا
خــت، با قلم  بل پردا شــوند در قبض برق شــما جلوی مبلــغ قا

یگان نوشــته شود. ا قرمز کلمه ر
ههای کاهــش مصرف برق  ا ز ر ینجا بد نیســت به برخــی ا در ا

ره شود. شا زل ا در منا
زم برقی بعد  غ ها و لــوا موشــی چرا دتی بــرای خا در منزل عا
ر دهیــد تا هر فــرد طبق وظیفه خود نســبت  ر قرا م کا تمــا ز ا ا

م کند. قدا یل برقی ا به خاموش کردن وســا
ز درزگیر یا  ن ا نــرژی می تــوا تــلاف ا ز ا بــرای جلوگیــری ا
نه  ده کنید تا گرما و ســرمای خا ســتفا ره ا پنجره های دوجــدا

ند. قی بما متعــادل با
نرژی و برق می شــود و مشــکلی در  تلاف ا ملی موجب ا گــر عا ا
م  قدا ســت برای رفع مشــکل ا رید، بهتر ا سیســتم های برقی دا
ین  فــی بــرای پیگیری ا گر بــه هر دلیلــی زمان کا ما ا کنیــد ا
هید تا در  ز نیروی کمــک حــال بخوا نیــد ا ا یــد می تو ر ر ندا کا

پیگیری و شــما کمک کننده باشــند.
نرژی و  هــی موثر برای صرفــه جویی در ا ا نه ر یق بنــدی خا عا

نه است. شــتن هوای خا متعادل نگه دا

خانگی مصرف  کم  مشترکان  به  پاداش  پرداخت  و  برق  جویی   صرفه  راههای   
گلستان

البرز

لبرز گفــت: مصرف آب در  البرز-مظفــری مدیرعامل آبفــای ا
فزایش پیدا کرده است لبرز نسبت به سال گذشــته، ۱۳ درصد ا ا

لبرز نســبت  ینکه مصــرف آب در ا علیرضــا نامداری با اشــاره بــه ا
فزایش یافته اســت، گفت: عامل این  به ســال گذشــته ۱۳ درصد ا

رد. دامه دا ً ا فزایش بی ســابقه گرما است که ظاهرا فزایش مصرف ا ا
ره و تصریــح کــرد: مهاجرپذیری  شــا وی بــه رشــد جمعیــت ا
تکای  رد، همچنین ا لبرز بــه دنبــال دا ا در ا یــش مصرف آب ر فزا ا
ه و ســفره های زیرزمینی مشــکل  ی تأمین آب، به چا ســتان برا ا

بی می شود. ســت که باعث تنش آ دیگری ا
ه عمیق  ز ۵۲۰ حلقه چــا ینکه تولیــد آب ا ه به ا ر شــا ری با ا مدا نا
ز  لبرز ا ســتان ا ز مردم ا یر آب مورد نیا م می شــود، گفت: ســا نجا ا

هد شد. لقان و کرج تأمین خوا دو ســد طا

مدیرعامل آبفا استان:
گرمای بی سابقه، مصرف آب را در البرز ۱۳ درصد افزایش داد
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در دیدار رئیس بانک مرکزی با وزیر خارجه سریلانکا؛
گسترشروابطتجاریوبانکیایرانوسریلانکا

دردستورکارقرارگرفت
 رئیس کل بانک مرکزی در دیدار با وزیر امور خارجه ســریلانکا با تاکید 
بر علاقه دو کشور بر گسترش روابط تجاری، توسعه روابط پولی و بانکی 

را لازمه تقویت و توسعه روابط اقتصادی دو کشور دانست.
 »محمدرضــا فرزین« در دیــدار با »علی صــدری« وزیر امــور خارجه 
سریلانکا، با اشــاره به اهمیت اتحادیه پایاپای آســیایی در توسعه روابط 
تجاری دو کشــور، اظهار کرد: اتحادیه پایاپای آســیایی بســتر بســیار 
مناسبی برای توسعه روابط تجاری و پولی دو کشــور است و از این بستر 
می توان برای تســویه مطالبات نیــز بهره برد.رئیــس کل بانک مرکزی 
با ارائه پیشــنهاد تشــکیل کارگروه تخصصی و فنی بانکــی و پولی میان 
بانک های مرکزی دو کشــور، افزود: تشــکیل این کارگروه در تســریع و 
تســهیل موضوعات بانکی نقش مهمی می تواند داشته باشد و از ظرفیت 
ان برای توســعه روابط و همکاری های پولی و بانکی و مبادلات اقتصادی 
نیز می توان استفاده کرد.فرزین توافقات انجام شده بین سریلانکا و سایر 
نهادهای اقتصادی در ایران را مورد قبول بانک مرکزی دانست و افزود: اگر 
هدف توسعه تجارت در دستورکار قرار دارد باید بانک مرکزی دو کشوری 
بسترهای پولی و مبادلات پولی را راهبری کنند.رئیس بانک مرکزی بیان 
کرد: ایران با وجود تحریم های یک جانبه توانســته اســت روابط تجاری 
پایداری با شــرکای تجاری خود برقرار کند بدون اینکه مشــکلاتی برای 
شرکای تجاری از منظر تحریم ها ایجاد شــود.فرزین تاکید کرد: ایران در 
حال حاضر آمادگی کامل برای همکاری با ســریلانکا در جهت گسترش 

روابط پولی و تجاری در قالب اتحادیه پایاپای آسیایی را دارد.
در این دیدار »علی صدری« وزیر امور خارجه ســریلانکا نیز با اشــاره 
به روابط طولانی و مستمر دو کشــور آمادگی خود برای افزایش سطح 
تجارت دو کشــور ا اعلام کرد و گفت: تشــکیل کمیته دوجانبه بانکی 
میان ایران و سریلانکا برای پیگیری موضوعات دوجانبه و تسهیل امور 

تجاری قطعا به توسعه همکاری های دوکشور ختم می شود.

وزیر امور خارجه ســریلانکا افزود: بانک مرکزی ســریلانکا در بســتر 
اتحادیه پایاپای آسیایی، اقدامات را پیگیری می کند.

وی همچنین از حمایت های ایران از ســریلانکا در صندوق بین المللی 
پول قدردانی کرد.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد
چگونهمیتوانازانحرافتسهیلات

جلوگیریکرد؟
یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: تامین مالی از طریق بورس مانند 

سیاست انقباضی یا ضدتورمی عمل می کند.
محمد خبری زاد؛ کارشناس بازار ســرمایه در گفت وگو با ایبِنا؛ با بیان 
اینکه تامین مالی از طریــق بانک ها با محدودیت هایی همراه اســت، 
اظهار کرد: این تامین مالی در قالب اعطای وام و تسهیلات به بنگاه های 
تولیدی انجام می شــود که در این شــرایط بانک  ها درصد محدودی از 
سرمایه و سپرده های جذب کرده را به بخش تولید وام می دهند؛ چون 

حدود اعتباری بانک  ها به شدت محدود است.
این کارشناس بازار سرمایه با اشــاره به این موضوع که در بازار سرمایه 
محدودیتی برای تامیــن مالی وجود ندارد، گفــت: ابزار های متنوعی 
برای تامین در بورس وجود دارد، به عنوان مثال در بازار ســرمایه انواع 
اوراق های با درآمد ثابت شــرکتی در حال انتشار است. علی رغم اینکه 
شاید نرخ تامین مالی این اوراق کمی بالا باشــد، اما به علت عدم وجود 
محدودیت اکثر شرکت ها می توانند بر اســاس این اوراق طرح خود را 
تامین مالی کنند. نرخ سود انواع اوراق های با درآمد ثابت کمی بالاتر از 

نرخ بانکی است، اما اقساط آن به صورت ۴ ساله خواهد بود. 

افزایش اطمینان و سرعت در تامین مالی
وی ادامه داد: بنگاه های تولیدی برای انتشار اوراق ضامن های معتبری را 
نزد سازمان بورس معرفی می کنند؛ به همین دلیل می توانند اوراق چاپ 
کنند که این موضوع باعث ایجاد اطمینان بیشــتر می شود. شرکت هایی 
که طرح توسعه و شرایط لازم را داشته باشند می توانند از طریق مشارکت 
با بانک ها و شرکت های تامین سرمایه، اقدام به تامین مالی کنند. تامین 

مالی از طریق بورس در سرعت به دست آوردن منابع نقش دارد.

جلوگیری از خلق نقدینگی 
زمانی که بانک ها که منابع ندارند از بانک مرکزی قرض می گیرند و این 
امر منجر به خلق نقدینگی خواهد شــد؛ اما در بازار سرمایه پولی خلق 
نمی شــود یعنی تقاضا به سمتی هدایت می شــود که در آن پول وجود 
دارد. به عبارتی تامین مالی از طریق بورس مانند سیاســت انقباضی یا 
ضدتورمی عمل می کند. به عنوان نمونه زمانی که یک شرکت تولیدی 
اقدام به تامین مالی از بورس می کند، پول های خلق شده را از کف بازار 
جمع می کند. یکی از وظایف اصلی بازار سرمایه تامین مالی بنگاه های 

تولیدی با خاصیت ضد تورمی است. 
این کارشــناس مســائل اقتصادی تاکید کرد: تامین مالی در بورس بر 
اساس طرح های اقتصادی صورت می گیرد که باید ضامن، این طرح ها 
را تایید کند و بعد از تعیین ضامن فرد به ســراغ تامین سرمایه می رود تا 
متوجه شود همچنین طرحی وجود دارد یا خیر. گاهی شبکه بانکی وام 
می دهد، اما این وام در تولید هزینه نمی شود بلکه در مسکن و خودرو یا 

امثال این موارد سرمایه گذاری می شود.

تامین مالی پروژه محور در بازار سرمایه 
خبری زاد در پایان تاکید کرد: در بازار ســرمایه نیــز گاهی نمی توان 
حرکت پول را رصد کرد، اما درصد خطــا و انحراف منابع در تامین مالی 
از طریق بورس نسبت به شــبکه بانکی کمتر است، چون در تامین مالی 
از طریق بانک فرد هیج محدودیتی ندارد و بانک فقط مدارک مربوط به 
بازپرداخت را چک می کند، ولی برای بازار ســرمایه پروژه مهم است و 
اگر پروژه ای وجود نداشته باشــد تامین مالی اتفاق نمی افُتد، بنابراین 

درصد خطا در بازار سرمایه کمتر خواهد بود.

معاون وزیر نفت:
بهرهبرداریازطرحهایپتروشیمیحاصل
همکاریبخشخصوصیودولتیاست

 مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشــیمی با بیان اینکه بهره برداری از 
طرح های صنعت پتروشیمی حاصل همکاری بخش خصوصی و دولتی 
اســت، گفت: مشــارکت فعال بخش دولتی و خصوصــی در برگزاری 
نمایشــگاه بین المللی ایران پلاســت را می توان از الگوهای موفق و از 

مصادیق امیدآفرینی اقتصاد صنعت پتروشیمی خواند.
به گزارش شرکت ملی صنایع پتروشیمی، مرتضی شاهمیرزایی ضمن 
دعوت از همه مشــارکت کنندگان و ذی نفعان به داشــتن حضور فعال 
در هفدهمین نمایشــگاه بین المللی ایران پلاســت، با تأکید بر جایگاه 
و نقش سیاســت گذاری و راهبری شــرکت ملی صنایع پتروشیمی در 
مسیر توسعه متوازن و تکمیل زنجیره ارزش یادآور شد: با تقویت بخش 
خصوصی، همچنین هلدینگ های صنعت پتروشیمی، به نظر می رسد 
شــاهد تجربه ای موفق از همراهی دولت و بخش خصوصی در برگزاری 

تخصصی ترین نمایشگاه بین المللی در صنعت پتروشیمی باشیم.
وی تأکید کــرد: یکی از فواید مهم توســعه صنعت پتروشــیمی ایران 
در ســال های اخیر ارتقای نقش بخش خصوصــی و تقویت آن با هدف 

افزایش کارآمدی بخش دولتی بوده است.
معاون وزیر نفت در امور پتروشــیمی اظهار کرد: بهره برداری به موقع 
و طبق برنامه از طرح های صنعت پتروشــیمی حاصل همکاری مؤثر و 

مثبت بخش خصوصی و بخش دولتی است.
شاهمیرزایی با اشاره به شتاب بخشی به تکمیل پروژه های پتروشیمی 
و افزایش چشمگیر ظرفیت تولید صنعت در سال های آتی تصریح کرد: 
افزایش تولید صنعت پتروشــیمی به معنای افزایش صادرات و به تبع 
آن ارزآوری مستقیم برای کشور اســت و نقشی که صنعت پتروشیمی 
در ارزآوری برای کشور به ویژه در شــرایط تحریم داشته، هیچ صنعت 

دیگری نداشته است.
هفدهمین نمایشگاه بین المللی ایران پلاست با رویکرد توسعه تکمیل 
زنجیره ارزش، حمایت از تولید ملی و رونق ســاخت داخل از ۲۶ تا ۲۹ 
شــهریورماه در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران برگزار 

می شود.

در فاز نخست انجام می شود
شیرینسازیوانتقال۲۸۰میلیونمترمکعب

آبازدریایعمانبهشرقکشور
ایمیدرو اعلام کرد: هــدف از اجرای پروژه انتقــال آب دریای عمان به 
استان های شــرق، شــیرین ســازی و انتقال آب در مجموع به میزان 
ســالیانه ۸۰۰ میلیون متر مکعب است که در فاز نخســت این پروژه، 
شیرین سازی حدود ۲۸۰ میلیون مترمکعب در سال هدفگذاری شده 

است.
به گزارش ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو(، این پروژه با راهبری ایمیدرو و شــرکت های بزرگ معدن و 

صنایع معدنی عملیاتی می شود.

پروژه انتقال آب دریای عمان به استان های خراسان جنوبی و رضوی و 
سیستان و بلوچستان اختصاص دارد و طول مسیر آن یک هزار و ۳۴۲ 

کیلومتر خط اصلی است.
شــرکت های گل گهر، فولاد مبارکه، ملی صنایع مس ایران، شــرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو، گهر زمین، فولاد خراسان و اپال پارسیان از 
سهامداران آن هستند که ســرمایه گذاری در پروژه سه میلیارد و ۵۵۰ 

میلیون دلار است.

پروژه انتقال آب دریای عمان به اصفهان
در پروژه انتقال آب دریای عمان به اصفهان، هدف شــیرین ســازی و 
انتقال آب در مجموع به میزان ۶۰۰ میلیون متر مکعب در سال است که 
فاز نخست آن به شیرین سازی حدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب در سال 
به استان اصفهان اختصاص دارد. طول مسیر این طرح یک هزار و ۲۰۰ 

کیلومتر است.
شرکت های شــرکت فولاد مبارکه، شــرکت ذوب آهن، اتاق بازرگانی 
اصفهان، پالایشــگاه نفت اصفهان، ســازمان همیاری شهرداری های 
استان اصفهان، شهرداری اصفهان و شــرکت فلز تدارک فولاد مبارکه 
در آن سهامدار هستند. میزان سرمایه گذاری در این پروژه ۲ میلیارد و 

۷۰۰ میلیون دلار است.
گفتنی اســت؛ پروژه های ملی انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان به 

استان ها، گامی توسعه ای برای تامین آب پایدار است.

مدیر عامل آبفای استان تهران:
ذخایرمنابعآبیاستانتهران۳۵میلیون

مترمکعبکاهشیافت
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران گفت: ذخایر منابع آبی 
این استان ۳۵ میلیون مترمکعب نسبت به ســال گذشته کسری دارد 
و همین امر موجب شده تا از مشــترکان که همان مشتریان این بنگاه 

هستند، تقاضا کنیم که کمتر مصرف کنند.
به گزارش شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران، »محسن اردکانی« 
افزود: قوانینی که در بودجه ســال ۱۴۰۲ آمده، محصــول نگاه بلند و 
خردمندانه وزارت نیرو است و ظرفیت مناسبی را برای شرکت های آب 
و فاضلاب فراهم کرده اســت که امیدواریم بتوانیم بیشترین بهره را از 

این قوانین ببریم.
وی در نخســتین نشســت تبیین جایگاه و نقش هیات هــای مدیره 
شرکت های زیرمجموعه آبفای استان تهران با بیان این که شرکت های 
آب و فاضلاب بنگاه های اقتصادی خودگردان هســتند، اظهار داشت: 
باتوجه به اختیاراتی کــه قانون برای هیات های مدیــره  در نظر گرفته 
اســت، این اختیارات به طور قطع نقــش موثری در پویایــی و تعالی 

شرکت ها خواهد داشت.
اردکانی به تعارض بیــن عرضه و تقاضا در شــرکت های آب و فاضلاب 
اشاره کرد و ادامه داد: هم اکنون ذخایر منابع آبی این استان ۳۵ میلیون 
مترمکعب نسبت به سال گذشته کسری دارد و همین امر موجب شده تا 
از مشترکان که همان مشتریان این بنگاه هستند، تقاضا کنیم که کمتر 
مصرف کنند؛ اما از ســویی دیگر همین امر موجب خواهد شد تا کالای 

این بنگاه اقتصادی کمتر به فروش رود و درآمدهای ما کمتر شود.
مدیرعامــل آبفای اســتان تهران، تورم بــالا و افزایــش ۲۵ درصدی 
حقوق و دســتمزدها را از دیگر چالش های مالی شرکت آب و فاضلاب 
استان تهران برشــمرد و گفت: در چنین شــرایطی تامین و توزیع آب 
در کلان شــهر تهران مرهون تلاش های جهادی است و نیازمند درک 

متقابل نهادهای بالادستی و وزارت نیرو هستیم.
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 اختصاص زمین در این جزیره چه شرایطی دارد؟

خانهاترادرجزیرهبوموسیبساز

اســتانداری هرمزگان در قالب نهضت  خریدار 
ملی مسکن، به دنبال تســهیل سکونت در جزیره 
بوموسی است و برای تخصیص پلاک های زمین 
۳۰۰متری به متقاضیان خانه ســازی و اســکان 
در این جزیره چراغ سبز نشــان داده است؛ البته 
معاون وزیر راه و شهرسازی، اقدامات استانداری 
هرمزگان را پیشنهادهایی عنوان می کند که قرار 

است به تصویب برسد.
مناطق جنوبــی ایران غالباً از منظر شهرســازی 
و اسکان شــهروندان در مناطق ســاحلی دچار 
کمبودهای اساسی هســتند و این وضع در مورد 
اغلب جزایــر ایرانی در آب های گــرم جنوب نیز 
مصداق دارد؛ اما در ســال های اخیر، سیاســت 
توسعه دریا پایه از یک سو و توجه جدی به توسعه 
بنیادین سواحل مکران از ســوی دیگر، نگاه های 
توسعه ای به سواحل و جزایر جنوب را تغییر داده 

است.
اظهارات استاندار هرمزگان در اوایل تیرماه مبنی 
بر واگذاری زمین به ایرانیان علاقه مند به اسکان 
در جزیره بوموسی را نیز می توان در همین رویه، 

دسته بندی کرد.

فرم »ج«، یکی از معیارهای اساسی
اوایل تیرماه امسال، مهدی دوســتی، استاندار 
هرمــزگان در دیدار بــا نماینــده ولی فقیه در 
این اســتان با اشــاره به فعالیت های عمرانی در 
خلیج فارس، گفت: یکی از کارهای مهم صورت 
گرفته بــرای عمرانی ســازی جزایــر ایرانی در 
خلیج فارس، حذف شرط فرم »ج« در طرح ملی 
مسکن برای جزیره بوموسی اســت؛ به گونه ای 
که با ایــن کار، هر ایرانی می توانــد یک خانه در 
بوموســی داشــته باشــد و به هر فردی که به 
ســکونت در این جزیره تمایل داشته باشد، یک 
قطعه زمیــن ۳۰۰ متری به همراه تســهیلات 
ســاخت مســکن تخصیص می یابد. به گزارش 
همشهری، فرم »ج«، یکی از معیارهای اساسی 
در توزیع امکانات و تســهیلات دولتی در حوزه 
مسکن است و فقط کسانی که فرم جیم آنها سبز 
باشد امکان بهره مندی از این خدمات را خواهند 

داشت.
فرم جیم ســبز؛ یعنی فــرد متقاضــی از ابتدای 
انقــلاب از هیچ یــک از امتیازات و تســهیلات 
دولتی در حوزه مســکن اعم از زمین مسکونی و 
تســهیلات کم بهره برای خرید یا ساخت مسکن 
استفاده نکرده و از سال ۱۳۹۵به بعد نیز مالکیت 
مسکونی به نام او ثبت نشــده باشد. حذف شرط 
فرم جیم برای دریافت زمین در جزیره بوموســی 
به این معناســت که همــه ایرانیان سرپرســت 
خانوار یا خودسرپرســت، حتــی درصورتی که 

قبــل از تســهیلات دولتی برای خانه دار شــدن 
استفاده کرده باشــند یا مالکیت زمین به نام آنها 
ثبت رسمی شده باشــد، بازهم درصورت تمایل 
به سکونت در بوموســی می توانند نامزد دریافت 

زمین باشند.

شرط تخصیص زمین در بوموسی
استانداری هرمزگان از حذف شــرط فرم جیم و 
آمادگی برای واگذاری زمین به ایرانیان علاقه مند 
به ســکونت در جزیره بوموســی خبر داده است؛ 
اما ارســلان مالکی، معاون وزیر راه و شهرسازی و 
مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن، روایت 
دیگری از ماجرا دارد و می گوید: پیشــنهادهایی 
بــرای اختصاص زمین بــه هر ایرانــی در جزایر 
بوموسی داده شــده و قرار بر این است که حذف 
برخی از شــرایط ازجمله فرم ج به تصویب برسد 
و به هر ایرانی که متقاضــی زندگی در این جزیره 

باشد، زمین داده می شود.
فارغ از اینکــه مطرح کنندگان ایــن ایده، چقدر 
جدی باشند و چه سازوکاری برای واگذاری زمین 
تعیین کنند، توجه به این نکته الزامی اســت که 
این زمین ها فقط به کســانی واگذار می شود که 
بعد از ساخت مسکن در جزیره بوموسی سکونت 
کنند و طبیعتاً در زمان واگذاری زمین، شــخص 
متقاضی باید به صورت رسمی تعهد سکونت بدهد 
تا اگر در زمان مشــخص اقدام به ساخت مسکن 
نکرد، زمین واگذار شــده به دولت مسترد گردد و 
درصورت ساکن نشدن در مسکن احداث شده در 
جزیره نیز طبق قواعد تعیین شده با او رفتار شود. 
با این حساب، بهتر است افراد به جای اندیشیدن 
در مــورد امتیاز دریافــت زمیــن در جزیره، در 
مورد ســکونت خود در این جزیره و شــرایط آن 
به خصــوص وضعیــت آب و هوایــی، امکانات، 

اشتغال و... فکر کنند.

کوتاه از جزیره بوموسی
جزیره بوموســی که محلی ها آن را »گپ سبزو« 
هــم می خوانند، یکــی از جزایر معــروف ایرانی 
در خلیج فارس اســت کــه در کنــار جزایر تنب 
کوچــک و تنــب بــزرگ، در تنها مســیر تردد 
نفتکش های غول پیکر قرار گرفته و وجهه نظامی 
و اســتراتژیک آن تاکنون غالب بوده اســت. این 
جزیره، از توابع شهرســتان بوموســی در استان 
هرمزگان اســت که طبق اعلام مرکــز مطالعات 
اســتراتژیک خلیج فارس، مساحت آن حدود ۲۵ 
کیلومترمربع بــوده و در موقعیت جغرافیایی ۲۶ 
درجه خط عرض شــمالی و ۵۵ درجه خط طول 

شرقی واقع شده است.
البته مساحت جزیره در منابع مختلف، بین ۱۲تا 

۲۵کیلومترمربع ذکر شــده اســت! این جزیره 
حدوداً ۲۰۰کیلومتر بــا بندرعباس، ۷۵کیلومتر 
بــا بندرلنگــه، ۱۶۰کیلومتــر از تنگــه هرمز و 
۶۰کیلومتر از شهر شــارجه امارات فاصله دارد و 

اندکی بیش از ۵هزار نفر جمعیت دارد.
بوموســی جنوبی تریــن جزیــره ایرانــی در 
خلیج فــارس و نزدیک تریــن بخش ســرزمین 
ایران به خط اســتوا بــوده و آب و هوایی بســیار 
گرم، مرطوب و شــرجی و تقریباً یک فصل دارد. 
البته این جزیره به واســطه موقعیت استراتژیک 
و حضور پررنگ ســپاه و ارتش در آن، از امکاناتی 
نظیر فرودگاه و اسکله برخوردار بوده و ارتباط آن 
با ســرزمین مادری با پروازهای مسافری منظم 
به بندرعباس و حرکت شــناورهای مسافری به 

بندرلنگه برقرار است.
همچنین در منتهی الیه جنوبــی این جزیره که 
البته تحت مالکیت ایران اســت، اقلیت ساکنان 
اماراتی جزیره اقامت دارند و پلیس محلی شارجه 
نیز از زمان امضای این تفاهمنامه پاســگاهی در 

این جزیره دارد.
 مالکیت جزیره بوموســی به همــراه جزایر تنب 
بــزرگ و تنب کوچــک در طول تاریخ بــه ایران 
اختصاص داشته؛ به جز یک دوره اشغال ۶۸ساله 
جزیره بوموسی توســط انگلیسی ها؛ مالکیت این 

جزیره در سال ۱۹۷۱ به ایران بازگشت.

ظرفیت جمعیت پذیری بوموسی
طبــق اعــلام مرکــز مطالعــات اســتراتژیک 
خلیج فارس، مساحت جزیره بوموسی حدود ۲۵ 
کیلومترمربع است. با احتســاب زیرساخت های 
نظامــی، نفتــی و حمل ونقلــی ایــن جزیره و 
همچنیــن بخــش اماراتــی نشــین آن، به نظر 
می رسد حدود نیمی از مســاحت جزیره قابلیت 
تغییر کاربری به مســکونی را داشــته باشد که از 
همین میزان نیز حدود ۵۰درصــد باید به تأمین 
زیرساخت هایی نظیر راه، مدرسه، مسجد، مراکز 

درمانی، فرهنگی و... اختصاص یابد.
با این حســاب، اگر در بهترین حالت از مساحت 
۲۵کیلومترمربعی جزیره، حــدود ۵۰درصد آن 
قابلیت کاربری مســکونی داشــته باشد که البته 
نیمی از آن صرف تأمین زیرساخت ها خواهد شد، 
می توان حدود ۱۵۶میلیون مترمکعب را در قالب 
قطعات زمین ۳۰۰متری به متقاضیان اختصاص 
داد که با این حســاب و در بهتریــن حالت حدود 
۵۲۰هزار قطعه ۳۰۰متری قابل واگذاری خواهد 
بود. البته این محاسبات هیچ گونه مبنای رسمی 
ندارد و درصــورت تأمین زیرســاخت و امکانات 
مانند شهرهای پرجمعیت کشــور می توان روی 

تحقق این آرمان شهر حساب کرد.

مسکن

مشــاور مســکن وزیــر راه و 
داشــت:  اظهــار  شهرســازی 
دســتگاه ها بــا بهره گیــری از 
نخبــگان و شــرکت های دانش 
بنیان ارائه دهنده خدمات هوش 
مصنوعی، می توانند خلاء فقدان 
سازوکارهای کارآمد برای کشف 
قیمت را برطرف کننــد و نهایتا 
ســبب ایجاد شــفافیت در بازار 

معاملات املاک شوند.
سید جواد ســادات در رابطه با 
تصویب طــرح »تنظیــم بازار 
زمین، مســکن و اجاره بها« در 
مجلس اظهــار داشــت: طرح 
تنظیــم بــازار زمین، مســکن 
و اجاره بها کــه در مجلس رأی 
آورده و در مرحلــه رفع ایرادات 
شورای نگهبان اســت،  با هدف 
کشــف قیمــت مطرح شــده 
تــا وزارت راه و شهرســازی با 

معاونــت  همــکاری 
ریاســت  علمــی 
جمهوری و ســازمان 
امــور مالیاتــی برای 
شــهری  مناطــق 
مختلــف بســترهای 
کشــف  بــرای  لازم 

قیمــت را در حــوزه مســکن 
در اختیار داشــته باشــد. این 
از  بهرگیــری  بــا  دســتگاه ها 
نخبــگان و شــرکت های دانش 
بنیــان ارائــه دهنــده خدمات 
هــوش مصنوعــی، می تواننــد 
خــلاء فقــدان ســازوکارهای 
کارآمد بــرای کشــف قیمت را 
برطرف کننــد و نهایتا ســبب 
ایجاد شفافیت در بازار معاملات 

املاک شوند.
مشــاور مســکن وزیــر راه و 
شهرسازی با بیان اهمیت نظارت 

کافی در بازار املاک و 
مســتغلات، گفت: در 
طرح تنظیم بازار زمین، 
مســکن واجاره بها که 
مجلــس با همــکاری 
وزارت راه و شهرسازی 
از  کــرده،  تدویــن 
مهمترین اقداماتی کــه در نظر 
گرفتــه شــده، تعییــن تکلیف 

اسنادعادی و رسمی است. 
مطابــق بــا فرمایشــات اخیر 
رهبر معظم انقــلاب، معاملات 
غیررســمی امــوال غیرمنقول 

منشا فساد است. 
این مهم علاوه بر آنکه بســیاری 
از فســادهای موجــود را از بین 
می بــرد و خــود منشــا برکات 
خواهد بود، امــکان بهره مندی از 
ابزارهای فناورانــه در حوزه بازار 
امــلاک و مســتغلات را فراهم 

خواهــد کــرد کــه از جمله آن 
معاملات برخط اجاره، شــفاف 

سازی و کشف قیمت است.
سادات با اشــاره به قیمت گذاری 
در بــازار مســکن تاکیــد کرد: 
در مســئله قیمــت، ســکوها و 
ســایت های اینترنتی با توجه به 
عدم شفافیت در حجم معاملات، 
می توانند باعــث افزایش قیمت 

یک ناحیه یا منطقه شوند.
 به همین دلیــل در به کارگیری 
ابزارهــای فناورانــه بــه دنبال 
احصای داده هــای تاثیرگذار بر 
قیمــت خواهیم بود تــا بتوانیم 
علاوه بــر کاهش جذابیــت بازار 
املاک بــرای اخلال گــران بازار 
ظرفیت هــای  شناســایی  بــا 
سرمایه گذاری حرفه ای این بازار 
را از وضعیت رکــود کنونی خارج 

کنیم.
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